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صفحه 7    

از ضدانقلابی بودن »نبوی« به روایت 
»ایرنا« تا واقعیت ضدانقلابی »چریک پیر«

 دولتی ها 
بازنده دوئل با 
کرباسچی!

صفحه 3

مهدی مطهرنیا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 شانگهای و بریکس
  تیتر رسانه ها را پرُ می کند؛ 

نه سفره های مردم را 
      رفع تحریم ها متوجه اراده سیاسی قدرت های بزرگ است

       روسیه، چین و اروپا فقط منافع خود را از چالش  ایران و 
آمریکا کسب کرده اند

اصلاحات سیاسی نزدیک است
 نبی اله عشقی ثانی

فعال اجتماعی

اعتماد عمومی و اعتلای کشور 

 اصلاح طلبان هیچ وقت نگفته اند
 که ما انتخابات را تحریم می کنیم

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

... اکثریتّ مردم ایران، اصلاحات سیاسی و اعطای کامل 
حقوق شهروندی وفق مفاد قانون اساسی نظام جمهوری 
اســلامی ایران را راه حــل تمام مشــکلات اجتماعی و 
اقتصادی خود می پندارند و راه دستیابی به آن را در حرکت قانونی 
و عقلانی و در صندوق های آرای ملّت تیزبین و حق طلب جست وجو 
می کنند و امیدوارند عموم جوانان، زنان، اقوام و هموطنان رشــد 
اجتماعی و عقلانی خویشــتن را در انتخابات اسفند ماه به منصة 
ظهور رسانیده و مجدّدا حقّانیت و شعور و میهن دوستی خود را به 

ثبوت رسانند. 
اعضای گروه جریان خاص تمامیّت خواه ضدّ جمهوریتّ نظام، 
بســیار طالبند که انتخابات پیش روی به نحوی کماکان با حضور 
حداقلی ملّت رقم زده شود تا همچنان با تشکیل مجلس حداقلی 
منافع خویش و حب ریاســت و دنیازدگی خــود را جامة عمل و 
استمرار بخشند. اصلاحات سیاسی که یک آرمان ریشه دار است و با 
حضور و بروز جریان مطلق گرای خود حق پندار خاص، چند سالی 
است عملًا قفل شده است ولی حتما با حضور نمایندگان شجاع و 
کاربلد مردمی و تحوّل در تقنین تأکیدی رهبری در مجلس آتی، 
جانی دوباره خواهد یافت. جوانان، زنان و اقوام و اقشار تحوّل خواه 
میهن، نه بزرگ تاریخی خود را به تندروی، بار دیگر ابراز خواهند 
کرد و در واقع از طریق مســالمت آمیز و در پناه قانون، و با پرهیز 
از هر خشونت و آشــوبی، به یک پیروزی مهّم نایل خواهند آمد و 
بساط گروه انحصارطلب ضدّ جمهوریتّ نظام و حاکمیّت ملیّ را از 
کشور جمع خواهند کرد. اعضای جریان پایداری و شریانیِ مست 
در چنبرۀ قدرت، هرگز درک و قبول ندارنــد که ناگزیرند با مردم 
آشتی کنند و نسبت به آنها با صداقت رفتار نمایند و این امر حیاتی 
و بها دادن به جمهوریتّ نظــام را فراتر از هر مصلحت دیگری قرار 
دهند. حالت قیم مآبی داشتن نســبت به مردم را با پاسخ ردّ ملّت 
در اسفند ماه ســالجاری بی تردید مواجه خواهند شد و باید قبول 
کنند که دوران آن به سر آمده است. هرچه احساس قیومیّت این 
گروه بالاتر رفته، مقاومت و مخالفت مردم هم بیشــتر شده است. 
یشوایان دینی ما و بنیانگذار نظام و انقلاب اسلامی ایران و رهبری 
معظم نیز، به رضایت مردم نسبت به حکومت ها و دولت ها اهمیّت 

فوق العاده ای داده اند.
تندروها مدعی دلســوزی انحصاری و پاســداری از ارزش های 
اسلامی هســتند ولی آزادمردان دین شناس و به ویژه امام راحل با 
استناد به منابع اصیل دینی همواره ثابت کرده اند که آنها به بیراهه 
می روند و احساس قیومیّت و خود حق پنداری شان ره به ترکستان 
می برد نه کعبة دین و اخلاق توحیدی، پس باید گذاشــت ملّت از 
رهگذر انتخابات اسفند ماه، پس از تحمّل رنج تورم و ناکارآمدی و 
فشار معیشتی و ... به دوران امنیّت و پیشرفت و سلامت و عدالت 
راه یابند و مراحل ترقیّ و تعالی را خودشان بپیمایند و تندروها نیز 
به همراه کاروان پرشــتاب تعالی ایرانی و ترقّی ایران به سعادت و 

بهروزی دست یابند.

اعتماد عمومی از ارزش های مشــترک بین مردم اســت کــه با حضور 
فرهیختگان در ارکان  تصمیم گیری، تلاش، پشتکار و پاکدستی مسئولان 
و همراهی و مشارکت مردم در اداره امور کشــور ایجاد می شود و استمرار 
می یابد. عدم توجــه به این ضــر ورت، چالش هایی برای کشــور به وجود 
می آورد که عبور از آن به سادگی میسر نخواهد بود. اعتماد عمومی موجب 
همبستگی بین مردم و مسئولان و افزایش کارآیی حکومت و باور مردم به 
یکدیگر و دولت می شود و نگاه مثبت جهانیان به کشور را در پی دارد. وقتی 
که وعده های دولتمردان که در جریان برگزاری انتخابات و امثال آن به مردم 
می دهند تحقق پیدا نمی کند، باور عموم به آنان کاهش می یابد و تکرار آن 
موجب سلب اعتماد به مسئولان می شود و در عوض،  انجام وعده ها و تحقق 

اهداف تعیین شده رابطه بین دولت ومردم را بهبود می بخشد. 
توفیقات در عرصه ابداعات و اختراعات و دســتآوردهای علمی و رشــد 
علم و دانش و ســواد عمومی همچنین حصول به موفقیت های ورزشی در 
سطوح بین المللی، دستیابی محققان و اندیشمندان ایرانی به جایگاه های 
علمی در جهان موجب سرافرازی، شادی و خشنودی مردم و افزایش خوش 
بینی و رشد اعتماد عمومی می شــود. در مقابل انتشار اخباری از کم کاری 
سهل انگاری، ناتوانی، عدم موفقیت در اجرای وظایف و مسئولیت ها، رشوه 
گرفتن، فساد و اختلاس در بین برخی از دســت اندرکاران و متولیان امور 
ضربه بســیار بزرگی بر ر وابط بین مردم و متولیان می زند و تکرار این قبیل 

موارد اعتماد عمومی را که بسیار ارزشمند است خدشه دار می کند. 
اطلاع رسانی بهنگام از بروز حوادث ناخوشآیند موجب جلوگیری از انتشار 

شایعات و تقویت روابط فی مابین مردم و دولتمردان می شود. 
در ر  وزهای اخیر حادثه دهشــتناک قتل فجیع داریــوش مهرجویی از 
بزرگ ترین فیلمسازان کشور و همســرش آنچنان دل مردم را به درد آورد 
و بر روح و روان مردم اثر گذاشت و موجب بروز شایعات و اخبار متفاوت در 
سطح دنیای مجازی شد که به ندرت شــاهد چنین فضایی بوده ایم. نحوه 
انعکاس چنین حوادثی تلخ برای جامعه نیازمند بهــره گیری ازخبرگانی 
است که بتوانند ابعاد مختلف موضوع را به صورت همه جانبه و علمی همراه 
با واقع بینی به ســرعت و دقت بررسی کنند و با شــفاف سازی حداکثری 
اطلاع رسانی کنند زیرا یک طرف موضوع به مسئولیت دولت در ایجاد امنیت 
در کشــور و مراقبت از فرهیختگان بلند پایه برمی گردد؛ سمت دیگر آن به 
حوزه هنرمندان و لطافت، ظرافت و حساسیتی که در این جامعه وجود دارد 
مربوط می شــود. از آنجا که مرحوم داریوش مهرجویی از جمله هنرمندان 
بین المللی بوده است هنرمندان دیگر کشــورها هم به آن توجه دارند واز 
همه مهمتر مردم عزیز خودمان هســتند که به این فیلمساز و آثار بزرگ او 
علاقه ویژه وعشق دارند. این قبیل موضوعات فقط برای گفتن و خالی شدن 
ذهن ها نیست بلکه پیامی است به مسئولان دولتی از شنیده های مرد و به 
این امید عرض می شود تا برای آن چاره اندیشی شود، شاید با اصلاح روش ها 
و شیوه مواجهه با خواســته های مردم و انتظاراتی که وجود دارد تغییرات 
مثبتی اتفاق بیفتد و روابط بین مردم و دســت اندرکاران اداره کشــور هم 

بیشتر بهبود پیدا کند. 

وزیر پیشین امورخارجه جمهوری اسلامی 
ایران اظهار کرد: رژیم صهیونیستی در این 
سال ها تصویر پوشالی شکست ناپذیر بودن 
خود را بر اساس خشونت و روش های قهرآمیز 
در جامعه فلسطین، عربی و بین المللی جا 
انداخته بود؛ ولی تحولات اخیر این تصویر 
پوشالی را به هم ریخت. وی ادامه داد: دلیل 
وحشی گری صهیونیست ها این است که 
هیمنه آنها شکست خورده است. محمدجواد 
ظریف با اشاره به فشار صهیونیست ها به 
مردم غزه و محاصره آنها گفت: صهیونیست ها 
تلاش کرده اند که طی ۷۰ سال اخیر مردم 
این منطقه را در زندانی به نام غزه نگه دارند 
و حقیقتا غزه یک زندان در فضای باز است. 
وزیر پیشین امور خارجه کشورمان با بیان 
اینکه همین مردم در سال ۲۰۰۵ در زمان 
آریل شارون که به قصاب صبرا و شتیلا معروف 
است، اسراییل را ناگزیر کردند که از غزه خارج 
شود، گفت: همین مردم در لبنان در سال 
۲۰۰۰ رژیم صهیونیستی را مجبور کردند که 
بدون قید و شرط از جنوب لبنان خارج شود. 
وی با اشاره به قدرت مردم و با بیان اینکه 
یکی از وجوه قدرت در عرصه بین المللی در 
دنیای کنونی قدرت مردم است و دیگر قدرت 
فقط در ابعاد سیاسی، نظامی و اقتصادی 
محدود نمی شود، ادامه داد: اعتماد به قدرت 
مردم و داشتن مشروعیت در نگاه مردم و 
افکار عمومی، مبنای قدرت یک کشور و 
مهم ترین عامل بازدارندگی یک کشور در 
عرصه بین المللی است. وزیر امور خارجه 

پیشین جمهوری اسلامی ایران همچنین 
در بخشی دیگر از صحبت های خود با انتقاد 
از سیاست های کشورهای اروپایی در ارتباط 
با جنایت های صهیونیست ها در غزه گفت: 
ادعای حقوق بشر اروپایی ها گوش همه را 
کر کرده است؛ ولی امروز می بینیم که آنها با 
کمال وقاحت از کشتار غیرنظامیان حمایت 
کرده و در برابر جنایت های اسراییل خفه 
خون گرفته اند. ظریف با بیان اینکه آنها در 
شورای امنیت سازمان ملل مانع تصویب 
قطعنامه ای شدند که تنها خواسته اش آتش 
بس و توقف خون ریزی، آدم کشی و بچه 
کشی رژیم صهیونسیتی در غزه بود، ادامه 
داد: نخست وزیر دانمارک می آید و می گوید 
کشته شدن یک شهروند اسرائیلی با کشتن 
یک شهروند فلسطینی تفاوت دارد، بله تفاوت 
دارد، کشته شدن یک شهروند اشغالگر و یک 
شهروند اشغال شده تفاوت دارد، ولی شما این 
تفاوت را برعکس می بینید. وی همچنین در 
بخش دیگر صحبت های خود با رد برخی از 
ادعاها مبنی بر اینکه تیم مذاکره کننده ایران 
در زمان برجام به آمریکا اعتماد کرده بود و 
با تاکید بر اینکه ما به آنها اعتماد نداشتیم، 
گفت: آمریکا و یا اسراییل قدر قدرت نیستند 
و ما یک قدر قدرت داریم و آن خداوند است. 
رئیس پیشین دستگاه دیپلماسی بار دیگر با 
اشاره به اهمیت قدرت مردم و با بیان اینکه در 
جنگ ۸ ساله با اتکا به قدرت مردم توانستیم 
امور را به پیش ببریم، اظهار کرد: کشور باید از 
نظر نظامی قوی باشد ما همه مدیون سرداران 

بزرگی چون شهید حاج قاسم سلیمانی 
هستیم. ما و مردم منطقه مدیون ایشان هستم 
من در سخنرانی های خود در خارج از کشور 
نیز گفته ام که منطقه ما مدیون حاج قاسم 
سلیمانی است چرا که ایشان منطقه را از وجود 
داعش پاک کردند. ظریف ادامه داد: کنار 
قدرت نظامی نیازمند توجه بیشتر به افزایش 
توان اقتصادی مردم و کسب رضایت مندی 
مردم نیز هستیم. ظریف در بخشی دیگر از 
صحبت های خود در کنگره حزب کارگزاران 
سازندگی با اشاره به اهمیت حضور مردم در 
انتخابات گفت: حضور مردم در انتخابات، به 
نظام و کشور در برابر خطرات مصونیت می دهد 
و این یک واقعیت است. وی با بیان اینکه همه 
ما ممکن است نسبت به برخی از امور انتقاداتی 
داشته باشیم، تاکید کرد: حضور نیافتن در 
انتخابات کمکی به رفع مشکلات نمی کند، 
فقط نشانه های غلطی است که داده می شود. 
این استاد دانشگاه تهران در این ارتباط گفت: 
هیچکس در اروپا، کانادا و آمریکا ذره ای برای 
حقوق من و شما دلسوزی نمی کند اگر آنها 
ذره ای به انسانیت توجه داشتند این چنین 
در برابر جنایت هایی که در غزه در حال رخ 
دادن است، سکوت نمی کردند، آنها هدف و 
بازی خودشان را دارند. ظریف همچنین با 
بیان اینکه همان طور که بزرگان نظام گفته اند 
رای مردم حق الناس است، گفت: کسی نباید 
با رای مردم بازی کند و بازی با رای مردم، حق 
الناس است و خداوند از هر چیزی می گذرد 

بجز حق الناس. 

محمد جواد ظریف: 

تصویر پوشالی شکست ناپذیر بودن 
اسرائیل به هم ریخت
 در کنار قدرت نظامی نیازمند افزایش توان اقتصادی

 و کسب رضایت مردم هستیم

ادامه یادداشت
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ادامه در همین صفحه
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صفحه 2

»آرمان ملی« لغو رسمی تحریم های ایران را بررسی می کند

تهران بدون تحریم
      لزوم آغاز مذاکرات جامع با تروئیکای اروپایی برای ورود به مذاکرات هسته ای

»آرمانملی«بهبررسیمشکلهمیشگیآغازفصلسردسالوافزایشمصرفمازوتوآلودگیهوایناشیازآنمیپردازد

شمارش معکوس برای مازوت سوزی !
صفحه 4

کشورداشته است که شامل تشدید آلودگی هوا و تعطیلی مدارس و ادارات می شود   افت فشار و کمبود گاز  که باعث میشود استفاده از سوخت مازوت در صنایع و نیروگاه ها به راه بیفتد، همواره تبعات و دردسرهایی برای 

سخــن روز

یاد  د  اشت

   اخیرا شورای امنیت سازمان ملل یادداشتی به تمامی 
کشورها ارسال کرده و در آن آورده است که این شورا 

دیگر تحریمی برای ایران در نظر ندارد...

انتخابات مجلس دوازدهم در اســفند ماه امســال که 
مقدّمات آن شــروع گردیده اســت، با عنایت به افکار 
عمومــی موجــود در اقصی نقاط کشــور بــا پیروزی 
مدافعان ملّت و جمهوریتّ نظام به پایان خواهد رسید 
اصلاح گرایان مطالبه گر به پیروزی قطعی و چشمگیری 

دست خواهند یافت ...

 نظم جهانی و ایران   

اصلاحات سیاسی نزدیک است

آیت ا... سید حسن خمینی: 

شرایط خاصی در دنیا پدید آمده که می تواند 
آبستن حوادث خوبی باشد

   یادگار امام با اشاره به وقایع اخیر در فلسطین، آن را از یک جهت »بسیار تلخ« و از جهتی دیگر »شیرین« خواند و...

برخی برای اعزام به فلسطین اشغالی ثبت نام کردند؛ برخی هم فقط شعار دادند!

 رسایی و پناهیان منتظر دعوت رسمی
 برای رفتن به غزه؟!

    پسر پناهیان: آنجا ]غزه[ که قحط  الرجال نیست

   عکس:  آرمان ملی

تقی آزاد ارمکی در گفت وگو با 
»آرمان ملی«:

 در فضای هیجانی
 صدای رادیکال ها بیشتر 
شنیده می شود

 رسانه ها وجه رادیکال 
سیاسی را در جامعه 
بازنمایی می کنند

  روزی  »ایران فرهنگی« 

 بر همه گفتمان ها 

غلبه خواهد کرد

صفحه 6

یوسف مولایی
کارشناس روابط بین الملل 

 کمال الدین پیرمؤذن
نماینده اسبق مجلس
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   اخیرا شورای امنیت سازمان ملل یادداشتی به تمامی 
کشورها ارسال کرده و در آن آورده است که این شورا دیگر 
تحریمی برای ایران در نظر ندارد. به عبارت بهتر ایران از 
منظر حقوقی دیگر تحریم نیست و کشورهای مختلف دنیا 
می توانند از این به بعد با ایران روابط تجاری برای خرید و 
فروش تجهیزات نظامی و موشکی برقرار کنند. فارغ از اینکه 
از منظر حقوقی از این تاریخ به بعد کشورها می توانند با 
ایران بدون تحریم بین المللی رابطه برقرار کنند اما واقعیت 
آن است که مکانیزم اجرایی در دنیا برای برقراری رابطه از 
یک نظم غالب سرچشمه می گیرد. نظمی که برخی کشورها 
مدعی به وجود آوردن آن هستند و هر کشوری با این نظم 
همراهی کند و در مسیر نظمی که از منظر آنها طراحی 
شده حرکت کند، می تواند در چارچوب های بین المللی با 
کشورهای مختلف در جهان ارتباط برقرار کرده و از آثار این 
ارتباط نیز بهره مند گردد. در ارتباط با ایران و چند کشور 
دیگر البته ماجرا تفاوت دارد. ایران به هر علت این نظم را 
عادلانه نمی داند و معتقد است باید نظمی دیگر در معادلات 
جهانی و در ارتباط گیری کشورها در جهان حاکم شود و 
حتی برخی مسئولان پیشین ایران که در مراتب اجرایی 
بالایی قرار داشتند پا را فراتر گذاشته و مدعی شدند که 
نظم جدیدی باید در جهان اجرا شود و حتی اعلام کردند 
که طرح هایی نیز از سوی ایران برای اداره جهان وجود دارد. 
فارغ از اینکه این نگاه ایران تا چه اندازه قابلیت اجرایی شدن 
دارد اما به نظر می رسد این دیدگاه از سوی کشورهای 
توسعه یافته جهان مورد پذیرش قرار نگرفته است و حتی 
ایران را به خاطر داشتن چنین دیدگاه هایی با موانعی روبه رو 
کرده و از موضوعی استفاده می کنند تا به تهران فشار 
آورده تا از مواضع خود کوتاه بیاید. از این رو فارغ از اینکه 
دبیرخانه شورای امنیت سازمان ملل متحد اعلام کرده و 
طی یادداشتی به تمامی کشورهای عضو این سازمان تاکید 
کرده است که از منظر شورای امنیت سازمان ملل متحد، 
ایران از این تاریخ به بعد هیچ گونه تحریمی ندارد و در نتیجه 
کشورهای مختلف می توانند با ایران رابطه در سطح خرید و 
فروش سلاح بگیرند اما این شورا از منظر حقوقی نمی تواند 
کشورهای مختلف جهان را مجاب به همکاری با ایران کند 
و این کشورهای جهان هستند که می توانند تصمیم بگیرند 
که با ایران رابطه برقرار کرده و تجهیزات نظامی از ایران 
بخرند و یا به تهران بفروشند. ظاهرا اروپایی ها از ماه ها قبل 
اعلام کرده اند که به این بخش از برجام متعهد نیستند و در 
نظر ندارند این بخش از تحریم ها را علیه ایران حذف کنند. 
این موضع نشان دهنده آن است که یک دیدگاه سیاسی 
خاص در اروپا علیه ایران وجود دارد که شاید ریشه آن به 
اختلافات طرفین در نگاه به نظم جهانی باز می گردد و تا 
زمانی که این اختلافات وجود دارد نمی توان یک شرایط 
مناسب را مشاهده کرد. البته قدرت دیپلماسی برای ممکن 
کردن غیر ممکن هاست و ایران باید از این قدرت استفاده 
کند تا از دستاوردهایی مانند یادداشت دبیرخانه شورای 

امنیت سازمان ملل به نحو احسن برای خود بهره ببرد.

 نظم جهانی و ایران 
یادداشت

 ارسال تسلیحات 
 به رژیم صهیونیستی

اوضاع را پیچیده خواهد کرد
وزیر دفاع ترکیه در گفت وگو با رئیس 
آخرین  ایران،  مسلح  نیروهای  ستادکل 
تحولات منطقه ای را مورد ارزیابی قرار داد. 
سردار سرلشکر باقری با تاکید بر اقدامات 
اخیر رژیم صهیونیستی در تشدید فشارها 
و جسارت و هتک حرمت به مسجد الاقصی 
و مردم فلسطین اظهار داشت: باید اقدام 
از تداوم جنایات  برای جلوگیری  جدی 
رژیم صهیونیستی در حملات وحشیانه و 
غیرنظامیان در غزه و رساندن کمک های 
انسانی به آنها شامل غذا و دارو صورت گیرد. 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح همچنین 
حمایت های گسترده آمریکا از جمله تدارک 
رژیم  برای  سنگین  مهمات  و  تسلیحات 
صهیونیستی را به معنای مشارکت دولت 
آمریکا در جنایات رژیم صهیونیستی تلقی و آن 
را عامل پیچیده تر شدن اوضاع در غزه دانست 
و در مورد عواقب آن هشدار داد. وی همچنین 
از دولت ترکیه خواست از همه ابزارهایش در 
جلوگیری از ادامه جنایات و حمایت از مردم 

غزه بهره گیری نماید. 

احضار مدیر مسئول سایت  
 منتشرکننده خبر کذب 
در مورد قتل مهرجویی 

براساس اعلام دادستانی تهران، مدیر 
مسئول یکی از سایت های منتشرکننده خبر 
کذب در مورد پرونده قتل داریوش مهرجویی 
و همسرش احضار شد. دادستان تهران اعلام 
کرد: با توجه به کذب بودن خبر منتشره در 
برخی رسانه ها در مورد نقش باجناق مرحوم 
مهرجویی در پرونده قتل تشکیل شده در این 
مورد مدیر مسئول سایت منتشر کننده خبر، 
احضار و علیه این رسانه از سوی دادستانی 

تهران اعلام جرم شد. 

 ثبت نام از داوطلبان 
انتخابات مجلس 

دومین روز ثبت نام از داوطلبان انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی آغاز 
شده است. داوطلبان که مدارک آنها در مرحله 
اول ثبت نام ها تایید شده است، در این مرحله 
می توانند ثبت نام خود را نهایی کنند. ستاد 
انتخابات کشور به داوطلبان تاکید مرده است 
که آنها گواهی ۵ سال سابقه فعالیت اجرایی، 
آموزشی، پژوهشی یا قضائی که از دستگاه  ها 
دریافت کردند را بارگذاری کنند، زیرا عدم 
بارگذاری این گواهی ها به منظور انصراف یا 
عدم تکمیل فرم است. داوطلبان همچنین 
از بانک برای اعلام حساب  گواهی لازم 
غیرتجاری را اخذ کنند. در پایان روز اول ثبت 
نام، ۹۵۹ نفر ثبت نام قطعی کردند. ثبت نام ها 

تا ساعت ۱۸ روز سوم آبان ادامه دارد. 

 روحانی بهترین تصمیم را 
 در بهترین زمان ممکن 

خواهد گرفت
داماد رئیس جمهور پیشین کشورمان گفت: 
آقای روحانی در آخرین سخنرانی که داشتند، 
دیگران را ترغیب کردند که همه در انتخابات 
شرکت کنند. زمانی هم تا ثبت نام خبرگان 
رهبری نمانده و ایشان هم بهترین تصمیم را 
در بهترین زمان ممکن می گیرند. وی افزود: 
بالاخره تصمیم با ایشان است که ثبت نام کنند 
یا خیر، ولی آقای روحانی در آخرین سخنرانی 
که داشتند، دیگران را ترغیب کردند که همه 
در انتخابات شرکت کنند. زمانی هم تا ثبت نام 
خبرگان رهبری نمانده و ایشان هم بهترین 
تصمیم را در بهترین زمان ممکن می گیرند. 
طبعا آقای لاریجانی، آقای روحانی و حاج 
سیدحسن خمینی افرادی هستند که بیرون 
از گود نیستند. همیشه هم سعی کردند با 
صحبت ها و جلساتی که برگزار می شود، 
مشارکت، شور و شوق را افزایش دهند تا مردم 

را به صحنه بیاورند. 

ایران به دقت صحنه جنگ غزه را 
رصد می کند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
ایران به دقت صحنه جنگ غزه را رصد می کند 
و معتقدیم این وضعیت نباید ادامه پیدا کند، 
اما حوادث بسیار مهمی در حال رخ دادن است 
و باید آماده باشیم. محسن رضایی با اشاره به 
تحولات منطقه و جنگ غزه، گفت: حتی هیتلر 
و جلادان تاریخ هم به بیمارستان ها حمله 
نمی کردند. از این به بعد بایدن یا سازمان حقوق 
بشر چه جوابی برای دفاع از حقوق بشر خواهند 
داشت؟ اگر این موضوع را مطرح کنند چیزی 
جز تمسخر خودشان نخواهد بود. وی افزود: 
یک رژیم غاصب به جای اینکه در جنگ با 
رزمنده ها و نظامیان مبارزه کند، مردم بی گناه و 
بی دفاع را بمباران می کند؛ این جنایات بزرگی 
است که در حال رخ دادن است. به آنآنکه 
می پرسند چرا باید به فلسطین کمک کنیم 
باید پاسخ داد آگاه باشند مسأله اسرائیل تنها 

مسأله فلسطینی ها نیست. 

یوسف مولایی
کارشناس روابط بین الملل 

خبــــر
 دبیر ستاد حقوق بشر:   

 غزه به نمایشگاه بزرگ انواع جنایات 
رژیم صهیونیستی تبدیل شده است

آرمان ملی: دبیر ستاد حقوق بشر ماموریت ریاست 
دستگاه قضا به این معاونت و ستاد حقوق بشر و چگونگی 
دادگاه های  در  صهیونیستی  رژیم  جنایات  پیگیری 
بین المللی و سایر اقدامات را در حمایت از مردم بی دفاع 
فلسطین و پاسخگو نمودن رژیم اشغالگر، تشریح کرد. 
کاظم غریب آبادی، با اشاره به اینکه در فلسطین و به ویژه 
غزه این روزها شاهد پاکسازی قومی و نژادی هستیم، افزود: 
این جنایات شامل تمامی جنایات کیفری بین المللی مانند 
جنایت جنگی، جنایت علیه بشریت و نسل کشی می شود، 
در طول ۱۵ سال گذشته بیش از ۳۳ هزار زن و کودک به 
شهادت رسیدند. در طول همین ۱۲ روز گذشته نزدیک 
۴ هزار نفر، بیشتر زن و کودک شهید شدند. معاون امور 
بین الملل قوه قضائیه با بیان اینکه امروز در فلسطین و غزه با 
دو وضعیت مواجه ایم، گفت: یک وضعیت حماسه عظیمی 
است که توسط گروه مقاومت رقم خورد و هیمنه امنینی، 
اطلاعاتی و نظامی رژیم صهیونیستی کاملا فروپاشید. 
وضعیت دوم هم جنایات رژیم صهیونیستی است، وقتی 
صحبت از دستاوردهای مقاومت می کنیم، معنایش این 
نیست که از پیگیری جنایات رژیم اشغالگر غافل شویم این 
یک معادله برابر نیست در یک طرف، رژیمی وجود دارد که 
کشورهای غربی و همپیمانان غربی آن از این رژیم حمایت 
می کنند؛ از مقامات آمریکا در بالاترین سطح به رژیم اسرائیل 
سفر و از رژیم صهیونیستی حمایت کردند. در طرف دیگر 
فلسطینی هایی وجود دارند که در محاصره کامل هستند، 
ولی با امکانات محدود در مقابل این رژیم ایستادند و حماسه 
عظیمی را رقم زدند. وی در ادامه گفت: ما به حمایت های 
معنوی و سیاسی خود از گروه های فلسطینی و مردم غزه 
ادامه می دهیم و این وظیفه کشورهای اسلامی است. در 
حوزه حقوقی نیز رهبر معظم انقلاب فرمودند رژیم اسرائیل 
باید محاکمه شود. این محاکمه یک کار کاملا حقوقی و 
قضائی است و مسئولیت ایران و جامعه حقوقدانان و وکلا 
و نهادهای مسئول را سنگین می کند. معاون امور بین الملل 
قوه قضائیه تصریح کرد: ما در طول روزهای گذشته چند 
محور کاری را هم با همکاری دستگاه های ذیربط اجرایی 
و هم با استفاده از ظرفیت سازمان های مردم نهاد و جامعه 
وکلا، حقوقدانان و اساتید دانشگاه شروع کردیم. کارگروه 
حقوقی قضائی دفاع از مردم مظلوم فلسطین و مقابله با 
جنایات رژیم صهیونیستی اسرائیل تشکیل شد چندین 
جلسه برگزار شد و با جامعه وکلا و حقوقدانان و حمایت 
وزارت خارجه و دستگاه های ذیربط دیگر برنامه های خود 

را پیش خواهیم برد. 

 رئیس جمهور در همایش تجلیل 
از دستاوردها و تکریم فعالان نظام 
بهداشت کشور در دولت مردمی 
ضمن گرامیداشت و ادای احترام به 
روح شهدای مظلوم غزه گفت: این 
روزها روزهای بسیار سختی برای 
امت اسلامی و مردم جهان است که 
شاهد جنایات هولناک مستکبران 
عالم و نظام سلطه علیه مردم مظلوم 
غزه هستند. سید ابراهیم رئیسی 
با بیان اینکه این جنایات نسبت 
به هر کسی نارواست اما نسبت به 
کودکان بسیار حزن آور، اندوهناک 
و خشم آور است، تصریح کرد: خشم 
و نفرتی که امروز در جهان بر همه 
ملت ها و با همه عقاید و باورها ایجاد 
شده ناشی از نظم ناعادلانه جهانی 
است که در آن به زنان و کودکان 
اینگونه ظلم شده و جای ظالم و 
مظلوم عوض می شود. وی در ادامه 
وتوی قطعنامه توقف حملات و 
جنایات رژیم صهیونیستی علیه 
مردم غزه را ظلمی مضاعف به 
بشریت  به  بلکه  و  فلسطینیان 
عنوان کرد و گفت: وقتی در مقابل 

ظلم به مردم مظلوم غزه که یا از 
خانه هایشان بیرون رانده شده و یا 
خانه های شان بر سرشان ویران شده 
است قطعنامه ای برای جلوگیری 
از این جنایات به شورای امنیت 
سازمان ملل می رود از ناحیه همان 
نظام سلطه و در رأس آنها آمریکا 
وتو می شود. ما در چنین جهانی در 
حال زندگی هستیم. رئیس جمهور 
با بیان اینکه امروز پرچم دفاع از 
مظلومین فلسطین که خون شان 
به خاطر سلطه طلبی، استکبار و 
فزون طلبی سلطه گرآنکه در رأس 
آن شیطان بزرگ آمریکا قرار دارد 
از سوی نظام اسلامی برافراشته 

شده است، خطاب به مدعیان تمدن 
غربی گفت: آنچه که امروز در غزه و 
علیه مردم مظلوم فلسطین در حال 
وقوع است تابلویی از مدنیت، آزادی 
و حقوق بشر ادعایی شماست که 
دل هر یک از آحاد انسان بر روی 
زمین را می آزارد و با همه وجود 
نسبت به آمریکا و رژیم صهیونیستی 
خشم و نفرت پیدا می کند. رئیسی 
در ادامه فجایع در حال وقوع در غزه 
را نسل کشی و جنایت علیه بشریت 
توسط آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
حامیان آنها توصیف کرد و گفت: 
ما معتقدیم قطعا خون شهیدان 
کنونی  نظم  فلسطینی  مظلوم 

جهان را به هم خواهد ریخت و نظام 
عادلانه ای را در جهان مستقر خواهد 
کرد. رئیس جمهور در ادامه با مهم 
خواندن نقش فعالان حوزه بهداشت 
و بیان اینکه پیشگیری بهتر از درمان 
است، گفت: یک اصل عقلانی و قابل 
دفاع وجود دارد و آن این است، باید 
پیشگیری کرد که نوبت به درمان 
نرسد. بهداشت کمک به سزایی به 
درمان و سلامت جسم، جان و روح و 
روان جامعه می کند. رئیسی با اشاره 
به زحمات و جانفشانی های کادر 
بهداشت و سلامت به ویژه در دوران 
فراگیری بیماری کرونا، گفت: ۳۷۰ 
هزار داوطلب بهداشت در کشور به 
عنوان یک وظیفه انسانی و اسلامی 
پیشگیری  و  بهداشت  در حوزه 
تلاش می کنند. جذب ۴ هزار نفر از 
بهِوَرزان در این دولت می تواند کمک 
خوبی برای حوزه بهداشت، درمان 
و سلامت کشور باشد. همچنین 
دو هزار طرح بهداشتی از چهار 
هزار طرح تعریف شده در حوزه 
بهداشت در این دو سال اخیر فعال 

شده است. 

رئیس جمهور: 
 خون شهیدان مظلوم فلسطینی نظم کنونی جهان را به هم خواهد ریخت 

 جبهه مقاومت حرکتی
دفاعی انجام داد نه تهاجمی

  خطیب این هفته نماز جمعه تهران 
تاکید کرد که حمله به موقع مقاومت، 
مشروع و مقبول در صحنه بین الملل و 
وجدان های عمومی بوده و بلامانع است. 
حجت الاسلام صدیقی گفت: در مساله 
حمله کارساز و بی سابقه و غافلگیرانه دست 
پرورده های حاج قاسم سلیمانی و پیروان 
مکتب این ابرمرد خط شکن مقاومت به 
صهیونیست های قاتل و جانی بعضی افراد 
جاهل اعتراص کردند که چرا آنها به خانه 
شهرک نشینان حمله کردند؟ توجیه حمله 
افتخارآمیز رزمندگان مکتب قرآن، امام 
حسین)ع(، مکتب ولایت و انقلاب اسلامی 
و تحت طراحی شهید حاج قاسم سلیمانی 
بود. این برنامه از قبل طراحی شده و آنها 
برای چنین روزی تربیت شده بودند. وی 
با بیان اینکه جبهه مقاومت حرکتی دفاعی 
انجام داد نه تهاجمی، گفت: صهیونیست ها 
ارتشی هستند که دولت هم دارند. آنها 
به فرزندان خود آموزش نظامی می دهند 
و همه مسلح هستند و مردم عادی در 
شهرک ها نیستند. آنها گرگ های دندان 
تیزی هستند که اگر مهلت ببینند، همه را 
می درند. حمله به موقع مقاومت، مشروع و 
مقبول در صحنه بین الملل و وجدان های 

عمومی بوده و بلامانع است. 

 یادگار امام با اشاره به وقایع اخیر در فلسطین، 
آن را از یک جهت »بسیار تلخ« و از جهتی دیگر 
»شیرین« خواند و گفت: تلخی این وضعیت، 
شهادت مظلومان است، اما این مظلومان، 
مظلومیت مهاجمانه پیدا کرده اند. اگر شما در 
خانه خود نشسته باشید و کسی وارد شود، او 
ظلم کرده است. در این موقع شما دو راه دارید؛ 
یا می روید در کوچه می نشینید که »مظلومیت 
مدافعانه« است، اما اگر با زور او را بیرون کنید، 
اینجا شما تهاجم کرده اید، اما باز هم مظلوم 
هستید؛ چرا که او شما را به خشونت واداشته 
است. آیت ا... سیدحسن خمینی با بیان اینکه 
یک ملت بیش از ۷۰ سال مورد ظلم واقع شده 
است، افزود: این روزها دروغی را در مورد مالکیت 
یهودیان بر اراضی می گویند. بله! یهودیان قبلا 
هم در آنجا بوده اند، اما اگر قرار است هرکس 
که ۴ هزار سال قبل در سرزمینی بوده، امروز 
هم مالک آن اراضی باشد، باید گفت که قبل از 
یهودیان نیز عده دیگری بوده اند و امروز آنان 
نیز باید مدعی باشند! اگر اینگونه است تمام 
سادات باید فردا مدعی مالکیت مکه شوند! 
چندهزار سال قبل یک قوم آنجا بوده و بعدا آن 
سرزمین دست به دست شده است، اما این امر 
ملاک مشروعیت نیست. یادگار امام بیان کرد: 
دروغ دیگر در دفاع از اشغالگری این است که 
می گویند فلسطینی ها اراضی خود را فروخته 
بودند. اولا بنیان این حرکت را انگلیسی ها 

گذاشتند. محققات معتقدند علت اصلی این 
عمل، کوچ یهودیان از روسیه به سمت انگلستان 
بوده است و انگلیسی ها برای راه ندادن آنها، 
به سمت فلسطین هدایت شان می کنند. البته 
خود یهودیان می گویند ما فقط ۱۰ درصد 
زمین ها را خریده بودیم و محققان نیز عدد ۳ 
درصد را گفته اند.ولی آیا این منطق مناسبی 
برای تصاحب یک سرزمین است؟ وی با بیان 
اینکه غربی ها دلیل دیگر این ظلم را هلوکاست 
و مدیون شدن غربی ها به یهودیان می دانند، 
تصریح کرد: اگر اینطور است استان »باواریا«ی 
آلمان را به آنها بدهند تا ساکن شوند! نصف آلمان 
را بدهید تا زندگی کنند! اگر ظلم شده است 
نباید ظلم مضاعف در نقطه دیگری از جهان 
صورت بگیرد. در طول این ۷۰ سال اسرائیلی ها 
مثل یک بچه ننر و لوس هر کاری کرده اند، 
آمریکایی ها و اروپایی ها پشت آنها بوده اند.

البته دیروز آقای بایدن این معنا را در سخنان 
خود گفت که اسرائیلی ها سربازان بی جیره و 
مواجب ما هستند. یعنی اگر نبودند هم باید 
در قلب جهان اسلام یک غده سرطانی ایجاد 
می کردیم! یادگار امام با اشاره به جنایت رژیم 
صهیونیستی در بمباران بیمارستان غزه گفت: 
یک ظلم بسیار شدید با حجم بالای کشته مطابق 
هیچ قاعده ای نیست. البته سیاست اسرائیلی ها 
حاشا کردن جنایاتشان در وهله اول است و 
بعد از مدتی هم آن را بر عهده می گیرند و در 

نهایت شاید عذرخواهی کنند یا نکنند! اما 
وقاحت بزرگ تر، اقدام رئیس جمهور آمریکاست 
که در همان روز به آنجا می رود و می گوید ما 
نتوانسته ایم احراز کنیم که صهیونیست ها 
این کار را کرده اند! اگر یک کودک چشم آبی 
بلایی سرش بیاید، تمام دنیا باید آسمان را به 
گریه وادارد، اما انگار خون خاورمیانه ای ها مهم 
نیست و صهیونیست ها حق دفاع از خود دارند! 
آیا این حق، تصفیه نژادی را اقتضا می کند؟ 
پس یک مجموعه از دروغ هاست که انسان ها 
را به خون دلی می کشاند. وی با اشاره به جنبه 
خوشحال کننده حرکت اخیر گفت: برای اولین 
بار حرکت جریان فلسطینی از انفعال خارج 
شده و به حرکت فعال تبدیل شده است که 
اتفاقی ارزشمند است. یادگار امام بخش بزرگ 
مصیبت داستان را »حاکمان اسلامی« دانست 
و گفت: اما دنیا تغییر بزرگی کرده است. رسانه 
و شبکه های اجتماعی که غربی ها می خواستند 
علیه جهان اسلام استفاده کنند، امروز بلای 
جانشان شده است. اگر انقلاب ایران انقلاب 
کاست بود، امروز همین اینترنت و شبکه های 
اجتماعی بزرگ ترین عامل برای نبریدن تیغ آنها 
برای دروغگویی به جوامع اسلامی است. بخش 
زیاد از بیداری اسلامی مدیون همین روابط است. 
وی با »بغرنج و پیچیده« خواندن شرایط کنونی، 
اظهار کرد: هر لحظه ممکن است شرایط منطقه 

آبستن حوادثی باشد. 

آیت ا... سید حسن خمینی: 
شرایط خاصی در دنیا پدید آمده که می تواند آبستن حوادث خوبی باشد

»آرمان ملی« لغو رسمی تحریم های ایران را بررسی می کند

تهران بدون تحریم
لزوم آغاز مذاکرات جامع با تروئیکای اروپایی برای ورود به مذاکرات هسته ای

اقدام جدی برای 
جلوگیری از تداوم 

جنایات رژیم صهیونیستی 

واکنش ایران به بمباران 
کلیسای یونانی ها

 وزیر دفاع ترکیه در گفت وگو با رئیس 
ستادکل نیروهای مسلح ایران، آخرین 
تحولات منطقه ای را مورد ارزیابی قرار داد. 
سردار سرلشکر باقری با تاکید بر اقدامات 
اخیر رژیم صهیونیستی در تشدید فشارها 
و جسارت و هتک حرمت به مسجد الاقصی 
و مردم فلسطین اظهار داشت: باید اقدام 
جدی برای جلوگیری از تداوم جنایات 
رژیم صهیونیستی در حملات وحشیانه و 
غیرنظامیان در غزه و رساندن کمک های 
انسانی به آنها شامل غذا و دارو صورت 
گیرد. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
همچنین حمایت های گسترده آمریکا از 
جمله تدارک تسلیحات و مهمات سنگین 
معنای  به  را  رژیم صهیونیستی  برای 
مشارکت دولت آمریکا در جنایات رژیم 
صهیونیستی تلقی و آن را عامل پیچیده تر 
شدن اوضاع در غزه دانست و در مورد 
عواقب آن هشدار داد. وی همچنین از 
دولت ترکیه خواست از همه ابزارهایش 
در جلوگیری از ادامه جنایات و حمایت از 
مردم غزه بهره گیری نماید. یاشار گولر وزیر 
دفاع ملی ترکیه نیز ضمن تشریح اقدامات 
دولت این کشور برای کاهش تنش و توقف 
درگیری ها تاکید کرد کشورش به این 

تلاش ها ادامه خواهد داد. 

 سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران، درخصوص حملات جنایت بار 
رژیم آپارتاید صهیونیستی به بیمارستان ها و 
اماکن دینی گفت: با این جنایت، برگ سیاه و 
ننگین دیگری به تاریخ قطور جرائم و جنایات 
جنگی و ضدبشری رژیم صهیونیستی و 
رهبران جنایتکار سیاسی، نظامی و امنیتی 
ناصر کنعانی در صفحه  اضافه شد.  آن 
اجتماعی ایکس در این ارتباط نوشت: »بعد 
از جنایت جنگی ننگین رژیم صهیونیستی 
در حمله به بیمارستان المعمدانی در غزه و 
حملات متعدد به مساجدی که شهروندان 
فلسطینی در آنها پناه گرفته اند، اقدام جدید 
این رژیم در بمباران کلیسای یونانی ها در 
غزه که حدود ۱۰۰۰ نفر غالبا زن و کودک 
در آن پناه گرفته بودند و متأسفانه ده ها نفر 
شهید و زخمی شده اند، برگ سیاه و ننگین 
دیگری به تاریخ قطور جرائم و جنایات جنگی 
و ضدبشری رژیم صهیونیستی و رهبران 
جنایتکار سیاسی، نظامی و امنیتی آن اضافه 
شد. حمله جنون آمیز به بیمارستان، مساجد 
و کلیسا نشان می دهد که رژیم غاصب 
صهیونیستی به هیچ یک از اصول و ارزش های 
انسانی، اخلاقی، دینی و نیز موازین و مقررات 

بین المللی پایبند نیست. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: هرچند 
این روزها سخن گفتن از حقوق بین الملل 
گاهی محلی از اعراب ندارد، چرا که در گوشه 
گوشه جهان شاهد خونریزی های مختلف، 
حق کشی های غیر قانون و ظلم های سازمان 
یافته هستیم، اما اینکه دبیرخانه شورای امنیت 
سازمان ملل رسما به همه کشورها نامه می زند 
که تمام تحریم های ایران از این تاریخ به بعد از 
منظر این شورا لغو شده، نشان می دهد هنوز 
هم می توان به آینده ای با کمترین تخاصم 
امیدوار بود. روز گذشته دبیرخانه شورای 
امنیت سازمان ملل به طرفیت از این شورا پایان 
تحریم های تسلیحاتی ۸ ساله ایران را اعلام 
کرد. خبری که از منظر حقوقی مسرت بخش 
است و نشان می دهد ایران در این مدت به 
تمامی تعهداتش در چارچوب برجام در ارتباط 
با خرید و فروش تسلیحات نظامی پایبند بوده 
است. این در شرایطی است که آمریکا فقط 
یکی دو سال در برجام ماند و ترامپ به صورت 
یک طرفه از آن خارج شد، اما از قرار معلوم تهران 
در این سال ها هیچ اقدامی برخلاف متن برجام 
انجام نداده که شورای امنیت سازمان ملل دقیقا 
زمانی که برخی در ایران از مرگ برجام سخن 
می گویند پایان تحریم ها علیه ایران را از منظر 

این شورا اعلام کرده است. 
 لغو تحریم های موشکی، توقف اموال 

افراد تحریمی
دبیرخانه شورای امنیت سازمان ملل با ارسال 
یادداشتی به کشورهای عضو سازمان ملل 
متحد، پایان رسمی مقررات بندهای ۳، ۴ و ۶ 
ضمیمه ب قطعنامه ۲۲۳۱، شامل آزمایش های 
موشکی، محدودیت صادرات و واردات اقلام 
موشکی به ایران و همچنین تحریم های مربوط 
به توقیف اموال و ارائه خدمات مالی به افراد و 
نهادهای ایرانی تحت تحریم شورای امنیت 

را به اطلاع کشورها رسانده است.  خبرگزاری 
صدا و سیما نوشت که بر اساس مفاد ضمیمه ب 
قطعنامه ۲۲۳۱، این محدودیت ها تا ۸ سال پس 
از اجرای برجام )۱۸ اکتبر ۲۰۲۳( ادامه داشت 
که نهایتاً نیمه شب گذشته به وقت نیویورک و 
به صورت خودکار خاتمه یافت. تغییرات مذکور 
نیز راس ساعت۰۰ :۱۲  نیمه شب در وب سایت 
سازمان ملل و فهرست یکپارچه تحریم های 
سازمان ملل اعمال گردیده است. خانم رزماری 
دیکارلو، معاون سیاسی دبیرکل سازمان ملل 
همچنین در نامه ای جداگانه خطاب به نماینده 
دائم جمهوری اسلامی ایران خاتمه مقررات 
مذکور و خروج افراد و نهادهای ایرانی از فهرست 
شورای امنیت را تایید کرده است. محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه پیشین کشورمان نیز 
روز گذشته در بخشی از صحبت های خود با 
اشاره به فرا رسیدن ۱۸ اکتبر و بیانیه اخیر 
دبیرخانه شورای امنیت سازمان ملل مبنی بر 
اعلام رسمی پایان تحریم های شورای امنیت 
علیه ایران گفت: » به لطف خداوند امروز ایران 
دیگر مشمول هیچ  تحریمی در چارچوب 

شورای شورای امنیت سازمان ملل نیست.«
 درگذشته چه تحریم هایی لغو شد

در گذشته زمانی که افرادی مانند محمود 
احمدی نژاد قطعنامه های سازمان ملل را 
در ایران کاغذ پاره می دانستند ۶ قطعنامه 
فصل هفتمی علیه ایران در شورای امنیت 
این سازمان وضع شد و تهران در آستانه تدابیر 
تنبیهی سازمان ملل قرار گرفت. با این وجود 
زمانی که برجام به مرحله اجرا رسید در همان 
روز اول بسیاری از تحریم های ایران لغو شد، 
اما برخی از تحریم ها برای مدتی طبق برجام 
باقی ماند. مثل تحریم های مربوط به تسلیحات 
متعارف وفق قطعنامه شورای امنیت وجود 
داشت، اما از چند روز قبل یعنی در تاریخ روز 

۱۸ اکتبر ۲۰۲۳، تمام تحریم های مرتبط با 
افراد و نهادهای ایرانی در سازمان ملل خاتمه 

یافت.
 ایران بدون تحریم

 ایران بدون تحریم آرزوی هر شهروند ایرانی 
است، چراکه وجود تحریم های مختلف علیه 
ایران و اقتصاد کشور در طول سال های گذشته 
موجب شده روند توسعه ایران با چالش های 
زیادی روبه رو شود و میزان فقر در ایران افزایش 
یابد و در نتیجه این فشارها،  نارضایتی های 
سیاسی، اجتماعی و حتی نارضایتی ها با ریشه 
فرهنگی ایجاد گردد. با این وجود، اما برخی 
کشورهای اروپایی و آمریکا در صدد هستند 
که از کانالی دیگر تهران را از مسیر توسعه 
دور نگاه دارند. در اینجاست که گفت وگو با 
جهان از اهمیت مضاعفی برخوردار می شود و 
دستگاه سیاست خارجی ایران با آغاز گفت وگو 
با کشورهای مختلف در جهان عملا باید از 
نزدیک شدن بیشتر کشورهای اروپایی به 
آمریکا در افزایش فشارها بر تهران به منظور 
در محاصره قرار دادن مجدد ایران جلوگیری 
کند. اما در شرایط کنونی این تحرک عملا در 
سیاست های اروپایی وزارت خارجه در ایران 
قابل مشاهد نیست. شاید لازم باشد مذاکراتی 
به منظورکنترل شرایط بین ایران و اروپا در 
دستور کار قرار گیرد. مذاکرات جامعی که در 
گذشته نیز وجود داشته است اما اکنون فقدان 
آن موجب شده اروپا از چسبندگی بیشتری به 
آمریکا در مساله تحریم های ایران برخوردار 
شود. از این منظر این مذاکرات جامع باید از 
سوی ایران مورد پیگیری قرار گیرد. برای نمونه 
اکنون که شخص وزیر امور خارجه ایران برای 
کاهش تنش در منطقه مدام در حال حضور در 
کشورهای مختلف است. اگر ایران بتواند برای 
پایان دادن به تنش هایی که اخیرا در منطقه 
ایجاد شده اقداماتی انجام دهد اروپایی ها از آن 
استقبال خواهند کرد و این استقبال می تواند 
یک پرده از چند پرده مذاکرات جامع بین ایران 
و اروپا باشد از این رو تهران باید هرچه سریع تر 
به کاهش تنش بین خود و سه کشور اروپا 

فرانسه، انگلیس و آلمان متمرکز شود. 



هشدار حسن روحانی: 
امروز شاهد فرصت سوزی  هستیم

خیابان مسیر خوبی برای حل معضلات کشور نیست
آرمان ملی: شرایط کشور به نحوی است که دلسوزان 
سکوت را جایز نمی دانند و از هر فرصتی برای ارایه دیدگاه ها 
و حتی هشدار استفاده می کنند. اکنون انتخابات مجلس 
پیش رو است و نهادی به نام خانه ملت ،  نیاز به مشارکت 
بالا در انتخاباتش دارد تا اثرگذاری اش بهتر شود؛ در غیر این 
صورت مجلسی مانند مجلس فعلی با حضور حداکثری یک 
جریان فکری شکل می گیرد که به اذعان کارشناسان دستاورد 
مطلوبی در طی فعالیتش نداشته است. کارشناسان علت این 
امر را عدم حضور طیف اصلاح طلب و بخشی از میانه روها 
در آن انتخابات می دانند برای همین از نهادهای ذیربط 
می خواهند تا با عدم حذف کاندیداهای غیر اصولگرا مانع 

ضعیف شدن خانه ملت شوند. 
حسن روحانی که ۸ سال بر کرسی ریاست جمهوری 
تکیه زده بود و سابقه نمایندگی مجلس را هم دارد از جمله 
دغدغه مندان انتخابات مجلس دوازدهم است که این 
موضوع را در پیامی به ششمین کنگره حزب اعتدال و توسعه 
نمایان کرد. او از فرصت سوزی در کشور گفت و نسبت به 
تداوم آن هشدار داد. در پیام روحانی آمده است: »متاسفانه 
در جامعه امروز ما عده ای در مسیر قهر قرار گرفته اند و 
اقلیتی در مسیر تفوق و غلبه قرار گرفته اند که قدرت در 
جامعه امروز در اختیار آن ها قرار داده شده است. متاسفانه 
زمانی که اکثریت جامعه در مسیر انفعال یا در مسیر جدایی 
از حاکمیت باشند و حاکمیت در اختیار یک اقلیت باشد، 
آن حکومت دارای قوام و قدرت لازم برای حل معضلات 
داخلی و بین المللی نخواهد بود. حکومتی قادر است به 
راحتی مسائل و مشکلات داخلی اش و یا مسائل و مشکلات 
نه  منطقه ای و بین المللی خود را حل کند که از پشتوا
اکثریت قاطع مردم برخوردار باشد. متاسفانه در انتخابات 
سال ۱۳۹۸ و ۱۴۰۰ با این معضل مواجه شدیم که اکثریت 
جامعه از حاکمیت فاصله گرفتند و این فاصله و حکومت 
اقلیت مشکلاتی را به وجود می آورد و مردم گاهی به جای 
اینکه سخن خود را از طریق نمایندگان خود در مجلس یا 
نمایندگان خود در دولت بیان کنند، وقتی که اقلیت حاکم 
می شود گاهی ناچار می شوند از طریق اعتراض و یا خیابان 

حرف های خود را بیان کنند.«

    انفعال و قهر راهی برای دستیابی به اهداف بلند 
ملی نیست 

در بخش دیگر این پیام تصریح شده است:»مسلما 
خیابان مسیر خوبی برای حل معضلات یک کشور نیست. 
انفعال و قهر هم نمی تواند راهی برای دستیابی به اهداف 
بلند ملی باشد. اینجاست که باید اعتدالیون و همه آن هایی 
که معتقد به میانه روی هستند در جامعه امروز بتوانند 
فعالیت کنند. گرچه اساسا حزب و فعالیت حزبی با 
مشکلاتی در جامعه ما مواجه است. از آن زمانی که حزب 
اعتدال و توسعه می خواست تشکیل شود در سال ۷۸ که من 
هم مورد مشورت مؤسسان این تشکیلات بودم با بزرگان 
نظام در زمینه حزب حرف زدم از جمله با مرحوم آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی و به همه این عزیزان گفتم برای آینده 
کشور ما نیاز به دو یا سه حزب بزرگ داریم که این ها بتوانند 
ضمن ثبات نظام مسیر قدرت و گردش قدرت را به خوبی 
انجام دهند. اما به شرط اینکه این احزاب توان و قدرت کافی 
برای برنامه ریزی و تصمیم گیری و سخن گفتن در مسائل 
استراتژیک کشور داشته باشند والا اگر بنا باشد که مسائل 
اساسی کشور در اختیار احزاب نباشد و آن ها آزادی کافی 
برای بیان نظرات و اعتقادات نداشته باشند، آن احزاب 
مسلما نمی توانند نقش لازم را برای اداره کشور ایفا کنند و 
در آینده بتوانند مجلس مناسب یا دولت مناسب را تشکیل 
دهند.« روحانی افزود: »ما می بینیم در سایه افراطی گری 
له نظارت بر انتخابات با چه مشکلاتی مواجه شدیم؛  در مسأ
ما امروز با مجلسی مواجه هستیم به نام مجلس یازدهم که 
نه قابل مقایسه با مجلس اول و دوم است و نه قابل مقایسه 
با مجلس چهارم و پنجم است و حتی با مجلس قبلی اش، 
مجلس دهم، هم فاصله دارد. دلیل این افراطی گری در 
له نظارت است. اگر در بحث نظارت در انتخابات ما  مسأ
اعتدال و میانه روی را پیش بگیریم و در چارچوب قانون 
و مقررات عمل کنیم، فضای بازی برای جامعه و رقابت 
واقعی در انتخابات به وجود خواهد آمد و در آن انتخابات 
است که مجلسی می تواند از کل جامعه یا حداقل از اکثریت 
قاطع جامعه نمایندگی کند و دولتی تشکیل شود که 
بتواند از طرف قاطبه مردم حرف بزند و سخن بگوید و 
نمایندگی کند و دنیا هم آن دولت را به عنوان نماینده یک 
ملت بزرگ ببیند و بشناسد. آن وقت است که فرصت ها 
به خوبی استفاده خواهد شد. همه آنچه که ما برای دولت 
بعدی به عنوان فرصت به وجود آورده بودیم، متاسفانه امروز 
شاهد فرصت سوزی ها هستیم به دلیل اینکه وقتی دولت یا 
مجلس از طرف قاطبه مردم، مسئولیت را به عهده نمی گیرد 
آن وقت ما می بینیم با ضعف های زیادی در مقام عمل و در 
مقام اقتدار، چه اقتدار داخلی و چه اقتدار بین المللی مواجه 
خواهد شد. امروز چه راهی پیش رو داریم، آیا راهی که پیش 
روی ما هست خیابان است؟ مسلما خیابان نه جوابگوی نیاز 
مردم در کوتاه مدت است و نه بلندمدت. یا قهر و انفعال 
است که آن هم ما را به جایی نمی رساند. گرچه با مشکلات 
بسیار زیادی مواجه هستیم اما چاره ای نداریم جز اینکه 
راه سومی را برگزینیم و انتخاب کنیم و آن راه سوم اعتدال 
است که نه با قهر میانه ای دارد و نه با انفعال و تلاش آن 
اینست که در برابر افراط ایستادگی کند و نگذارد در کشور 
افراط حاکم شود.«  رئیس جمهور اسبق کشورمان گفت: 
»ما چاره ای نداریم برای حفظ کشور و آینده کشور مسیر 
اعتدال و توسعه را بپیماییم و ادامه بدهیم. امروز باید بگویم 
دیگر اعتدال تنها اسم یک گروه و یک حزب و یک تشکیلات 
نیست. اعتدال اسم رمز و اسم اعظم گفتمان اکثریت قاطع 
جامعه ایران اسلامی است که با این گفتمان باز هم ما 
قادریم به همه اهداف بلند ملی مان دست یابیم که خداوند 
هم همین را به ما امر کرده است »و کذلک جعلناکم امّة 
وسطا لتکونوا شهداء علی النّاس«. مسیر، مسیر میانه روی 

و راه وسطی است.«

آرمان ملی – مطهره شفیعی: این روزها بخش زیادی از 
مردم جهان دغدغه آنچه را دارند که در غزه می گذرد، از بمباران 
بیمارستان ها تا چالش های دیگر که سبب ویرانی می شود. 
مردم ایران هم نگرانی زیادی از وضعیت موجود در غزه دارند و 
با تجمع و راهپیمایی خواهان پایان وضع موجود هستند. برخی 
از افراد جامعه بر خود تکلیف می دانند که به یاری مسلمانان غزه 
بپردازند که از ظلم آشکار به تنگ آمده اند. برخی هم فقط شعار 
کمک سر می دهند و از عدم امکانات برای تحقق شعارشان گله 

دارند مانند پسر حجت الاسلام پناهیان! 

   راهپیمایی کافی نیست 
مرتضی پناهیان فرزند علیرضا پناهیان درباره اعزام به غزه و 
انجام فعالیت های کمک کننده به فلسطین و علیه اسرائیل در 
شبکه اجتماعی ایکس ) توییتر سابق( نوشت: »به  شخصه از اینکه 
هیچ کاری نمی تونم برای فلسطین بکنم دارم دیوونه میشم. شعار 
و راهپیمایی بسه واقعا.« کاربری به او پاسخ داده که: »حاجی 
بلیت بگیریم بری لبنان، از اونجا به معرکه می رسیم. یا ..« مرتضی 
پناهیان در پاسخ به او نوشت: »اونجا که قحط الرجال نیست. 
ما هر کاری بکنیم باید طبق قوانین رسمی کشور بکنیم.« 
مشخص نشد منظور پسر پناهیان از قحط الرجال چیست؟ آیا 
مبارزه علیه ظلم و رژیم صهیونیستی که شعار همیشگی پدرش 
است، به دعوتنامه رسمی یا دریافت درخواست کمک از سوی 

فلسطینی هایی نیاز دارد که در زیر فشار و بمب هستند؟ 

   ثبت نام کنید، حسرت نخورید
شاید پسر پناهیان خبر ندارد که ثبت نام برای اعزام به غزه 
آغاز شده است. ۲۶ مهر سایت دولت نوشته بود: »در حاشیه 
برگزاری تجمع امدادگران و داوطلب هلال احمر در حمایت از 
امدادگران و کادر درمان که مورد حمله رژیم صهیونیستی قرار 
گرفته اند، داوطلبان حضور در غزه برای ارائه خدمات امدادی 
نام نویسی کردند. در این تجمع علاوه بر هلال احمر و مسئولان 
عالی رتبه این جمعیت، کادر بهداشت و درمان، علیرضا مرندی، 
مشاور رهبری و رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی، بهرام 
عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، رئیس زاده، 
رئیس سازمان نظام پزشکی کشور حضور داشتند.« بنابراین 
حضور مقامات رسمی کشور در محل ثبت نام برای اعزام به غزه 
می تواند مجوزی برای این کار باشد که در این صورت مرتضی 
پناهیان دیگر دغدغه قانون و مجوز را نخواهد داشت. خبرگزاری 
فارس که از سوی همفکران علیرضا پناهیان اداره می شود، ۲۸ 
مهر نوشته بود:»با شروع پویش »طوفان الاقصی« و با شعار 

»حریفت منم« تعداد زیادی از ایرانی ها با هدف حمایت از دفاع 
مشروع ملت مظلوم فلسطین در بازپس گیری اراضی اشغالی 
فلسطین به این پویش پیوسته اند که در هنگام تنظیم این خبر 
بیش از چهار میلیون و ۸۰۰ هزار نفر نامشان را در این پویش 
ثبت  کرده اند. إن شاا... به زودی زود همراه با برادران و خواهران 
فلسطینی مان در مسجدالاقصی نماز خواهیم خواند. شما 
هم برای پیوستن به این پویش می توانید با مراجعه به سایت 
alaqsastorm.com یا ارسال پیام به شماره ۳۰۰۰۲۱۲ 

اقدام کنید.« 
این خبرگزاری  همچنین همزمان با اوج گرفتن تنش و 
درگیری نظامی میان اسرائیل و حماس در نوار غزه، اقدام به 
راه اندازی پویشی تحت عنوان »اعزام داوطلبان به فلسطین 
از ایران« کرده که در بین کاربران فضای مجازی بحث برانگیز 
شده. بخش »فارس من« این خبرگزاری نوشت: »با توجه به آغاز 
عملیات »طوفان الاقصی« دفاع زمینی گروه حماس در مقابله 
با اسرائیل که مورد استقبال همه مردم آزاده جهان قرار گرفته 
است، از مسئولان خواهشمندیم با اعزام جوانان داوطلب برای 
جنگ با شیاطین زمینی موافقت نمایند. این پویش درحال 
نزدیک شدن به ۱۰ هزار امضاست.« از سوی دیگر در سال ۸۹ 
هم برخی از انقلابیون تمایل  داشتند به غزه اعزام شوند چنانکه 
۲۷ مرداد آن سال، معاون دانشجویی و جوانان سازمان جوانان 

هلال احمر کشور از ثبت نام بیش از صد هزار داوطلب برای اعزام 
به غزه خبر داد و افزود: ثبت نام تا دو هفته دیگر ادامه دارد.

   دغدغه پدر چیست؟
از سوی دیگر در حالی که دغدغه پدر مرتضی پناهیان »نبود 
تفیک جنسیتی« در دانشگاه هاست و می گوید: »در فیلم 
"بیگانه ای در میان ما " که جامعه اسرائیلی را نشان می دهد، 
دختر و پسران یهودی وقتی می خواهند به دانشگاه بروند در 
اتوبوس بینشان پرده می کشند و می گویند ما می خواهیم 
جهان را اداره کنیم؛ اگر دختران و پسران ما مشغول هم باشند 

نمی توانند جهان را اداره کنند.« 

   رسایی هم شعار داد
تنها پسر پناهیان نیست که ظاهرا منتظر دعوتنامه برای 
اعزام است بلکه دیگرانی هم که خود را انقلابی می دانند، تنها 
شعار انتظار برای اعزام را سر می دهند؛ مثل حمید رسایی  فعال 
سیاسی اصولگرا که از مسئولان خواست تا زمینه اعزام او به نوار 
غزه را فراهم کنند. او نوشته بود: »از مسئولان کشورم درخواست 
و به آنها اعلام می کنم، در این مقطع سرنوشت ساز برای کمک 
به رزمندگان مقاومت و پایان دادن به حیات نامبارک رژیم 

صهیونیستی آماده اعزام به غزه هستم. #طوفان  الاقصی«
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ذره بین

برخی برای اعزام به فلسطین اشغالی ثبت نام کردند؛ برخی هم فقط شعار دادند!

رسایی و پناهیان منتظر دعوت رسمی برای رفتن به غزه؟!
   پسر پناهیان: آنجا ]غزه[ که قحط  الرجال نیست

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: تلاش برای تخریب 
اصلاح طلبان از سوی خبرگزاری جمهوری اسلامی و دولتی 
ایرنا که باید بی طرف باشد قابل تامل است. ایجاد شکاف میان 
اصلاح طلبان و تحریف اظهارات آنها برای سیاه نمایی روشی 
است که بارها از سوی رسانه های اصولگرا دنبال شده است و 
حالا رسانه های دولتی نیز که در دست جریان اصولگرا قرار 
دارد، به روز پنجشنبه و در آستانه برگزاری کنگره حزب 
کارگزاران بود که خبرگزاری دولت یعنی ایرنا گفت وگویی 
را با غلامحسین کرباسچی دبیرکل سابق این حزب انجام 
داد و سوالاتی را مطرح کرد تا به اختلاف افکنی در جریان 
اصلاحات بپردازد. در حالی نام کرباسچی در میان اعضای 
شورای مشورتی حزب کارگزاران قرار داده شده که نامبرده از 
تاریخ ۱۹ آبان ۱۴۰۰ و پس از کنار گذاشته شدن از دبیرکلی 
کارگزاران، در هیچ جلسه حزب شرکت نکرده است اما او 
پایبند به اصلاحات است و اجازه نداد خبرگزاری دولت به 
اهدافش برسد. مهمترین خواسته اصولگرایان القای شکاف 
در میان افراد با تجربه جبهه اصلاحات است که این راستا 
تلاش کردند با طرح سوالاتی میان بهزاد نبوی و کرباسچی 
به اختلاف افکنی بپردازد به عنوان نمونه از دبیرکل سابق 
کارگزاران سوال شد »به عنوان مطلع گفت وگو، نظر شما 
درباره تحولات یکسال اخیر در جریان اصلاحات به ویژه 
کناررفتن بهزاد نبوی از ریاست »جبهه اصلاحات ایران« 
چیست؟ که چنین پاسخ شنیدند: »آقای بهزاد نبوی سمبل 
یک انسان مبارز با سابقه طولانی از کار سیاسی و اجرایی 
در دولت های مختلف است. آقای نبوی با وجود سن بالا، 
سرمایه فوق العاده ای است که به لحاظ پختگی و مقاومت 
روی اصلاح طلبی، قابل مقایسه با هیچ کدام از ما اصلاح طلبان 
نیست. کلا روش بی توجهی به نظرات امثال آقای نبوی را 
خیلی قبول ندارم چون در یک باشگاه سیاسی و در یک 
احزاب، افراد سالخورده و توانمند که تجربه و تفکر سیاسیِ جا 
افتاده دارند، سرمایه هایی نیستند که آدم بخواهد به راحتی 

آن ها را از دست بدهد.«

   نبوی ضدانقلاب است؟
کرباسچی در بخشی از این گفت وگو اظهار داشت: »آقای 
نبوی خودش می گوید که »من کلا ضدانقلابم«. آقای نبوی 
کلا روش های تند و افراطی و برخوردهای حذفی را قبول 
نداشت. او در هر انتخابات، قبول نداشت که ما به سمت تحریم 
انتخابات یا به سمتی برویم که از آن، نوعی بوی مخالفت 
برمی آید.« اما خبرگزاری دولت با استفاده از تیتر: »بهزاد نبوی 
اساسا ضدانقلاب است« سعی کرد معنای دیگری به اظهارات 
کرباسچی بدهد. ضدانقلابی که کرباسچی به آن اشاره کرد، به 
اظهارات نبوی در گذشته باز می گردد که گفته بود: »من در 
زندان، ضدانقلاب، یعنی ضد همه انقلاب ها شدم! از انقلاب 
فرانسه تا بهار عربی. از نگاه من انقلاب ها مشکلات اساسی 
دارند. مهم ترین مشکل آنها این است که با تفکر انقلابی، 

ساختار موجود کشور را نابود می کنند.«

   رد تحریم انتخابات از سوی کرباسچی 
کرباسچی از عدم تایید صلاحیت اصلاح طلبان هم گلایه 
دارد و می گوید: »شما وقتی یک سری نیروی سیاسی فعال 
و شناخته شده در میان مردم و در میان اصلاح طلبان که 
دوست دارند کار سیاسی کنند را حذف می کنید، تعداد 
زیادی از افرادی که حاضر بودند به خاطر این نوع افراد کار 
کنند، دیگر حاضر به کارکردن نخواهند شد. فرض کنید وقتی 
چهره ای مانند آقای »حسین مرعشی« که از ابتدای انقلاب 
در کرمان، کارآفرین مطرح بوده و جریان اقتصادی و فرهنگی 
به وجود آورده، رد صلاحیت می شود، کرمانی ها باید دنبال 
چه کسی بروند که چنین ابعادی برای آن ها داشته باشد؟« 
کرباسچی با هوشیاری به متهم کردن آنانی پرداخت که به 
انگ زنی به اصلاحات مشغولند. به عنوان نمونه ایرنا پرسید: 
»مگر اصلاح طلبان ادعای اصلاحات ندارند؟ خب! می توانند 

بنا بر طرح خودشان، حداقل به »اصلاحات جامعه محور« 
چرخش کنند.« که کرباسچی بیان  داشت: »بله. البته اگر 
اصلاح طلبان این کار را هم انجام بدهند )چرخش به اصلاحات 
جامعه محور(، می گویند که با ضدانقلاب خارج از کشور همراه 
شده اند.« ایرنا که ظاهرا از پاسخ دبیرکل سابق کارگزاران 
ناراضی بود، اینگونه واکنش نشان داد که »این صحبت ها که 
سندیتی ندارند. بیشتر به »ژورنالیسم زرد« شبیه است...« و 
کرباسچی گفت: »کیهان دارد هر روز این حرف را می زند...« 
وی همچنین اظهارداشت: »ببینید! من مدافع شرکت نکردن 
در انتخابات نیستم اما می خواهم بگویم که اپوزیسیون داخلی 
نظام، جبهه اصلاحات یا هر فرد و جریان دیگری اگر رفتار 
شترمرغی دارد، به خاطر این است که نمی داند باید چه 
کند و تکلیفش مشخص نیست. وقتی فرضا به یک حزب 
اصلاح طلب برای فعالیت پروانه داده می شود، چرا به این 
حزب یا مجموعه های دیگر اجازه فعالیت داده نمی شود؟« 
کرباسچی گزینه تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان را 
هم رد کرد و توضیح داد: »در شرایط فعلی، اصلاح طلبان نظر 
سیاسی ندارند، مگر اینکه کسی یا کسانی از اصلاح طلب ها 
در شهرستان ها که برای خودشان پایگاه رای دارند، بخواهند 
نامزد شوند. اصلاح طلبان هیچ وقت نگفته اند که ما انتخابات 
را تحریم می کنیم چون عواقب تحریم کردن برای یک 
گروه سیاسی، اصلا خوب نیست. به نظر من اگر قرار است 
اصلاح طلبان انتخابات را تحریم کنند، بهتر است این موضوع 
را خیلی شفاف بگویند و مردم را به رای ندادن تشویق کنند، 
چون منافع »عدم حضور« نیروهای سیاسی در انتخابات، به 
پای نیروهای برانداز خارجی می رود. یک نیروی سیاسی فعال 
باید رسما بگوید که من ]در انتخابات[ شرکت نمی کنم و 
آن هایی هم که می خواستند به من رای بدهند، شرکت نکنند. 
این کار خیلی بهتر از این است که شما ساکت باشید، چون 
براندازهای خارجی می گویند که به خاطر صحبت فلانی در 

خارج، مردم شرکت نکردند.«

از ضدانقلابی بودن »نبوی« به روایت »ایرنا« تا واقعیت ضدانقلابی »چریک پیر«

 دولتی ها بازنده دوئل با کرباسچی!
      اصلاح طلبان هیچ وقت نگفته اند که ما انتخابات را تحریم می کنیم

جواد امام: انتخابات را تحریم 
نکرده ایم

انتظارات جبهه اصلاحات از 
خاتمی و موسوی خوئینی ها

سه شنبه محمدعلی ابطحی، عضو جامعه 
روحانیون مبارز، از دیدار اعضای جبهه 
اصلاحات با سیدمحمد خاتمی، رئیس دولت 
اصلاحات، خبر داد و در اینستاگرامش نوشت: 
»بعد از سخنان اعضای هیات رئیسه که بعضا 
خیلی صریح بود، آقای خاتمی از طرف مجمع 
روحانیون حرف های خوب و آوانگاردی زد. 
خودش اگر بخواهد منتشر می کند. ما را چه 
با کار بزرگان. امیدوارم نمایندگان احزاب 
سخنان خودشان را منتشر کنند. همه شان 
خوب حرف زدند. بعضی هاشان خوب تر.« 
در جریان اصلاحات برای حضور در انتخابات 
چند نوع نگاه مطرح است، برخی بر حضور در 
انتخابات تحت هر شرایطی تاکید می کنند، 
برخی دیگر از تحریم انتخابات می گویند و 
برخی هم حضور مشروط را مطرح می کنند. 
نگاه آقای خاتمی و موسوی خوئینی ها به 
انتخابات چه بود، جواد امام سخنگوی جبهه 
اصلاحات به »خبرآنلاین« توضیحاتی درباره 

آن جلسه داد:

   جزئیاتی از جلسه اعضای جبهه 
اصلاحات با مجمع روحانیون مبارز و 
آقای خاتمی را بیان می کنید؟ چقدر این 

دیدار اهداف انتخاباتی داشت؟
این جلسه اهداف انتخاباتی نداشت و در 
راستای تعامل اعضای هیأت رئیسه جبهه 
اصلاحات با مجمع روحانیون مبارز، گروه ها و 
شخصیت های سیاسی برگزار شد. این دومین 
جلسه ای بود که با اعضای مجمع روحانیون 
مبارز داشتیم و اولین جلسه سال گذشته در 
زمان ریاست آقای بهزاد نبوی برگزار شد. در 
این جلسه هم گزارشی از فعالیت های دوره 
جدید جبهه اصلاحات مطرح و بررسی شد. 
آقای خاتمی در این جلسه به بیانیه هایشان 
اشاره داشتند. انتظاراتی که جبهه اصلاحات 
از مجمع روحانیون مبارز، آقای خاتمی 
و آقای خوئینی ها داشت، بیان شد. ما از 
مجمع روحانیون مبارز انتظار داریم که وارد 
صحنه شده و با دفاع از انقلاب و اندیشه های 
امام)ره(، بگویید که شرایط امروز نسبتی با 

اندیشه های امام ندارد. 

   در جریان اصلاحات برای حضور 
در انتخابات چند نوع نگاه مطرح است، 
برخی بر حضور در انتخابات تحت هر 
شرایطی تاکید می کنند، برخی دیگر 
از تحریم انتخابات می گویند و برخی 
هم حضور مشروط را مطرح می کنند. 
نگاه آقای خاتمی و موسوی خوئینی ها 

به انتخابات چه بود؟
آنچه که تا به الان مطرح شده بیانیه 
۱۵ ماده ای آقای خاتمی است که به عنوان 
مانیفیست اصلاح طلبان و راهبرد احزاب 
اصلاح طلب از آن یاد می شود. در این بیانیه 
به صراحت درباره مراحلی که باید اعتماد 
مردم بازگشته و اصلاح شود، تجدیدنظر 
در سیاست ها، بازگشت نهادهای از این 
یکسونگری در انتخابات و مشارکت همه 
جریانات سیاسی و نخبگان تاکید شده 
است. زمانی که نمایندگان مجلس به یک 
امر و مصوبه اصرار می ورزند با سدهایی خاص 
مواجه می شوند. این مسیر باعث انسداد و 
برگردانی مردم از صندوق های رای شده 
که در بیانیه آقای خاتمی، همه این موارد 
پیش بینی شده است. ما هم بر این معتقدیم 
که اگر انتخاباتی به معنای واقعی انتخابات 
برگزار شود، از این بیانیه ۱۵ ماده ای که 
بر نحوه برگزاری انتخابات، نقش نهادهای 
خاص و و احزاب، بازسازی اعتماد مردم 
استفاده شود و بعد بحث حضور افراد در 
انتخابات مطرح شود. ما انتخابات را تحریم 
نکردیم، آنهایی انتخابات را تحریم کردند که 
شرایط حضور مردم و جریانات سیاسی را در 
انتخابات سلب کردند. کسی با صندوق رای 
مشکلی ندارد و صندوق باید وجود داشته 
باشد چرا که مظهر اراده ملت صندوق است. 
متاسفانه صندوق را از مردم و جریانات 
سیاسی گرفتند و امیدواریم که این صندوق 

به مردم برگردد.

    آقای ابطحی تاکید کردند که در 
این جلسه گفته شده برای انتخابات 
برای  اصلاحات  نکنیم، جبهه  عجله 
به  ورود  نحوه  درباره  تصمیم گیری 
انتخابات قرار است تا اعلام نتیجه تایید 

صلاحیت ها صبر کند یا ...
ما منتظر تجدیدنظر جدی تر در قوانین، 
سیاست ها و رفتارها و آنچه که موجب 
بر  این ها  هستیم.  شده  مردم  ناامیدی 
صلاحیت ها اولویت دارد و جامعه ما شرایطی 
را که برای انتخابات باید انتظار داشته باشیم، 
ندارد. امروز شرایط انتخابات فراهم نیست 
بنابراین، باید شرایطی فراهم شود که مردم 
اعتماد و اطمینان داشته باشند که شرکت در 

انتخابات بر سرنوشت شان تاثیرگذار است.

    چقدر بحث ائتلاف انتخاباتی مطرح 
است؟

تا امروز هیچ بحثی برای ائتلاف در دستور 
کار جبهه قرار نگرفته است.

جنجال سکوت 
احمدی نژاد درباره 
حمله اسرائیل به غزه 

احمدی نژاد از گواتمالا برگشت و مثل همیشه سکوت 
کرد. این سکوت با انتقادات زیادی همراه بود؛ چرا که برخی 
انتظار داشتند او در قبال جنایاتی که در غزه رخ می دهد 
به اعلام موضع بپردازد اما مرد نارمک نشین سکوت کرده 
و واکنشی نشان نمی دهد. دیروز علیرضا بیگی، نماینده 
مجلس که از حامیان او است، درباره علت سکوت احمدی نژاد 
در رخدادهای غزه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »پاس 
احمدی نژاد عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام توقیف 
می شود و ممنوع الخروج اش می کنند، نسبت به ترور و 
تحریم او کمترین واکنشی نشان نمی دهند هیچ تریبونی به 
او نمی دهند و به مخالفانش بی دریغ امکان می دهند که او را 
تخریب کنند و انتظار دارند احمدی نژاد سکوتش را بشکند.«

طرح شفافیت 
شبیه شیر بی یال و 

کوپال شده 

سرنوشت طرح شفافیت مشخص نشد. حسین جلالی از 
چهره های نزدیک به جبهه پایداری در مجلس درباره سرانجام 
طرح شفافیت در مجلس یازدهم گفت: بنده از طرفداران طرح 
شفافیت در مجلس هستم اما این شفافیتی که در مجلس 
درآمد شبیه شیر بی یال و کوپالی شد، به این ترتیب که کاری 
با این طرح کردند که بگویند هم شفافیت را اجرا کردیم و هم 
شفافیتی وجود ندارد. واقعیت امر در مورد طرح شفافیت این 
است که ما تعهد کردیم مجلس شفاف عمل کند اما در ادامه 
طرح به نحوی بسته شد که قوه قضائیه، قوه مجریه و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هم به آن اضافه شدند. بنابراین به 
اندازه ای طرح شفافیت را وسیع کردیم که نهادی گفت ما 

آمادگی نداریم، دیگری گفت زیرساخت نداریم و غیره.
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  از ورود سرمایه گذاران خارجی 
استقبال می کنیم

وزیر اقتصادی جمهوری اسلامی ایران ضمن استقبال از 
هدایت سرمایه گذاری خارجی به  سمت اجرای طرح های 
مبتنی بر توسعه پایدار، از ورود سرمایه گذاران خارجی به کشور 
استقبال می کند و تمام تلاش خود را در جهت ترویج و حمایت 
از سرمایه گذاران بر اساس ضوابط قانونی موجود انجام می دهد. 
)WIF( سید احسان خاندوزی در مجمع سرمایه گذاری جهانی

در ابوظبی، در مورد سرمایه گذاری پایدار، تعاریف متعددی 
ارائه شده که همگی بر موضوع سرمایه گذاری تأکید دارند. 
با این حال، تحقق عملیاتی این نوع از سرمایه گذاری در نظم 
کنونی جهانی با الزامات و اقتضائاتی همراه است. سید احسان 
خاندوزی این الزامات را شامل سه شرط انسانی بودن، راهبردی 
بودن و واجد منافع قابل پیش بینی بودن تعریف کرد و ادامه 
داد: سرمایه گذاری پایدار باید انسانی باشد؛ به این معنا که 
انسان را به معنای یک مفهوم ارزشمند درنظر بگیرد و منجر 
به پیشرفت و تکامل جامعه بشری باشد. وی افزود: فارغ از 
اینکه سرمایه گذاری خارجی ذاتاً با ایجاد زمینه شکل گیری 
ارتباط میان انسان ها از سرزمین های مختلف، علاوه بر افزایش 
درهم تنیدگی اقتصادی نوع بشر، منجر به همگرایی بیشتر در 
گردش تکنولوژی و دانش های فنی و مدیریتی می شود، زمانی 
می توان آن را در دایره سرمایه گذاری پایدار، واجد اهمیت 
مضاعف دانست که با تکیه بر موضوعات مهم بشر و رعایت 
الزامات مرتبط با آن نظیر تغییرات اقلیمی یا توسعه متوازن 
کشورهای جهان راهی برای کامیابی توأمان تمام انسان ها از 
توسعه تکنولوژی و پیشرفت اقتصاد فراهم کند. وزیر اقتصاد 
تاکید کرد: وجه دیگر نگاه انسانی به سرمایه گذاری پایدار، توجه 
به رفتار عادلانه و برابر با کشورها و پرهیز از رفتارهای سیاسی 
است که در عمل منجر به محروم شدن بخش هایی از جوامع 
انسانی از امکاناتی می شود که با استفاده از منابع مشترک تمام 

ملت ها برای بهبود زندگی نوع بشر ایجاد شده اند. 

 ساخت واحدهای نهضت ملی بنیاد مسکن 
به ۱۶۷ هزار و ۷00 واحد رسید

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
خصوص روند اجرای نهضت ملی مسکن در شهرهای تحت 
مسئولیت بنیاد، اظهار داشت: ۱۶۷ هزار و ۷۰۰ واحد نهضت 
ملی در شهرها اجرایی شده است. حمیدرضا سهرابی گفت: 
علاوه بر تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن در شهرهای تحت 
مسئولیت بنیاد، ۱۶ هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی شهری اقشار 
کم درآمدی نیز در حال اجراست که در مجموع در بخش 
شهری، بنیاد مسکن ۱۸۴ هزار و ۲۰۰ واحد را در دست احداث 
دارد. وی یادآور شد: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون در بخش 
شهری ۹ هزار واحد مسکونی در قالب نهضت ملی، مسکن 
محرومان و مسکن اقشار کم درآمد تحویل متقاضیان شده و در 
برنامه است تا ۹ هزار واحد دیگر نیز تا قبل از اتمام سال تکمیل 

و در اختیار مردم قرار گیرد. 

 دستورالعمل قیمت گذاری خودرو 
اصلاح می شود؟ 

شورای رقابت در جلسه امروز شنبه ۲۹ مهرماه، موضوع 
اصلاح دستورالعمل تنظیم بازار خودرو را بررسی خواهد کرد. 
پیش از این کارگروه خودروی مرکز ملی رقابت در جلسه ۱۸ 
مهر ۱۴۰۲ مصوباتی درباره بازار خودرو داشت و مقرر کرده 
بود دستورالعمل تنظیم بازار خودرو به گونه ای اصلاح شود 
که شورای رقابت صرفاً در جایگاه سیاست گذاری و نظارت 
ایفای نقش نماید و انجام امور اجرایی به نهادهای ذی ربط 
واگذار شود. ر اساس دستورالعمل فعلی تنظیم بازار خودرو، 
هم اکنون شورای رقابت نقش تعیین کننده ای در قیمت گذاری 
خودرو دارد و تعیین میزان و نوع واردات خودرو هم به عهده 
شورای رقابت است که احتمالاً با مصوبه جدید، تغییراتی در این 
بخش از وظایف شورای رقابت ایجاد خواهد شد، از جمله اینکه 
شورای رقابت در فرایند قیمت گذاری خودرو حذف خواهد شد. 
پیش از این عباس علی آبادی وزیر صمت که مدافع آزادسازی 
قیمت هاست با بیان این که قیمت گذاری خودرو باید به عهده 
وزیر صمت باشد، گفته بود: هم اکنون نهاد های مختلف در این 

موضوع مسئول هستند و وظایف خود را هم انجام نمی دهند. 

 سرمایه گذاری بخش خصوصی ایران 
در قرقیزستان

وزیر جهاد کشاورزی در خصوص برنامه های سفر خود و هیات 
همراه به قرقیزستان گفت: به همراه تعدادی از دستگاه های 
دولتی عضو کمیسیون و تعدادی از شرکت های بخش خصوصی 
وارد قرقیزستان شدیم و اجلاس نیز از دیروز آغاز شده است. 
دو جلسه اختصاصی با وزیر اقتصاد به عنوان رئیس کمیسیون 
مشترک کشور قرقیزستان و یک جلسه نیز با وزیر کشاورزی 
کشور قرقیزستان برگزار کردیم. محمد علی نیکبخت افزود: 
دستگاه های دیگر نیز با دستگاه های متناظر خود جلساتی 
داشتند و مسائل مربوط به اجلاس و برنامه های در دستور کار 
پیگیری می شود. وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: شرکت های 
خصوصی هم با بخش های اقتصادی کشور قرقیزستان که 
در حوزه سرمایه گذاری و بازرگانی فعالیت دارند، جلسات 
موثر داشتند. نیکبخت تصریح کرد: قرقیزستان دارای منابع 
آب بسیار خوبی است و فرصت خوبی برای سرمایه گذاری 
خصوصا در حوزه شیلات و دامپروری دارد که مورد استقبال 
بخش خصوصی ما قرار گرفت و مقرر شد بازدیدهایی را در 
آینده داشته باشند. همچنین با هماهنگی هایی که با سفارت 
ایران در قرقیزستان خواهد شد برای سرمایه گذاری آمادگی 
لازم به وجود آمد. وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: طرف 
قرقیزستانی هم آمادگی خود را برای برداشت موانع و تسهیل 
امور و کاهش بروکراسی ها انجام می دهد تا سرمایه گذاران ما 
بتوانند کشت فراسرزمینی را در بخش های مختلف کشاورزی 
در کشور قرقیزستان دنبال کنند. وی در پایان گفت: امروز 
دومین روز اجلاس را دنبال می کنیم و در افتتاحیه نمایشگاهی 
حضور خواهیم داشت تا بازرگانان، تجار و سرمایه گذاران ما با 
فرصت های بازرگانی و سرمایه گذاری در این کشور آشنا شوند. 

اخبار

 بورس تهران
 در مارپیچ ریسک ها

ساز ناکوک آخرین روز معاملاتی هفته 
چهارم مهرماه، در حالی رقم خورد که 
سه روز پیش از آن به صورت متوالی 
باعث افزایش ارتفاع نماگرهای بازار شده 
بود. تعادل نسبی در هفته ای که پشت 
سر گذاشته شد تحت تاثیر فاکتورهای 
متعددی رقم خورد. بازار در مقطع کنونی 
ناظر به گزارش ها و صورت های مالی ۶ 
ماهه ابتدایی امسال، برآورد های مثبتی 
را تجربه می کند. برخی گروه ها از جمله 
صنعت بانکی، به همین واسطه بازده خوبی 
را برای سهامداران این گروه به ارمغان آورد. 
این موضوع سبب شده بود تا وضعیت بازار 
رنگ بیشتری از تعادل را در نقشه پایانی 
بازار نمایان سازد. اما فاکتورهای سیاسی 
متعدد از جمله موضع آمریکا و اروپا در 
قبال تداوم تحریم های ایران که قرار بود از 
تاریخ ۱۸ اکتبر، به پایان رسد و همچنین 
التهابات ژئوپلیتیک خاورمیانه، آینده بازار 
را تهدید می کند. در حال حاضر به راحتی 
نمی توان حدس زد التهابات نظامی ایجاد 
شده در منطقه خاورمیانه به چه نتیجه ای 
خواهد رسید. رصد معاملات این روزهای 
بورس تهران نشان می دهد، بازار برای عبور 
از وضعیت فعلی نیاز به یک محرک بنیادین 
قوی دارد تا انگیزه خریداران تقویت شود. از 
سوی دیگر، کم شدن آتش جنگ و حرکت 
به سوی آرامش میان دو جبهه می تواند 
تاثیر به سزایی در نوع رفتار معامله گران و 

سرمایه گذاران بورس تهران داشته باشد.
*عملکرد نماگرهای تالار شیشه ای

چهارشنبه،  روز  معاملات  پایان  در 
دماسنج اصلی تالار شیشه ای با افت ۰.۳۸ 
درصدی، معادل هفت هزار و ۶۹۸ واحد 
از ارتفاع این شاخص، در پله دو میلیون 
و ۲۳ هزار واحد قرار گرفت و باز هم به مرز 
دو میلیون واحدی نزدیک شد تا بارقه های 
نگرانی را در دل سهامداران ایجاد کند. 
کاهش ارتفاع نماگر اصلی تالار شیشه ای 
در حالی اتفاق افتاد که شاخص هم وزن که 
نشان دهنده بررسی روند عمومی قیمت 
است،  متوسط  و  کوچک  شرکت های 
عملکردی موازی اما با شدت بیشتری را 
به ثبت رساند و با کاهش ۱.۰۱ درصدی 
معادل ۶ هزار و ۹۵۵ واحد، در ارتفاع 
۶۸۲ هزار واحدی قرار گرفت. شاخص  
کل فرابورس نیز که منعکس  کننده سطح 
عمومی قیمت  سهام شرکت های حاضر 
در فرابورس است با افت ۱.۰۳ درصدی 
معادل ۲۶۰ واحد از ارتفاع این شاخص، تا 
محدوده ۲۵ هزار و ۲۶ واحدی قرار گرفت. 
در جریان معاملات روز چهارشنبه، وضعیت 
شاخص کل و هم وزن تفاوت معنادار و 
خاصی نداشتند اما شاخص هم وزن واکنش 
شدیدتری نسبت به جریان ترس و نگرانی 

حاکم بر بازار نشان داد.

 رشد قیمت ارز متوقف 
می شود؟

نوسان قیمت دلار در کانال ۵۱ هزارتومان
قیمت دلار در هفته ای که گذشت نوسان 
داشت چنانکه در پنجشنبه ای که گذشت 
در کانال ۵۱ هزار تومانی نوسان خود را 
نشان داد. چه اینکه معاملات بازار ارز در 
محدوده ۵۱ هزار و ۲۰۰ تا ۵۱ هزار و ۲۵۰ 
تومان انجام شد. این در حالی است که بر 
اساس اعلام برخی کانال های تلگرامی، 
روز چهارشنبه، شروع معاملات بازار ارز 
با قیمت ۵۱ هزار و ۳۰۰ تومان بود. کف و 
سقف قیمت دلار نیز ۵۱ هزار و ۳۰۰ تومان و 
۵۱ هزار و ۴۵۰ تومان به ثبت رسید. آخرین 
معامله غیرقانونی پشت خطی هم با قیمت 
۵۱ هزار و ۲۸۰ تومان انجام شد. پنجشنبه 
در این کانال ها دلار با حدود قیمتی ۵۱ هزار 
و ۳۰۰ تومان آغاز شده و در حدود ۵۱ هزار 
و ۲۸۰ تا ۵۱ هزار و ۳۳۰ تومان نوسان دارد. 
آخرین نرخ معاملات غیرقانونی فردایی نیز 
۵۱ هزار و ۳۳۰ تومان ثبت شده است. دلار 
در مدت اخیر تحت تاثیر اخبار سیاسی از 
کانال ۴۹ هزار تومان به حدود ۵۳ هزار 
تومان رسید و در ادامه به کانال  ۵۰ هزار 
تومان بازگشت. در روزهای گذشته بار 
دیگر به کانال ۵۱ هزار تومان رفته اما هنوز 
نتوانسته است به میانه این کانال برسد. در 
شرایط فعلی، قیمت دلار در کانال ۵۱ هزار 

تومان نوسان دارد. 
 ۸روند کاهشی طلا

قیمت طلا و سکه در آخرین روز هفته 
جاری روند کاهشی داشت اما این کاهش 
بسیار کم بود. قیمت هر گرم طلای ۱۸ 
عیار دو میلیون و ۴۴۰ هزار تومان شد و 
قیمت سکه امامی هم به ۲۸ میلیون و ۹۴۰ 
هزار تومان بود. قیمت سکه بهار آزادی ۲۵ 
میلیون و ۶۸۵ هزار تومان شد. قیمت نیم 
سکه به ۱۵ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان رسید 
و قیمت ربع سکه هم ۱۰ میلیون و ۵۰ هزار 
تومان شد. قیمت سکه گرمی هم ۶ میلیون 
تومان شد. قیمت سکه و به خصوص طلا در 
هفته جاری تحت تاثیر قیمت دلار بود و در 
هفته آینده هم برای پیش بینی قیمت طلا و 
سکه باید روند قیمت دلار را پیش بینی کرد. 

 آرمان ملی- صدیقه بهزادپور: افت فشار و کمبود 
گاز  که باعث میشود استفاده از سوخت مازوت در صنایع و 
نیروگاه ها به راه بیفتد، همواره تبعات و دردسرهایی برای 
کشورداشته است که شامل تشدید آلودگی هوا و تعطیلی 
مدارس و ادارات میشود. به همین علت مازوت سوزی 
دغدغه ای است که هر ساله با آغاز فصل سرما با آن مواجه 
می شویم و مسئولان نیز همزمان با آغاز این مشکل مثل بقیه 
مردم دست به دعا بر می دارند که بادی، بارانی بیاید تا مشکل 
حل شود در غیراینصورت که با برگزاری جلساتی، تعطیلی و 
در خانه نشستن را به همگان توصیه می کنند. افت فشار و 
قطعی گاز به ویژه در بخش صنایع هر ساله مشکلی است که 
در آستانه فصل سال با آن مواجه هستیم.  در حالی که از منابع 
غنی انرژی برخورداریم اما به گفته کارشناسان گویا مدیریت 
مسئولان بر استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها به جای 
گاز یا دیگر منابع انرژی شکل گرفته که ارمغانی جز آلودگی 
هوا و کاهش ارزش افزوده و رشد منفی اقتصاد نخواهد داشت. 
کارشناسان معتقدند امسال نیز چون سال های گذشته شاهد 
دود و آلودگی ناشی از مصرف سوخت مازوت به دلیل کمبود 

گاز و سوخت های پاک و مصرف مازوت خواهیم بود. 
  مازوت سوزی و معضل کمبود گاز

مهدی طباطبایی کارشناس انرژی در این باره به »آرمان 
ملی« گفت: هر سال با آغاز فصل سرما بحث کمبود انرژی 
به ویژه گاز آغاز می شود و شمارش معکوس برای استفاده 
از سوخت های جایگزین مانند مازوت آغاز می شود و باز هم 
نگرانی وارونگی و آلودگی شدید هوا و تعطیلی های پیاپی به 
وجود می آید، این در حالی است که ایران به عنوان یکی از 
تولیدکنندگان برتر گاز در دنیا مطرح است و این دغدغه ها 
بیشتر از اینکه ناشی از بحران انرژی در کشور باشد، به نبود 
مدیریت صحیح و مصرف بهینه انرژی باز می گردد. او افزود: 
تعطیلی صنایع در تابستان به دلیل کمبود برق و تعطیلی 
ادارات و مدارس در زمستان به دلیل نبود گاز و افزایش آلودگی 
هوا ناشی از مصرف مازوت با وجود منابع غنی انرژی که با وجود 
آن گاهی حتی مجبور به واردات گاز از خارج از کشور می شویم، 
برای بسیاری غیرقابل باور است. این کارشناس ادامه داد: با 
وجود تایید استفاده از سوخت مازوت در بسیاری از صنایع و 
توسط برخی از نیروگاه ها، دولت با بی توجهی و اهمال، گاهی 
حتی این ادعاها را با وجود مدارک مستند رد می کند، اما تکرار 
این معضل هر ساله در فصل زمستان با وجود ضرر و زیان های 
فراوان آن و مشاهده دود سیاه رنگ در بعضی از نیروگاه ها 
مانند نیروگاه شهید رجایی، باز هم راهکاری جدی برای این 

مشکل اندیشیده نمی شود. 
 فقدان سرمایه گذار برای اصلاح نیروگاه های مازوت 

سوز
طباطبایی فقدان سرمایه گذار برای اصلاح نیروگاه های 
کنونی را عامل اصلی معضل دانست و افزود: درحال حاضر نیاز 
به سرمایه گذاری زیادی در صنعت گاز وجود دارد، بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته تا سال ۱۴۰۴ دچار تراز منفی در 
حوزه گاز خواهیم شد که البته این روند تا سال ۱۴۱۰ معکوس 
و بهبود می یابد این در حالی است که سیاست های و برنامه 
ریزی های صورت گرفته در این خصوص به سمتِ مدیریت 
مصرف بهینه انرژی گام بردارد و میزان مصرف انرژی کاهش 
یابد در غیر اینصورت باز با چرخه نامطلوب قطع گاز صنایع و 
اجبار در مصرف مازوت و تخصیص سوخت گاز به خانوارها 
به عنوان قشر غیرمولد خواهیم بود که در پایان آورده ای جز 
عدم توسعه رشد اقتصادی و کاهش ارزش افزوده نخواهد 
داشت. او معتقد است: تشویق به سرمایه گذاری در فناوری 
انرژی، بهینه سازی مصرف سوخت و کاهش مصرف، اولویت 
بخشی به تامین سوخت صنایع داخلی از راهکارهای اصلی 
رفع بحران مصرف سوخت های فسیلی مانند مازوت در کشور 
محسوب می شود، هرچند بخش خصوصی تاکنون بارها اعلام 
آمادگی برای حضور موثر در این عرصه کرده اند که مورد توجه 

قرار نگرفته است. 
 فقدان مدیریت و اضمحلال منابع و ثروت ملی

این کارشناس ادامه داد: نبود مدیریت در زمینه مصرف 
صحیح سوخت و انرژی، ضمن اضمحلال منابع و ثروت ملی، 

منجر به افزایش دی اکسیدکربن و مونواکسید کربن و در 
نتیجه گازهای گلخانه ای شده است. این یعنی حوزه سلامت و 
زیست محیطی جامعه به خطر افتاده است. ضمن اینکه ایران 
از سال ۲۰۲۰ میلادی به دلیل پیوستن به پیمان »کیوتو« 
سالانه باید میلیاردها دلار مالیات بر تولید کربن را به جامعه 

جهانی پرداخت کند. 
 گزارش کمیسیون اصل 90 و مازوت سوزی

به گزارش فرارو، وزارت نیرو در تامین برق مورد نیاز کشور نه 
تنها از انرژی های تجدیدپذیر استفاده نکرده که به دلیل شرایط 
خاص تحریمی کشور، مصرف مازوت در حال افزایش است و 
طبق اعلام مرکز اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست از ۱۶ 
نیروگاه کشور، ۱۴ نیروگاه مصرف مازوت دارند. تقریبا هیچ 
کدام از سازمان و وزارت خانه ها تکالیف خود در قبال مساله 
آلودگی هوا را انجام نداده اند؛ از وزارت نفت گرفته تا سازمان 
صدا و سیما. علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل نود از 
افزایش مصرف مازوت در ایران خبر داده است. او گفت: طبق 
اعلام مرکز اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست از ۱۶ نیروگاه 
کشور، ۱۴ نیروگاه مصرف مازوت دارند. در این گزارش آمده 
که »قانون هوای پاک« در ایران به طور کامل اجرایی نشده و 
باعث شده تعداد روز های پاک کاهش یابد. قانون هوای پاک 
در سال ۹۶ تصویب شد و دستگاه های مختلف اجرایی در ایران 
از جمله وزارت کشور، وزارت نفت و وزارت نیرو را مکلف کرد 
اقداماتی را برای کنترل آلودگی هوا در کشور اجرایی کنند. 
ایران طی سالیان اخیر رفته رفته به سمت کشور های آلاینده 
 ۳۰ جهان پیش رفته است و با میانگین غلظت سالانه ۳/
میکروگرم بر مترمکعب، در رتبه بیست و چهارم این طبقه 

بندی قرار دارد. 
 سهم حمل و نقل و صنایع در آلودگی هوا

این گزارش مدعی شده است که عمده آلایندگی در هوای 
تهران از ذرات معلق کمتر از ۲. ۵ میکرون است که از صنایع و 
حمل و نقل فرسوده ناشی می شود و با وجود این مهم وزارت 
صمت اقدام مناسب را انجام نداده است. بخش مهم این 
گزارش به استفاده از مازوت و سوخت های بی کیفیت اشاره 
دارد. وزارت نفت استاندارد های لازم را در استفاده نیروگاه ها 
از سوخت مازوت به کار نگرفته و سوخت های تولیدی کشور 
از جمله بنزین، نفت گاز، نفت کوره و نفت سفید مطابق با 
استاندارد ملی مصوب عرضه نشده است. وزارت نیرو در تامین 
برق مورد نیاز کشور نه تنها از انرژی های تجدیدپذیر استفاده 
نکرده است تا جایی که به دلیل شرایط خاص تحریمی کشور، 
مصرف مازوت در حال افزایش است و طبق اعلام مرکز اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست از ۱۶ نیروگاه کشور، ۱۴ 
نیروگاه مصرف مازوت دارند.«وزارت جهاد کشاورزی نیز یکی 
دیگر از ارگان هایی ست که در مساله آلودگی هوا کم کاری 
کرده است. تهیه حریم سبز بزرگراه ها و کمربند سبزشهر ها 
و روستا های تحت تأثیر رخداد های گرد و غبار وظیفه این 
وزارتخانه بوده که انجام نشده. همچنین صداوسیما نیز در این 

مدت اقدامی برای ساخت برنامه های فرهنگ سازی و آموزش 
و اطلاع رسانی درباره آلودگی هوا نداشته است.  در گزارش 
کمیسیون اصل نود از سازمان استاندارد نیز به تندی انتقاد 
شده است: سازمان استاندارد مطابق ماده ۱۸ قانون هوای پاک 
سازمان ملی استاندارد باید از واردات سوخت فاقد استاندارد 
جلوگیری نماید. در این باره نه تنها هیچ دستورالعملی توسط 
سازمان استاندارد ابلاغ نشده بلکه تاکنون گزارشی از نحوه 

اجرای این ماده به رغم تکلیف قانونی ارائه نشده است.
 افزایش شدید آمار مرگ و میر در اثر آلودگی هوا

نکته تأمل برانگیزی که در این گزارش آمده، افزایش 
سرسام آور هزینه های درمان ناشی از آلودگی هواست. در 
گزارش کمیسیون اصل نود مجلس ذرات معلق طبیعی و 
شرایط جغرافیایی ایران به عنوان عامل اصلی آلودگی هوا 
معرفی شده و بعد از آن آلودگی ناشی از خودروها و وسایل 
نقلیه و در نهایت آلودگی ناشی از فعالیت کارخانه های صنعتی.

 آمارها چه می گویند؟
 در گزارش کمیسیون اصل نود پیشنهادهایی هم برای حل 
مساله آلودگی هوا مطرح شده است. حداقل بودجه ای که 
برای برطرف کردن آلودگی برآورده شده ۲۰۶ هزار میلیارد 
تومان است. در این گزارش آمده است که دولت سالانه باید 
۴۱ هزار میلیارد تومان بودجه برای کاهش آلودگی هوا در نظر 
بگیرد.  مساله آنجا پرسش برانگیز می شود که این رقم فقط 
برای ۹ کلانشهر محاسبه شده و این در حالی است که تقریباً 
تمامی استان های کشور درگیر مسأله آلودگی هوا هستند و 
وسعت این مسأله روز به روز در حال گسترش است. در واقع با 
مقایسه با کل بودجه عمومی دولت در سال ۱۴۰۱، حدود ۵. ۲ 
درصد از کل بودجه عمومی کشور برای مسأله آلودگی هوا باید 
تخصیص داده شود. در بخشی از گزارش نیز به سهم نوسازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی و افزایش خطوط مترو در کاهش 
آلودگی هوا اشاره شده است که طبق قانون باید شهرداری ها 
از درآمد های ناشی قانون مالیات در زمینه رفع آلودگی های 
زیست محیطی صرف کنند اما آنطور که کمیسیون اصل نود 
گزارش داده است بدون اینکه این اعتبارات صرف نوسازی 

ناوگان حمل و نقل صرف امور نامعلوم شده است. 
 آلودگی هوا اولویت ندارد 

با انتشار گزارش کمیسیون اصل نود درباره آلودگی هوا به 
نظر می رسد اصلی ترین دلیل اجرا نشدن قانون هوای پاک 
در اولویت نبودن مسئله آلودگی هوا برای تصمیم گیران 
است. مساله ای که بیش ترین تاکید را در این گزارش به خود 
اختصاص داده، ترک فعل نهادهای مسئول درباره آلودگی هوا 
است.  بر اساس این گزارش، کافی ا ست دوباره پاییز و زمستان 
از راه برسند و ذرات آلودگی هوا به وضوح و با چشم هم دیده 
شود، آن وقت است که هشدار های مکرر سازمان هواشناسی 
و اورژانس پایتخت شنیده می شود؛ »هوا برای گروه های 
حساس و غیرحساس آلوده است« در خانه بمانید. مسئولان 

جلسه دارند!

»آرمان ملی« به بررسی مشکل همیشگی آغاز فصل سرد سال و افزایش مصرف مازوت و آلودگی هوای ناشی از آن می پردازد

شمارش معکوس برای مازوت سوزی 

 ایده ساخت چهار میلیون واحد طی 
چهار سال در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
از همان ابتدا ایده ای بلندپروازانه بود. به 
گزارش تجارت نیوز، در همان هنگام برخی 
کارشناسان معتقد بودند با توجه به شرایط 
فعلی کشور امکان اجرای آن بسیار دور از 
دسترس است؛ گذشت این دو سال نشان 
داد انتقاد کارشناسان منتقد به واقعیت 
نزدیک تر بوده است تا خوشبینی طراحان 
نهضت ملی مسکن. اکنون دولت ساخت 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد طی چهار سال 
را جایگزین چهار میلیون واحد کرده است. 
برخی از این تعداد نیز به صورت پروژه های 
خودمالکی به مردم تحویل داده می شود. 
اما مشکلات اساسی بر سر راه اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن چه بوده است؟
 موانع ساخت واحدهای مسکن 

ملی
اولین مانعی که مسئولان برای ساخت 
واحدها به آن برخورد کردند تامین منبع 
مالی بود، اما در این بین موضوع دیگری 
نیز از دل ماجرا برخاست؛ مشکل تامین 
زمین برای ساخت واحدها! بر اساس ضوابط 
معماری و شهرسازی، زمین مورد نیاز 
برای تولید انبوه مسکن برای هر خانواده 

با میانگین  ۳.۳ نفر، حدود ۱۶۵ متر برآورد 
می شود. با احتساب نسبت مجاز زیربنا به 
کل زمین و سایر استانداردها، نهضت ملی 
مسکن در هر سال برای ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی به حداقل به ۵۰ هزار هکتار 
زمین نیاز دارد. این در حالی است که بر 
اساس گفته وزیر راه و شهرسازی تا کنون 

و بعد از دو سال ۳۰ هزار هکتار اراضی با 
بررسی کارشناسی و فنی به محدوده شهرها 
الحاق شده است. این فاصله را تنها می توان 
با بلندمرتبه سازی و طراحی مجتمع های 
مسکونی توجیه کرد. فرزانه صادق مالواجرد، 
دبیر پیشین شورای عالی شهرسازی و 
معماری نیز در این مورد بیان کرده بود وجب 

به وجب ۳۰ هزار هکتار اراضی الحاق شده به 
طرح نهضت ملی مسکن کارشناسی شده 
است، اما حتی یک متر مربع از زمین های 
پروژه مسکن مهر با وجود اخذ مصوبه 
شورای عالی، در جلسات کارشناسی بررسی 
نشده بود. به گفته او مقایسه این میزان با 
اراضی ۸۰۰۰ هکتاری مسکن مهر بیانگر 
چشمگیر بودن آمار زمین های اختصاص  
یافته به طرح نهضت ملی مسکن است. 
با این اظهارات موج انتقاد جدیدی روانه 
وزارت راه و شهرسازی شد مبنی بر اینکه 
تفاوت فاحش این دو عدد دلیلی بر این است 
که مقدار زمین های اهدایی دارای شبهه 
است، مانند تمام وعده  هایی که تا کنون 
در این مورد داده شده است؛ وعده هایی 
که اجرا نشده یا به صورت نصفه و نیمه به 
متقاضیان ارائه شده است. از سوی دیگر 
بر اساس گفته های پیشین مسئولان این 
حوزه مقدار قابل ملاحظه ای از زمین های 
واگذار شده برای ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن جزو زمین های منابع طبیعی و 
خارج از شهرها هستند. اتفاقی که در مورد 
مسکن مهر هم رخ داد و اکنون تعداد زیادی 
از مجتمع های مسکونی در خارج شهرها و 

در مناطقی فاقد امکانات کافی هستند. 

موانع ساخت واحدهای مسکن ملی

کسری تامین زمین در برابر وعده ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی!



  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
بیان اینکه بنای دولت تقویت سینما 
اخیر  هفته های  در  گفت:  است، 
۲۲۷ سالن سینما توسط سازمان 
سینمایی در شهرستان چارویماق 
به بهره برداری رسید و تا پایان دولت 
تعداد سینماها را دو برابر خواهیم 
کرد. محمدمهدی اسماعیلی در آیین 
افتتاحیه »رونمایی از زیرساخت های 
نوین سینمای ایران« که با حضور، 
سازمان  رئیس  خزاعی  محمد 
سینمایی، هاشم میرزاخانی مدیرعامل 
موسسه سینما شهر و جمعی از مدیران 
سینماهای سراسرکشور و مدیران 
صنوف سینمایی، در سینمافرهنگ 
تهران برگزار شد، ضمن تسلیت برای 
درگذشت »داریوش مهرجویی« و 

»آتیلا پسیانی«، بیان کرد: هدفمان در این دولت 
عدالت فرهنگی است. وی افزود: تمام تلاشمان 
را کرده ایم که امکان بهره مندی از سینما را 
برای همه مردم فراهم کنیم، حوزه سینما پر 
جاذبه ترین هنر است، هرچند که برخی با ظهور 
رسانه ها پایان کار سالن سینما را اعلام کردند، اما 
در کشورمان هنوز هم تماشای فیلم در سالن های 
سینما معنا پیدا می کند. در دو سال گذشته 
ساخت سالن سینما پیشرفت خوبی داشته؛ 
هرچند که هنوز با استاندارد جهانی فاصله 
داریم. در کشور چین ۸۳ هزار و کشور ترکیه 
۶ هزار و کشور فیلیپین ۱۰۰هزار سالن سینما 
وجود دارد. اسماعیلی با بیان اینکه صنعت سینما 
باید تقویت شود، ادامه داد: البته که آمار فروش 
سینما در بهترین حالت خود قرار دارد، گفتن 

این نکته لازم است که باید در برخی از موارد 
بهتر عمل کنیم. مخاطب این روزها سینما را 
تنها محلی برای نمایش فیلم نمی داند؛ این مکان 
محلی فرهنگی و اجتماعی و محلی برای بروز 
احساسات و عواطف مردم است. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گفت: ظرفیت سینمای ایران 
جای رشد بیشتری دارد برنامه ما رونق حوزه 
فرهنگ و هنر است. شرایط باید طوری باشد که 
عوامل فنی و حرفه ای و سینماداران از وضعیت 
اقتصادی راضی باشند و برنامه داریم این وضعیت 
را تقویت کنیم و برای این موضوع با فن آوری های 
نو این عرصه را پیش می بریم. اسماعیلی یادآور 
شد: در دولت حمایت کافی از صنعت سینما 
وجود دارد، اخیرا جشن مهر سینما را برگزار 
کردیم و در آن وزارت فرهنگ بیشترین همکاری 
را با سینما داشتند. در دولت آقای رئیسی هیچ 

موردی از سینما مطالبه نداشتیم مگر 
اینکه همکاری لازم را کردند. مشکلی در 
حمایت از صنعت سینما نداریم و سینما 
در بهترین دوره خود است. سازمان 
سینمایی راسا، سینماساز نیست ولی 
تجهیزات و فناوری و مجوزهای آن را 
فراهم می کند و جریان توزیع فیلم را 
تقویت خواهیم کرد. وی با بیان اینکه 
اظهار  است،  طولانی  توسعه  مسیر 
داشت: از مرحله نگارش داستان و تا 
مراحل پیش تولید و مراحل نمایش و 
پخش و ... دوستان من همکاری های 
لازم را می کنند. خوشبختانه، مدیران و 
گروهی که برای رسیدگی به امور سینما 
گذاشتیم از جنس همین صنعت هستند 
و می توانند گشایش کار را انجام دهند. 
به روند پیش رو و آینده سینمای ایران 
امیدوارم. اسماعیلی افزود: عزم جدی ما در دولت 
بر این است که بتوانیم این هنر فاخر و مردمی 
را گسترش دهیم و امکان بروز استعدادهای نو 
و کشف ظرفیت های تازه را پدید آوریم. صنعت 
سینما متعلق به گروه و شخص نیست، متعلق 
به همه مردم ایران است. ما فیلم می سازیم تا با 
مردم صحبت کنیم و مردم دوست داشته باشند. 
ما باید شادی مردم را دوست داشته باشیم. 
سینما در ایران باید امیدآفرین باشد. جوانان 
و مخاطبان باید با دیدن آثار سینمایی حس 
افتخار و امیدواری به آینده پیدا کنند. محور 
کار ما تولید محتواست در این بیشتر در اختیار 
مخاطبان قرار می گیرد. چراغ سینمای ایران با 
همت شما روشن نگه داشته شده و برای شما 

آرزوی موفقیت دارم.

گــــزارش
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تئاتــــر

  مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران 
در نشستی با مدیران و سرپرستان دفاتر 
 ۱۸۰ بودجه  کرد:  عنوان  جوان  سینمای 
میلیاردی مصوب شورای عالی سینما است. 
مهدی آذرپندار، گفت: دفاتر انجمن سینمای 
جوانان ایران اگر تولید نداشته باشند، گویی 
هیچ عملکردی نداشته اند.  گاهی در تهران ۷۰۰ 
نفر مراجعه کننده داریم تا فقط در کلاس های 
آموزش انجمن سینمای جوانان ایران شرکت 

هنرجویان،  چرا  اینجاست  سوال  کنند. 
کلاس های انجمن سینمای جوانان را شرکت 
می کنند؟ مساله این است که آموزش انجمن 
متصل به تولید است؛ اگر آموزش شما به تولید 
وصل نشود دیگر انجمن سینمای جوانان ایران 
نیست و می شود دانشگاهی که تعهد به تولید اثر 
ندارد. وی ادامه داد: این فیلمساز است که قدرت 
ما را بالا می برد؛ به هرحال شما باید همه مسائل 
را بدانید و اگر در مسائلی نقص وجود دارد من 

از شما عذرخواهی می کنم و می توانم بگویم ما 
جشنواره را در شرایط سختی برگزار کرده ایم. 
وی تاکید کرد: در حقیقت ما در ادامه سال، سال 
شلوغی را خواهیم داشت. برای مثال اردوی های 
فیلمسازی و جشنواره های منطقه ای را داریم و 
درحال برنامه ریزی مسائل دیگر هستم. البته 
مهمتر از همه این ها برگزاری آزمون فیلم سازی 
است که شخصا این اتفاق برایم مهم است. 
مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران درباره 
بودجه ای که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای دفاتر انجمن اعلام کرده است، گفت: 
توافقنامه ای داریم که در آن بودجه ای به 
مبلغ ۱۸۰ میلیارد تومان اعلام شده است 
و سال گذشته شورای عالی سینما آن را 
تصویب کرد که بیش از یکسال تصویب آن 
طول کشید. امیدواریم واریز آن به زودی 
اتفاق بیفتاد و تجهیزات خود را در دفاتر 

انجمن سینمای جوانان ایران را ارتقا دهیم.

مهدی آذرپندار:
 بودجه ۱۸0 میلیاردی دفاتر مصوب شورای عالی سینما است

اکبر قدمی دارفانی را 
وداع گفت

جزئیات کنسرت های 
مجید رضوی 

 با کارگردانی هادی مرزبان
پیشکسوتان در »بنگاه تئاترال«

 هادی مرزبان، کارگردان پیشکسوت 
تئاتر ایران این روزها نمایشنامه ای از علی 
نصیریان را با حضور هنرمندان قدیمی تئاتر 
روی صحنه برده است. پردیس تئاتر شهرزاد 
از ۹ مهرماه میزبان نمایش »بنگاه تئاترال« 
به کارگردانی هادی مرزبان شده است. 
هادی مرزبان که از کارگردانان پیشکسوت و 
شناخته شده تئاتر ایران است و به اجرای آثار 
زنده یاد اکبر رادی شهرت دارد در تازه ترین 
تجربه خود به سراغ نمایشنامه معروف 
»بنگاه تئاترال« نوشته علی نصیریان رفته 
است. »بنگاه تئاترال« که حدود ۵۰ سال 
قبل و در دهه ۴۰ توسط خود نصیریان به 
صحنه رفته بود یک نمایش تخت حوضی 
و فولکلور قدیمی است که در اجرای آن از 
تکنیک های نمایش های سنتی ایرانی بهره 
گرفته شده است. مرزبان پیش از این ۲ بار 
این نمایش را به صحنه برده که روی هم 
رفته نزدیک به ۱۰۰ اجرا داشته است. در 
این اثر نمایشی که از قصه های کهن وام 
گرفته شده است، پهلوان جوان به وسیله 
شخصیتی به نام وروره جادو طلسم شده 
و در خواب فرو می رود و دخترک عاشق 
داستان تصمیم می گیرد طلسم را نابود کرده 
و جوان را از خواب بیدار کند. در این نمایش 
هنرمندان پییشکسوت تئاتر دور هم جمع 
شده اند تا نمایشی شادی آور را به صحنه 
ببرند از مجید مظفری و علی فتحعلی و 
رسول نجفیان گرفته تا داود فتحعلی بیگی 
و محمود بصیری که بعد از سال ها با این 
اثر نمایشی روی صحنه تئاتر برگشته است. 
در کنار این هنرمندان، بازیگران جوانی 
چون هادی عطایی، سامان تیرانداز، آیه 
قبادیان، کوروش رخشنده، محمدرضا 
میرحسینی، حاتم میرزایی، علی یارلو، 
مهراد ابریشم کار، نگار مقدسی، آرزو صراف، 
لیدا معتمد، زهره رستگار مقدم و ... نیز در 
»بنگاه تئاترال« به ایفای نقش می پردازند. 
مسعود والا تهیه کنندگی این اثر نمایشی را 
به عهده دارد که از ۹ مهرماه ساعت ۲۱و۳۰ 
در سالن شماره ۱ پردیس تئاتر شهرزاد روی 

صحنه رفته است.

  اکبر قدمی، بازیگر سینما و 
تلویزیون پس از تحمل یک دوره 
بیماری در خارج از کشور دارفانی 
را وداع گفت. شورای مرکزی انجمن 
بازیگران سینمای ایران با تایید این 
خبر به خانواده این بازیگر باسابقه 
و  کشورمان  تلویزیون  و  سینما 
همکارانش تسلیت گفت. قدمی که 
فروردین ماه ۱۳۳۰ متولد شده بود، 
در دهه هفتم زندگی اش از دنیا رفته 
است. او در رؤیای خیس، جایی برای 
زندگی، برگ برنده، لانه عقاب ها، 
مرد عوضی، ارابه مرگ، طوفان، 
شیخ مفید، حسرت، روز شیطان، 
مجسمه، مسافران، تحفه ها و... به 

ایفای نقش پرداخته بود

خواننده  رضوی«  »مجید   
موسیقی پاپ فصل تازه اجراهای 
خود را در تهران آغاز می کند. 
برنامه ریزی های  براساس 
رضوی  مجید  گرفته  انجام 
بیست وهشتم  جمعه  روزهای 
و شنبه بیست ونهم مهرماه طی 
میلاد  سالن  در  چهارسانس 
نمایشگاه بین المللی تهران روی 
صحنه می رود. این  خواننده روز 
هفتم آبانماه نیز در دو سانس 
پایتخت خود در  کنسرت های 
برج میلاد تهران برگزار خواهد 
کرد. رضوی طی دو سال گذشته 
کنسرت های متعددی در تهران و 
شهرهای مختلف کشور از جمله 
آمل، همدان، خرم آباد، قزوین، 
کرج،  اردبیل،  تبریز،  ارومیه، 
ارومیه، ساری، بابلسر، لاهیجان، 
قشم، کیش، رامسر برگزار کرده 
است. مرحله فروش بلیت مجموعه 
به  رضوی  مجید  کنسرت های 
تهیه کنندگی محمدرضا خانزاده 

آغاز شده است.

 بیش از ۵ دهه بازیگری
برت یانگ، بازیگر »راکی« درگذشت

 برت یانگ که نقش پائولی را در فیلم های »راکی« 
بازی کرده بود در ۸۳ سالگی از دنیا رفت. به گزارش 
ورایتی، برت یانگ که نقش پائولی را در ۶ فیلم »راکی« 
در کنار سیلوستر استالونه بازی کرد و برای بازی در 
فیلم اصلی در سال ۱۹۷۶ نامزدی اسکار را برای بازیگر 
نقش مکمل مرد دریافت کرد، از دنیا رفت. راجر ایبرت 
درباره یانگ برای بازی در اولین فیلم »راکی« نوشته بود: 
برت یانگ در نقش برادر )آدریان( - شکست خورده و 
رنجیده، وفادار و تلخ، آن قدر به دیگران اهمیت می دهد 
که به آنها صدمه بزند تا توجه آن ها را به خود جلب 
کند. نیویورک تایمز هم با وجود نقدی کاملا کوبنده 
نوشته بود: »برت یانگ در نقش بهترین دوست راکی، 
یک چیز کاملا موثر است.« استالونه با درگذشت یانگ 
در اینستاگرام به همبازی خود در »راکی« ادای احترام 
کرد و نوشت: »برای دوست عزیزم، برت یانگ، تو یک 
مرد و یک هنرمند باورنکردنی بودی، من و جهان خیلی 
دلتنگ تو خواهیم شد.« پائولی پنینو با خلق و خویی 
حسود، در عین حال وفادار و دلسوز؛ بهترین دوست 
راکی بود. در »راکی بالبوآ« در سال ۲۰۰۶، پائولی به 
همان جایی که شروع کرده بود بازگشت و در کارخانه 
بسته بندی گوشت کار می کرد، اما تردیدش را برای 
بازگشت راکی به رینگ را کنار گذاشت. یانگ سال 
۲۰۱۵ در فیلم »کرید« ظاهر نشد، زیرا گفته  شد پائولی 
سال ۲۰۱۲ درگذشت. یانگ بازیگری فوق العاده پرکار 
و عالی بود که به راحتی می توانست یک فرد اراذل و 
اوباش را در قالبی نشان دهد که شخصیت و همدردی 
بیش تری از آنچه سزاوارش بود، بگیرد. وی نقش یکی از 
کامیون داران را در فیلم »کاروان« )۱۹۷۸( سام پکین پا 
با بازی کریس کریستوفرسون بازی کرد و در کمدی 
»بازگشت به مدرسه« در سال ۱۹۸۶ در نقش راننده 
و محافظ شخصیت رادنی دنجرفیلد ظاهر شد. فیلم 
»همه تیله ها« رابرت آلدریچ در سال ۱۹۸۱ در کنار 
پیتر فالک و »روزی روزگاری در آمریکا« سرجیو لئونه 
در سال ۱۹۸۴ هم از نقش آفرینی های وی است که 
منتقدان را به تمجید واداشت. در سال ۱۹۹۹ در کمدی 
رمانتیک »چشم آبی میکی«، که در آن هیو گرانت عاشق 
دختری از خانواده ای اوباش می شود، جیمز کان نقش 
پدر خانواده و یانگ نقش رییس بزرگ را بازی کرد. یانگ 
در سریال ها فیلم های تلویزیونی متعددی هم ظاهر شد 
که »قصه هایی از سردابه«، »کلمبو«، »محدودیت های 
بیرونی« و »عروسک روسی« از جمله آنها بودند. یانگ 
در کوئینز نیویورک از پدر و مادری ایتالیایی متولد شده 
بود و در ۱۵ سالگی مدرسه را رها کرد تا به تفنگداران 
دریایی بپیوندد و از سال ۱۹۵۷ تا ۱۹۵۹ خدمت کرد. او 
بعدها توسط لی استراسبرگ در استودیو بازیگران وی 
بازیگری آموخت و نخستین بار سال ۱۹۶۹ در یکی از 
اپیزودهای سریال »پزشکان« جلوی دوربین رفت. سال 
بعد وی اولین بازی سینمایی خود را در فیلم ترسناک 
»کارناوال خون« انجام داد. و سال ۱۹۷۱ نقش کوچکی 
در فیلم »زاده برای پیروزی« داشت که جورج سگال و 
رابرت دنیروی جوان دیگر بازیگرانش بودند. اولین نقش 
تاثیرگذار وی در »محله چینی ها« رومن پولانسکی 
در نقش کرلی بود. وی در اکشن مهیج سام پکین پا، 
»نخبگان قاتل« )۱۹۷۵( هم در کنار دنیرو بازی کرد و با 
این نقش توجه استالونه را به خود جلب کرد و در »راکی« 
به کارگردانی جان جی. اویلدسن، به نویسندگی استالونه 

جلوی دوربین رفت.

 محمدمهدی اسماعیلی:

   تا پایان دولت تعداد سینماها دو برابر می شود
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در شرایطی که طی ماه های اخیر، ایالات متحده تلاش های 
گسترده ای را برای ایجاد ارتباط بین عربستان و اسرائیل انجام داده بود و 
برخی کشورهای عرب منطقه نیز روابط خود را با اسرائیل آغاز کرده اند، 
در سالروز جنگ یوم الکیپور حمله غافلگیرانه و گسترده نیروهای حماس 
به اسرائیل با عنوان »طوفان الاقصی« با پرتاب ۵هزار راکت به شهرک های 
یهودی نشین مجاور و برخی مناطق در مرکز اسرائیل انجام شد. همزمان 
نیروهای این گروه وارد مناطقی شدند که تحت اشغال اسرائیلی ها بود. 
حمله ای که جهان را شگفت زده کرد و سایر بحران ها و جنگ های مهم 
همچون جنگ روسیه و اوکراین و بحران قره باغ را نیز در سایه قرار داد. 
در رابطه با دلایل ایجاد این بحران باید گفت تداوم اشغالگری و شهرک 
سازی های اسرائیل، تحمیل فشار و محرومیت شدید بر ملت فلسطین 
به ویژه ساکنان نوار غزه، ترک تازی های دولت راست گرای نتانیاهو در 
شرایط سکوت جامعه بین المللی از جمله دلایل مهمی هستند که صبر 
ملت فلسطین را لبریز کرده بودند ولی در نهایت شاید این تلاشهای 
رژیم اسرائیل برای نفوذ و عادی سازی روابط با کشورهای اثر گذار 
جهان عرب و اسلام به ویژه عربستان بود که حتی با علم به پاسخ کوبنده 
اسرائیل، شروع جنگ با این رژیم را برای رهبران حماس منطقی ساخت؛ 
رویدادی که در صورت عملیاتی شدن آرمان فلسطین مستقل را به تاریخ 
می سپرد و اسرائیل را به برنده اصلی منازعه ۷۰ ساله با فلسطین تبدیل 
می کرد. بر این اساس نتیجه فوری این جنگ تعلیق و مسکوت ماندن 
مذاکرات عادی سازی بوده و حداقل تا زمانی که جنایات اسرائیل در غزه 
در اذهان عمومی زنده باشد، بحث توسعه پیمان ابراهیم و عادی سازی 
روابط اسرائیل با عربستان عملیاتی نخواهد شد، اما در هر صورت جنگ 
پدیده مطلوبی نیست و به ویژه زمانی که سطح تلفات غیرنظامیان در 
آن بالا باشد، لازم است تلاش ها برای پایان آن هرچه زودتر آغاز شود. در 
مورد راه حل های کمک کننده برای پایان این جنگ باید گفت؛ هر چند 
ارائه تحلیل قطعی در این مورد کار آسانی نیست و تا حد زیادی به شیوه 
تداوم جنگ، طرح های ارائه شده از سوی کشورهای میانجی و میزان 
مداخله قدرت های منطقه ای و بین المللی در جنگ بستگی دارد، اما به 
نظر می رسد چند سناریوی ممکن در این زمینه وجود دارد؛ سناریوی 
نخست؛ تداوم جنگ تا نابودی و شکست کامل یکی از طرف هاست. در 
قالب این سناریو جنگ از حالت دوجانبه بین حماس و اسرائیل خارج 
شده و همچون مدل جنگ جهانی اول و دوم به سمت یارگیری منطقه ای 
و بین المللی حرکت می کند. افزایش طرف های درگیر در این جنگ قطعا 
سطح ویرانی و تلفات انسانی را برای هر دو طرف به طرز وحشتناکی 
افزایش خواهد داد و ممکن است به واسطه فعال نمودن و تشدید رقابت ها 
و خصومت های دیرینه و نهفته در منطقه غرب آسیا، به یک جنگ 
فرسایشی و پرهزینه برای همه کشورهای درگیر تبدیل شود. نتیجه 
این جنگ جهانی جدید در نهایت شکل گیری یک توافق صلح جدید 
به نفع جبهه غالب و ایجاد تحولی اساسی در نقشه و ژئوپلیتیک منطقه 
است. همان گونه که مواضع و رویه محور مقاومت، آمریکا و اروپا هم نشان 
می دهد، این سناریو به دلیل هزینه های بالای آن برای کشورهای منطقه 
و قدرت های جهانی و نامعلوم بودن نتایج ان احتمال وقوع اندکی دارد 
و این کشورها می کوشند تا حد امکان از گسترده شدن دامنه جنگ و 
رویارویی قدرت های مطرح با یکدیگر خودداری کنند. سناریوی دوم؛ 
اوکراینیزه شدن جنگ اسرائیل و حماس است؛ یعنی همچون مدل 
جنگ اوکراین هیچ کشوری در حمایت از طرف های درگیر به طور 
مستقیم وارد جنگ نمی شود، اما به طور مخفیانه یا آشکار به حمایت 
مالی، اطلاعاتی، نظامی و لجستیکی از یکی از طرف ها می پردازند. این 
سناریو نسبت به سناریوی نخست احتمال وقوع بیشتری دارد، اما با توجه 
به تاثیر آن بر فرسایشی شدن جنگ و افزایش هزینه های آن، گزینه 
مطلوبی برای قدرت های منطقه ای و جهانی نیست و تلاش برای اجتناب 
از آن انجام می شود. سناریوی سوم؛ پذیرش طرح های صلح ارائه شده از 
سوی کشورهای مختلف از جمله آمریکا و روسیه و سازمان هایی همچون 
کنفرانس اسلامی است که معمولا این طرح ها به دلیل جانبدارانه بودن، 
از سوی یکی از طرف ها مورد پذیرش قرار نمی گیرد و ضمانت اجرایی 
کافی ندارد. سناریوی چهارم؛ رها کردن حماس و اسرائیل به حال خود 
برای ادامه جنگ در حد توان دو طرف است؛ هدف این سناریو که حداقل 
در یک هفته اخیر اجرایی شده و احتمال تداوم آن نیز زیاد است، بیشتر 
اعاده حیثیت و جبران گاف اطلاعاتی اسرائیل است که با آن همه ادعایی 
که در حوزه قدرت برتر نظامی و اطلاعاتی منطقه بودن، داشت، اینگونه 
توسط یک گروه شبه نظامی مورد حمله غافلگیرانه قرار گرفت و خسارات 
و کشته های بسیاری روی دستش ماند. البته در قالب این سناریو نیز 
ممکن است کمک های غیرمستقیم در حوزه های مختلف از سوی 
کشورهای طرفدار دو طرف صورت بگیرد، اما این کمک ها به گونه ای 
انجام می شود که دامنه جنگ گسترده و فراگیر نشود. در نهایت فارغ از 
اینکه کدامیک از سناریوهای فوق در میان مدت و بلند مدت عملیاتی 
شود، با توجه به تلفات گسترده غیر نظامیان به ویژه کودکان در یک هفته 
اخیر، نکته مهم این است که سازمان ملل، سازمان همکاری های اسلامی 
و سازمان های حقوق بشری باید هر دو طرف جنگ به ویژه اسرائیل را با 
تعریف و تعیین انواع تحریم ها و مجازات های ملموس و بازدارنده مانع از 

تداوم وقوع جنایات جنگی در این جنگ نابرابر شوند. 

جنگ حماس و اسرائیل؛ سناریوهای 
احتمالی آینده 

 

یادداشت

حشمت ا... فلاحت پیشه مطرح کرد: 
جریانی که FATF و برجام را مصداق 

خیانت می دانست، امروز حامی آن شده
دادگاه منافع ملی تشکیل دهیم

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص به بهار 
نشستن برجام در حالی که دولتمردان سیزدهم پیش 
از این با آن مخالف بودند اظهار داشت: بنده بر این باور 
هستم که بند کشورهای اروپایی درباره بند غروب به 
معنای غروب برجام بود در هر صورت تجربه نشان 
داده که کشورهای اروپایی در راستای سیاست های 
مثبت بسیار ضعیف و گوش به فرمان آمریکا و وابسته 
به آن هستند اما در راستای سیاست های منفی 
می توان گفت که بسیار قوی عمل می کنند، حداقل 
این تجربه در برابر ایران به خوبی خود را نشان داده 
است. حشمت ا... فلاحت پیشه گفت: برای نمونه 
زمانی که ترامپ از برجام خارج شد کشورهای اروپایی 
نتوانستند آب باریکه اینستکس را حفظ کنند و همه 
مبادلاتی که در قالب اینستکس صورت گرفت به یک 
میلیون دلار نرسید، این در شرایطی بود که همه آنها 
گفته بودند برابر آمریکا قرار دارند اما در عمل یک 
نقش منفی تحت عنوان بند غروب را به خوبی و 
متحد اجرا کردند و با استفاده از این بند اجازه ندادند 
پایان یافتن تحریم های سلاح های متعارف و صنایع 
موشکی اجرایی شود، لذا تحریم ها را تمدید کردند. 
به عبارت دیگر اگر پیش از این برجام در کما به سر 
می برد اما با بند غروب پایان برجام و به بیان دیگر 
مرگ آن رقم خورد، بر همین اساس بنده تعجب 
می کنم برخی از ایرانی ها از برجام صحبت می کنند. 

    افراطیون ایران و آمریکا در مرگ برجام 
سهم داشتند 

وی بیان کرد: کشورهای اروپایی در مورد برجام 
در راستای سیاست بازیگرانی اقدام کردند که به 
دنبال برجام ۲ و ۳ بودند یعنی افرادی که تلاش 
کردند برجام هسته ای را به برجام موشکی و سایر 
برجام ها ربط بدهند، البته این امر صورت گرفت. 
نکته جالب این است در شرایطی که با مرگ برجام 
مواجه هستیم در داخل کشور افرادی که حتی نسبت 
به نام برجام هم حساسیت داشتند در حال حاضر از 
این عنوان استفاده می کنند در صورتیکه بنده معتقد 
هستم افراطیون ایران و آمریکا هر کدام به سهم خود 
در مرگ برجام ایفای نقش کردند و شرایط حاکی از 
مرگ برجام وضعیتی را به وجود آورده که اعتماد میان 
ایران و کشورهای اروپایی هیچ وقت شکل نگرفت و 
اتفاقاتی که روز به روز میان طرفین صورت گرفت 
در مسیر تثبیت بی اعتمادی میان آنها بود. کما اینکه 
در حال حاضر موج بی اعتمادی در قضایایی نظیر 
فلسطین و اوکراین مشاهده می کنیم. فلاحت پیشه 
اظهار کرد : نکته دیگر این است که حلقه مفقوده در 
سیاست خارجی ایران وجود دارد. متاسفانه منافع 
ملی کشور حلقه مفقوده سیاست خارجی کشور 
است به همین دلیل مشاهده می کنیم که در بسیاری 
از موارد منافع کشور قربانی اهداف جناحی می شوند 
چنانچه افرادی که قبلاً مخالف FATF و برجام بودند، 
تبدیل به طرفداران این دو مقوله شدند، در نتیجه از 
نظر بنده کشور نیازمند دادگاه منافع ملی است که 
این به نفع کشور خواهد بود البته این دادگاه به هیات 
منصفه ای نیاز دارد که فقط منافع ملی کشور برای 
این هیات اهمیت داشته باشد و به صورت مشخص 
و مصداقی این منافع را دنبال کند. وی ادامه داد: در 
حقیقت اگر چنین دادگاهی وجود داشته باشد بنده 
به عنوان شاکی خواهان پیگیری افراد و جریان هایی 
 FATF خواهم شد که صورت دوگانه با برجام و
برخورد می کنند. برای مثال برخی مقامات دولتی 
اعلام می کنند که کشور در حال عمل در چارچوب 
مدنظر FATF است. به عبارتی همان جریان هایی 
که FATF و برجام را به عنوان خیانت مطرح کردند 
و عامل تشدید و تمدید تحریم ها شدند، در شرایط 
کنونی خود را حامی برجام و FATF مطرح می کنند. 
نماینده ادوار مجلس اذعان کرد: اگر دولت در حال 
اجرای ملاحظات FATF است و به آنها عمل  می کند 
چرا تحریم ها کماکان علیه کشور ادامه دارد؟ از این رو 
بنده معتقد هستم که در صورت تشکیل دادگاه 
منافع ملی، هیات منصفه باید این موارد را بررسی 
کند و افرادی که در طول سالیان اخیر با جلوگیری 
از احیای برجام و همکاری ایران و FATF باعث شدند 
که میلیاردها دلار از سرمایه کشور به هدر رود و کشور 
دچار خودتحریمی شود، را محاکمه کند. چرا این 
افراد محاکمه نمی شوند؟ بنده معتقد هستم تا زمانی 
که دادگاه منافع ملی در کشور تشکیل نشود منافع 
جناحی بر منافع ملی حاکم می شود. برخی از افراد با 
دروغ گفتن به کرسی های مدیریتی، اجرایی و تقنینی 
رسیدند. برای مثل هم اکنون در مجلس نماینده ای 
وجود دارد که از طریق دروغ گفتن در مورد برجام 

صاحب کرسی مجلس شد. 
   کاسبان تحریم متهمان اصلی دادگاه 

منافع ملی هستند 
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم بیان 
کرد: افرادی نظیر همان نماینده ای که فریاد زد و گفت 
که لیست ۳۷ فرمانده سپاه از جمله سردار سلیمانی را 
به آمریکا دادند که توسط این کشور ترور شوند، چنین 
افرادی متاسفانه تعیین کننده منافع ملی کشور بودند، 
این افراد باید در دادگاه منافع ملی محاکمه شوند، 
چراکه با یکسری دروغ  های بزرگ باعثشدند به جای 
اینکه کشور در مسیر دیپلماسی قرار بگیرد در شرایط 
تحریم و تنش قرار گرفت. وی در خصوص شکایت از 
یک جریان سیاسی تصریح کرد: مشخص است از 
کدام جریان نزد دادگاه منافع ملی شکایت خواهم 
کرد. جریان هایی که مدام برای کشور تنش ایجاد 
می کنند و مانع تنش زدایی می شوند، شکایت خواهم 
کرد. بنده معتقد هستم مقصر اصلی شکست برجام 
ترامپ و آمریکایی ها بودند و در مورد احیای برجام 
شاید مقصر اصلی بایدن بود اما بعد از آن به نظر بنده 
کارشکنی هایی که در مورد برجام صورت گرفت ناشی 
از تندروی ها و عمل کاسبان تحریم بود. عده ای در 
کشور کاسبان تحریم هستند. بنابراین معتقد هستم 
متهمان اصلی دادگاه منافع ملی عبارتند از کسانی که 
منافع ملی را قربانی منافع جناحی کردند، کاسبان 
تحریمی که از تاراج و تحریم کشور سود می برند 
و افرادی که با ادعاهای دروغ مانع از شکل گیری 

سیاست خارجی عقلانی در کشور شدند.

   برای پیشرفت یک جامعه باید مسائل داخلی و خارجی 
به صورت متوازن در کنار هم قرار بگیرند. چرا در جامعه ایران 
این توازن به هم خورده و مسائل سیاست خارجی اقتصاد و 
مسائل داخلی را تحت الشعاع قرار داده است؟این عدم توازن 

چه پیامدهایی برای جامعه به همراه خواهد داشت؟
این وضعیت تقریبا در همه کشورهای جهان وجود دارد. این 
رویکرد به مسأله هویت باز می گردد که جوامع چگونه دولت های خود 
را برساخت می کنند. نکته دیگر در این زمینه به اهمیت یک کشور در 
معادلات بین المللی باز می گردد. اگر ایران را با کشورهایی مانند عراق، 
مصر و حتی پاکستان مقایسه کنیم متوجه می شویم که ایران جایگاه 
بین المللی بالاتری نسبت به این کشورها دارد و در معادلات بین المللی 
تأثیرگذارتر است. اگر به اتفاقاتی که در سال های اخیر در مصر رخ داد 
نگاه کنیم متوجه می شویم که پس از ماجرای موسوم به بهار عربی 
و فراز و نشیب های سیاسی که در این کشور رخ داد این تغییرات به 
اتفاقات محلی تبدیل شد و خیلی زود اهمیت خود را از دست داد. 
این در حالی است که وضعیت ایران در سطح منطقه و جهان کاملا 
متفاوت است. این موضوع نیز به سابقه تمدنی، فرهنگی و تاریخی 
ایران باز می گردد و همه به انقلاب ۵۷ در ایران باز نمی گردد البته 
که انقلاب اسلامی نیز در این زمینه تأثیرگذار بوده است. در نتیجه 
جایگاه ایران از نظر تاریخی مهم است و از نظر بین المللی نیز مهم 
قلمداد می شود. به همین دلیل ایران در معادلات بین المللی دارای 
اهمیت است و در آینده نیز خواهد بود. به همین دلیل نیز همه روسای 
جمهوری که در ایران روی کار می آیند یکی از مهم ترین برنامه های 

خود را در زمینه سیاست خارجی تدوین می کنند.

   تبدیل مقابله با استعمار به مقابله به آمریکا چه تبعاتی 
برای جامعه ایران داشت؟

جمهوری اسلامی در ابتدا ضد استعماری بود اما در فرایند پس از 
انقلاب به ضد آمریکایی تبدیل شد.در ابتدای انقلاب مسأله ما تنها 
آمریکا نبود و استعمار بود. اگر به سخنان حضرت امام دقت کنیم 
متوجه می شویم که مسأله ایشان استعمار، استبداد و ارتجاع است. 

مسیر انقلاب نیز در مقابله با این سه موضوع طراحی می شود. 

با این وجود یک مقطع زمانی که انقلاب پیروز می شود و آمریکا در 
مقابل انقلاب قرار می گیرد آمریکا برای انقلابیون به مصداق استعمار 
قلمداد می شود. در گذشته انگلیس به دلیل دخالت هایی که در ایران 
کرده بود مصداق استعمار تلقی می شد. با این وجود پس از انقلاب 
این رویکرد تغییر کرد و آمریکا به مثابه استعمار در نظر گرفته شد. 
البته آمریکا نیز بی تمایل نبود که در مقابل ایران قرار بگیرد.آمریکا 
نیز به یک دشمن خارجی نیاز داشت که بتواند آن را مضمحل کند 
و خود را قهرمان نشان دهد. با این وجود موفق به چنین کاری نشد. 
در چنین شرایطی یک ایدئولوژی در ایران شکل گرفت که آمریکا در 
کانون آن قرار داشت. به همین دلیل نیز هر اتفاقی که در آمریکا رخ 
می دهد در مناسبات اجتماعی و فرهنگی داخل ایران دخیل است.

در نتیجه آمدن یا رفتن ،اوباما، ترامپ و بایدن در مناسبات اجتماعی و 
فرهنگی ایران تأثیرگذار است. در چنین شرایطی اگر آمریکا فرو بریزد 
یا این دشمن تغییر کند و یا تغییر روش بدهد اینجاست که مناسبات 

اجتماعی ما  متناسب با سیاست خارجی تغییر خواهد کرد.

   چرا این اتفاق رخ می دهد ؟
اگر جابه جایی در دشمن صورت بگیرد و یا تعریف از ماهیت دشمن 
تغییر کند ایدئولوژی مذکور کمرنگ خواهد شد. البته لازم است تاکید 
کنم که این ایدئولوژی با ایدئولوژی کلی انقلاب متفاوت است. بنده 
معتقدم ورژن جدیدی از جمهوری اسلامی می تواند شکل بگیرد که 
نگاه متفاوتی نسبت به این مسائل و مسائل آینده ایران داشته باشد. 
به عنوان مثال در چین هنگامی که مائو قدرت را در اختیار داشت یک 
نوع نگاه به امپریالیسم وجود داشت، اما پس از مرگ مائو نگاه دیگری 
به امپریالیسم در این کشور به وجود آمد. در این دوران معنای سیاسی 
امپریالیسم جای خود را به معنای اقتصادی آن می دهد. در زمان 
مائو دشمنی سیاسی با امپریالیسم وجود دارد و در این مقطع زمانی 
کشورهای همجوار چین به مرور زمان کمونیست می شوند. این در 
حالی است که پس از مائو به یکباره چین تعریف جدیدی از دشمنی 
ارائه می کند و به سمت جهش اقتصادی حرکت می کند. این اتفاق در 
شرایطی رخ می دهد که همان نظام سیاسی و همان افراد تصمیم گیر 
همچنان وجود دارند. با این وجود عناصر درونی این ایدئولوژی جا به 

جا شده است و چین در حال حرکت در مسیر جدیدی است. به همین 
دلیل نیز جمهوری اسلامی با تغییر مفهوم دشمن و یا فروریختن 
دشمن باید مسیر جدیدی را در پیش بگیرد. در چنین شرایطی عناصر 
درونی ایدئولوژی در ایران نیز تغییر می کند و این احتمال وجود دارد 
که جمهوری اسلامی در مسیر توسعه اقتصادی یا توسعه فرهنگی 
حرکت کند. نکته دیگر اینکه در تاریخ معاصر ایران در نهایت یک 
دوره ایران فرهنگی مهم خواهد شد و بر سایر گفتمان ها غلبه خواهد 
کرد. ایران فرهنگی به معنای سرزمین فرهنگی که ایرانیان در تاریخ 
خود در آن زیست می کردند و همچنان نیز به فرهنگ ایرانی عشق 
می ورزند. آمریکا تلاش می کند این اتفاق در ایران رخ ندهد و ایران 
به سمت توسعه فرهنگی و اقتصادی حرکت نکند. اگر این اتفاق رخ 
بدهد ایران بازارهای بزرگ اقتصادی در منطقه و جهان پیدا کرد. به 

همین دلیل نیز آمریکا نمی خواهد چنین اتفاقی در ایران رخ بدهد.

   چین برای ایدئولوژی اولیه خود آلترناتیو داشت یا 
ایجاد کرد. چرا این اتفاق در ایران رخ نداد و تعریفی که از 

امپریالیسم یا دشمن تغییر نکرد؟
این آلترناتیو در ایران نیز وجود داشته است. جمهوری اسلامی 
در حال ارائه ورژن جدیدی از خود است که رویه فرهنگی دارد. این 
وضعیت درباره اقتصاد نیز وجود دارد. موضوعاتی مانند اقتصاد مولد 
و اقتصاد کار از جمله مواردی است که ورژن جدیدی از اقتصاد ایران 
فردا را مشخص می کند.با این وجود لازمه داشتن همه اینها داشتن 
یک دولت قوی و یک نظام سیاسی بسیار قدرتمند از تمام جنبه های 
مختلف است. غرب نیز به این موضوع آگاهی دارد. به همین دلیل تلاش 
می کند این اهداف در ایران محقق نشود. برای همین است که ایران را 
تحریم می کند و تحت فشار قرار میدهد. این در حالی است که ایران باید 
در مسیر ایران فرهنگی یا ایران اقتصادی یا ترکیبی از این دو قرار بگیرد. 
اگر در این مسیر قرار بگیرد وضعیت به شکل دیگری رقم خواهد خورد.

   به هر حال در معادلات بین المللی به همان اندازه که 
چالش ها دارای اهمیت است فرصت ها نیز دارای چنین 
وضعیتی هستند. این در حالی است که عناصری در ایران 
وجود دارد که نگاه یکسانی به چالش ها و فرصت های 

بین المللی دارد. دیدگاه شما در این زمینه چیست؟
ما باید بپذیریم که در جمهوری اسلامی یک گستره وسیع سیاسی 
از منتهی علیه راست تا منتهی علیه چپ وجود دارد. متأسفانه برخی 
از رسانه ها این وجهه رادیکال را در جامعه بازنمایی می کنند. چنین 
فضایی نیز بیشتر هیجانی است. در چنین فضایی وجه میانی بیشتر 
به سمت گفتمان سازی حرکت می کند. در فضای هیجانی صدای 
رادیکال ها بیشتر شنیده می شود. این در حالی که میانه روها و 
چهره های معتدل در وسط بازی قرار گرفته اند و متأسفانه نماینده ای 

نیز در بین رسانه ها ندارند.

دریــچه
حسین کنعانی مقدم:   

 روسیه و چین باید در شورای امنیت 
جلوی تجاوزهای اسرائیل قرار بگیرند 

یک کارشناس مسائل سیاسی در خصوص حملات اسرائیل علیه غزه 
گفت: رژیم صهیونیستی یک رژیم تروریست و جنایتکار است که بارها 
مرتکب جنایت جنگی بسیاری در طول تاریخ موجودیت خود شده است. 
از جنگ هایی که در سال های ۴۸ و ۶۷ مرتکب شد تا جنایت هایی که در 
دیریاسین، صبرا و شتیلا، قانا و کفرقاسم انجام داد، تمام این کارنامه پر از 
جنایت است. این رژیم این بار با جنایتی که در بیمارستان غزه انجام داد، 
نمره ای را به خود داد که ماحصل تمام نمرات جنایات جنگی گذشته اش 
بود و همه را به طور یک جا به جهانیان نشان داد. حسین کنعانی مقدم 
اظهار کرد: رژیم صهیونیستی به دنبال ایجاد سرزمین سوخته در غزه 
است و تئوری  آن بر مبنای سرزمین سوخته است که با عملیات وحشیانه 
و اقدامات سبوعانه مردم را از غزه کوچ داده و مجبور به مهاجرت اجباری 
کند، بعد زیرساخت های آن را نابود کند و مجددا به سرزمین های اشغالی 
ملحق کند. وی افزود: استاندارد دوگانه و دبل استانداردی که در دنیا و 
در طول سال ها موجودیت رژیم  آپارتاید صهیونیستی و استکبار جهانی 
وجود داشته است در بحث حقوق بشر و مسائلی درخصوص جنگ های 
مختلف که اتفاق افتاده کاملا مشهود است. استکبار براساس منافع 
خودش همه چیز را تعبیر و تفسیر می کند و به نفع خودش عمل می کند. 
این تحلیلگر مسائل سیاسی افزود: روسیه، چین و کشورهایی که صاحب 
حق وتو در شورای امنیت هستند، باید با قطعنامه هایی جلوی تجاوز 

رژیم صهیونیستی را بگیرند و برای مجازات شان اقدام کنند. 

آرمان ملی- احسان انصاری: در توسعه متوازن یک جامعه، مسائل داخلی و خارجی به یک اندازه باید مورد 
توجه قرار بگیرد و بین این دو رویکرد یک نظم و هارمونی منطقی وجود داشته باشد. این در حالی است که از نظر 
برخی تحلیلگران سیاسی، این نظم و هارمونی در ایران از بین رفته و مسائل داخلی به شکل شکننده ای تحت 
تأثیر سیاست خارجی ایران قرار گرفته است. بسیاری از کشورهای انقلابی با گفتمان فراملی پس از مدتی گفتمان 
خود را یا به شکل تغییر دشمن یا تعریف جدیدی از دشمن تغییر دادند و راه جدیدی در پیش گرفتند. این در حالی 
است که در ایران به رغم فرصت های گفتمانی این اتفاق رخ نداده است . به همین دلیل و برای تحلیل و بررسی این 
موضوع »آرمان ملی« با دکتر تقی آزاد ارمکی جامعه شناس گفت وگو کرده است.  آزاد ارمکی در این زمینه معتقد 
است:» جمهوری اسلامی در ابتدا ضد استعماری بود اما در فرایند پس از انقلاب به ضد آمریکایی تبدیل شد.در 
ابتدای انقلاب مسأله ما تنها آمریکا نبود و استعمار بود. اگر به سخنان حضرت امام دقت کنیم متوجه می شویم که 
مسأله ایشان استعمار، استبداد و ارتجاع است. مسیر انقلاب نیز در مقابله با این سه موضوع طراحی می شود. با 
این وجود یک مقطع زمانی که انقلاب پیروز می شود و آمریکا در مقابل انقلاب قرار می گیرد آمریکا برای انقلابیون 
به مصداق استعمار قلمداد می شود. در گذشته انگلیس به دلیل دخالت هایی که در ایران کرده بود مصداق استعمار 
تلقی می شد. با این وجود پس از انقلاب این رویکرد تغییر کرد و آمریکا به مثابه استعمار در نظر گرفته شد. البته 
آمریکا نیز بی تمایل نبود که در مقابل ایران قرار بگیرد.آمریکا نیز به یک دشمن خارجی نیاز داشت که بتواند آن 

را مضمحل کند و خود را قهرمان نشان دهد«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

محمدمهدی مظاهری         
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

تقی آزاد ارمکی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

در فضای هیجانی صدای رادیکال ها 
بیشتر شنیده می شود

 رسانه ها وجه رادیکال سیاسی را 
در جامعه بازنمایی می کنند

  روزی »ایران فرهنگی« 

 بر همه گفتمان ها 

غلبه خواهد کرد

در چین در دوره مائو یک نوع نگاه 
به امپریالیسم وجود داشت، اما پس از 
مرگ مائو نگاه دیگری به امپریالیسم 
به وجود آمد. در این دوران معنای 
سیاسی امپریالیسم جای خود را به 
معنای اقتصادی آن می دهد. در زمان 
مائو دشمنی سیاسی با امپریالیسم 
وجود دارد . این در حالی است که پس 
از مائو به یکباره چین تعریف جدیدی 
از دشمنی ارائه می کند و به سمت 

جهش اقتصادی حرکت می کند

جمهوری اسلامی در حال ارائه ورژن جدیدی از خود است که رویه فرهنگی دارد. این 
وضعیت درباره اقتصاد نیز وجود دارد. موضوعاتی مانند اقتصاد مولد و اقتصاد کار از 
جمله مواردی است که ورژن جدیدی از اقتصاد ایران فردا را مشخص می کند.با این وجود 
لازمه داشتن همه اینها داشتن یک دولت قوی و یک نظام سیاسی بسیار قدرتمند از تمام 
جنبه های مختلف است. غرب نیز به این موضوع آگاهی دارد. به همین دلیل تلاش می کند این 

اهداف در ایران محقق نشود. برای همین است که ایران را تحریم می کند

وزیر کشور: 

 انتخاباتی 
با مشارکت 
حداکثری 
را خواهیم 
داشت

وزیر کشور گفت: فرصت مرز اینچه برون فرصت 
ارزشمندی است و در حال بازگشت به شرایط مطلوب 
هستیم و همچنین تلاش می کنیم تعامل با کشور همسایه را 
براساس پیوندهای فرهنگی گسترش دهیم. احمد وحیدی 
شامگاه پنج شنبه در دیدار با آیت ا... نورمفیدی نماینده 
ولی فقیه در استان گلستان اظهارداشت: خوشبختانه 
ریل گذاری مناسبی در مسیر پیشرفت استان انجام شده 
و مشکلات گلستان یکی پس از دیگری در حال برطرف 
شدن است. وی گفت: در حضور رئیس جمهور موضوع 
خلیج گرگان به عنوان یک مسأله نگران کننده و تاسف آور 
مطرح شد و خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته امروز 
شرایط بسیار خوب در این پروژه اتفاق افتاده و نگرانی کوتاه 
مدت برطرف شده و برنامه ریزی برای اقدامات بلندمدت در 
جریان است. وزیر کشور اظهار کرد: پتروشیمی گلستان و 
گرفتاری های وسیع مردم در این خصوص با ورود دستگاه 
اجرایی و دستگاه قضا امروز برطرف شده و همچنین 
خوشبختانه اقدامات بسیار ارزشمندی در حوزه توسعه 
راه ها و توسعه شیلات صورت گرفته و فضا برای خدمت 

فراهم شده است. وحیدی تصریح کرد: خوشحالیم که در 
سالروز ورود تاریخی امام حسن عسگری به گرگان، توفیق 
حضور در این شهر را داشته ایم و خوشبختانه استان به 
لحاظ امنیتی در شرایط بسیار خوبی است و از وحدت و 
یکپارچگی برخوردار است. وی افزود: فرصت مرز فرصت 
ارزشمندی است و در حال بازگشت به شرایط مطلوب 
هستیم و همچنین تلاش می کنیم تعامل با کشور همسایه 
را براساس پیوندهای فرهنگی گسترش دهیم. وزیر کشور 
اظهار کرد: انتخابات یکی از موضوعات ارزشمند در سال 
جاری است و همگان باید در مسیر افزایش مشارکت 
همکاری لازم را داشته باشند و خوشبختانه با توجه به اینکه 
امروز روز نخست ثبت نام نهایی است، شاهد بودیم که در 
مرحله پیش ثبت نام بیش از 40 هزار نفر ثبت نام کردند 
و این نوید انتخاباتی با مشارکت حداکثری را می دهد. 
مسئولیت وزارت کشور از دیگر وزارتخانه ها سنگین تر 
است آیت ا... سیدکاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در 
استان گلستان هم در این جلسه گفت: وزارتخانه ها هر 
کدام اقدامات مختص به خود، تخصصی و بخشی را دارند اما 

مسئولیت وزارت کشور اقدامات کلی و رصد استان ها است، 
که مسئولیتی سنگین است. نماینده ولی فقیه در استان 
گلستان اظهار کرد: پتروشیمی گلستان پروژه ای بود که 
سال ها با 90 هزار سهامدار بر زمین مانده بود و خوشبختانه با 
سفر رئیس قوه قضائیه و رئیس قوه مجریه مشکلات آن حل 
شد. وی تصریح کرد: جزیره آشوراده می تواند محور توسعه 
استان باشد که طی 20 سال گذشته در دولت های مختلف 
بنده آن را پیگیری کردم و خوشبختانه آیت ا... رئیسی با 
حضور در این جزیره دستور قاطعی برای رفع مشکلات آن 
صادر کردند و اقدامات خوبی در حال انجام است. امام جمعه 
گرگان اظهارداشت: اگرچه مشکلات زیاد است اما به تعبیر 
مقام معظم رهبری با کار جهادی می توان مشکلات را مرتفع 
کرد و در آینده نزدیک شاهد جایگاه ممتاز کشور در سطح 
منطقه باشیم. نماینده ولی فقیه در استان گلستان اظهار 
کرد: جنایت رژیم غاصب صهیونیستی جنایتی بزرگ است 
و فراتر از آن جنایت روایت هاست که تلاش دارند ظالم را 
مظلوم جلوه دهند و برخی نیز تحت تاثیر این روایت های 

دروغین و ظالمانه قرار می گیرند. 



طوفان الاقصی و افتادن نقاب از چهره چین و هند
چرایی انفعال دلالان قدرت در خاورمیانه

همزمان با حمله غافلگیرانه حماس، گروهی از سناتور های 
آمریکایی در پکن بودند. حتی زمانی که وزارت خارجه چین 
در باب این حمله بیانیه ای صادر کرد، تلاش داشت تا موضعی 
بی طرفانه اتخاذ کند، از همین رو صرفا بر برقراری »آرامش« 
و آتش بس فوری تاکید کرد. کار به جایی رسید که چاک 
شومر، رهبر اکثریت دموکرات سنا، با این که مهیمان پکن 
بود این بیانیه را به چالش بکشد. اما چین بر موضعش ایستاد، 
چنین رویکردی نشان از آن دارد که کشور های آسیایی 
که در قامت دلالان قدرت در خاورمیانه فعالیت دارند، در 

بحرانی ترین شرایط هم درگیر بازی های سیاسی اند. 

   فرصت طلبی به سبک چین و هند 
دیپلماسی چین حول محور اعتدال تعریف شده، از همین 
رو پکن به دنبال تعمیق روابطش هم با اسرائیل است و هم 
با فلسطین. محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان 
فلسطین ماه ژوئن به چین سفر داشت و بنیامین نتانیاهو 
نیز اواخر سال جاری راهی این کشور شد. همین گزاره در 
باب هند نیز صدق می کند، بازیگری که تحت رهبری نارندرا 
مودی از منظر سیاسی به اسرائیل نزدیک تر شده است، اما 
به لحاظ تاریخی تاریخی رابطه ای قوی با فلسطین دارد. 
به نظر می رسد چین و هند بر این باورند که می توانند »از 
راه دور برنده بازی شوند«، به بیانی بهتر، این دو بازیگر به 
دنبال دستاورد های دیپلماتیک هستند، اما از درگیر شدن 
در پیچیدگی های خاورمیانه اجتناب می کنند.  آسیا تایمز 
در این باره نوشت: دهلی نو و پکن بر روی طناب محکم قدم 
برداشته و تلاش دارند از ورود به دور تازه ای از درگیری ها 
اجتناب کرده و در عین حال بر پیروزی های سیاسی که 
معتقدند به دست آورده اند، پایبند باشند. اما همانطور که 
جنگ تشدید می شود، ماندن بر روی طناب مستلزم توسل 
به اهرمی متعادل کننده و هوشمندانه است. هدایت سکان 
دیپلماسی چین بسیار دشوارتر از دیپلماسی هند خواهد 
بود، زیرا پکن به دنبال این است که خود را هم به عنوان 
ابرقدرت و هم به عنوان کشوری که دیپلماسی اش متفاوت 

از دیپلماسی ایالات متحده است، معرفی کند. 

   وقتی نقاب ها می افتند!
ناظران بر این باورند که اگر چین به دنبال ابرقدرت شدن 
است، باید به مناقشه ها ورود کرده یا حداقل نشان دهد که 
توانایی شکل دادن به واقعیت سیاسی دیگر بازیگران را دارد. 
علاوه بر این، اگر این کشور می خواهد متفاوت از ایالات متحده 
عمل کند، نیازمند تعریف سیاستی دقیق است. تا به امروز 
هم پکن و هم دهلی نو در میانه درگیری اسرائیل و حماس، 
با گذاشتن نقاب بی طرفی، مشخص نکرده اند که در کدام 
طرف ایستاده اند، اما با شروع جنگ زمینی حفظ این بی 
طرفی دشوار است. به باور ناظران، سناریوی آنچه رخ داده 
برای پکن غیرمنتظره بوده، بالاخص آن که با میانجیگری میان 
عربستان و ایران حس امنیت کاذبی به دست آورد. حالا با آغاز 
جنگ میان اسرائیل و حماس، معادلات با آنچه رهبران پکن 
تصور می کردند، متفاوت شده است. اگر اسرائیل درگیر حمله 
زمینی شود و تلفات انسانی افزایش یابد، این احتمال وجود 
دارد که هند نیز ناچار شود تا بالاخره در ارتباط با این مناقشه 
موضع گیری کند. چنین گزاره ای ممکن است افکار عمومی را 
در داخل و در سراسر جهان تحت تاثیر قرار دهد - حتی این 
احتمال وجود دارد که به دلیل حمایت دهلی نو از تل آویو؛ 
کشور های عربی موضعی سخت گیرانه اتخاذ کنند. چنین 
گزاره ای با لحاظ کردن حضور تعداد زیادی از کارگران هندی در 
بازیگران عرب، معادلات را برای مودی دشوار تر خواهد کرد.  ماه 
گذشته، زمانی که در نشست گروه ۲۰ از تعریف کریدور تجاری 
جدید گفته شد؛ گذرگاهی که اروپا را به کشور های عربی خلیج 
فارس و هند مرتبط می کند، مودی اعلام کرد که چنین ابتکار 
عملی »پایه تجارت جهانی برای صد ها سال« خواهد بود. اکنون 
دهلی نو با مانعی بزرگ روبه رو است. زیرا این کریدور نیازمند 
روابط خوب بین عربستان و اسرائیل است، گزاره ای که جنگ 
طولانی می تواند آن را به خطر بیندازد. پس می توان گفت، 
انفعال، معضل غول های آسیایی است. برای اینکه یک دلال 
قدرت در خاورمیانه باشیم به چیزی بیش از دست دادن نیاز 
داریم. گاهی اوقات نیز باید درگیر در سیاست شد. برای چین، 
رقیب آمریکا و هند، رقیب چین، برجسته شدن ردپای شان 
در خاورمیانه راهی برای نمایش قدرت در صحنه جهانی است. 

گزاره ای که به نظر می رسد هیچ یک برای آن آماده نیستند.

   روز پنجشنبه دبیرخانه شورای امنیت سازمان ملل به 
همه کشورها اعلام کرد که تحریم های تسلیحاتی ایران پایان 
یافته است؛ اما آمریکا و اتحادیه اروپا گفته اند که تحریم های 
ایران را حفظ خواهند کرد؛ به لحاظ قواعد بین المللی این 

اختلاف چگونه قابل تحلیل است؟
 در عالم سیاست توافق نامه ها و حتی تعهدنامه ها ضمیمه اراده 
سیاسی دولتمردان در حوزه روابط بین الملل است. از منظر واقعیت 
امر قوانین بین المللی در سایه اراده سیاسی معنا و تعریف عملیاتی پیدا 
می کند. به بیان ساده تر بسیاری از قوانین، توافقنامه ها، تعهدنامه ها، 
اتحادها و واژگان دیگری نظیر اینها تحت تاثیر اراده سیاسی و اراده 
سیاسی پیرو قدرت چیره در عرصه بین المللی است. اگرچه خود حقوق 
و قوانین منبع قدرت مشروع است؛ اما در عرصه روابط بین المللف 
مشروعیت قدرت بیش از عرصه سیاست داخلی متوجه ترازنامه 
قدرت است. هرچه تراز قدرت طرف های درگیر در یک موضوع والاتر 
باشد قوانین در ذیل تفسیر و اراده آنها برای اقدام عملیاتی تر می شود. 
از این رو اگر چه در هشتمین سال گذر از توافق هسته ای ۲۰۱۵ 
بخشی از بندهای غروب برجام به سر رسیده و تعدادی از تحریم های 
تسلیحاتی و موشکی ایران در سازمان ملل متحد لغو می شود، اما 
نکته ای که وجود دارد آن است که آیا اراده قدرت های بزرگ بر این 
منوال قرار خواهد گرفت؟ البته روسیه و چین از آن اسقبال می کنند. 
یکی از بندهای غروب برجام و به تبع آن قطعنامه ۲۲۳۱ که مربوط به 
سال هشتم اجرای توافق است از ۱۸ اکتبر ۲۰۲۳ به عنوان ضمیمه 
بند ب قطعنامه ۲۲۳۱ که در متن روز انتقالی نامیده شده بخشی 
از تحریم های ایران از سوی شورای امنیت سازمان ملل متحد را به 
صورت خودکار لغو می کند. اما آیا تحریم هایی که بر این اساس شامل 
فرآیندهای تسلیحاتی و موشکی ایران می شود برداشته خواهد شد؟ 
به عبارتی محدودیت هایی مرتبط با فعالیت های ایران در ارتباط با 
موشک های بالستیک که قابلیت حمل سلاح هسته ای دارند با پایان 
تحریم ها و انسداد اموال و دارایی هایی چندین فرد و بالغ بر ۶۰ نهاد 
درگیر در برنامه هسته ای و موشکی ایران و همچنین محدودیت در 
خصوص انتقال موشک ها، پهپادها و فناوری های مرتبط با ایران تا 
حدودی با تردید روبه رو است، چراکه برنامه های محدود سازنده ایران 
در زمینه های تعریف عملیاتی از بندهای برجام بیش از آنکه وابسته به 
دایره حقوقی و توافقنامه برجام یا حتی قطعنامه ۲۲۳۱ باشد متوجه 
اراده سیاسی قدرت های بزرگ برای حل و فصل اصطکاک و منازعه 
خود با تهران است. با توجه به جنگ اوکراین و اکنون جنگ در غزه 
مواضع تهران و همچنین مواضع ایالات متحده آمریکا و کشورهای 
متحد آمریکا در سطح منطقه و بین المللی به نظر می رسد این معنا تا 
حد زیادی با تردید روبه روباشد و در عمل باز تحریم ها ادامه پیدا کند و 
قواعد حقوقی ناظر بر این توافقنامه نیز تنها بر روی کاغذ باقی بماند. اگر 
چه ایران مشروعیت بیشتری در این زمینه حاصل و از منظر حقوقی 
می تواند با فراغ بال بهتری در این زمینه عمل کند، اما محدودیت های 
ناشی از فشار کشورهای به ویژه غربی یعنی اتحادیه اروپا و آمریکا 

همچنان فعال خواهند بود. 

   تاثیرات این اختلاف حقوقی را بر دیگر کشورها چطور 
می بینید؟ اینکه ایران بخواهد بر مبنای آنچه سازمان ملل 
گفته به خرید و فروش تجهیزات نظامی بپردازد؛ اما سایر 
کشورها به جهت ترس از تحریم آمریکا از این کار امتناع 

کنند. 
به هر روی برجام امروز در حالت توافقنامه ای بین المللی است و 
حتی به صورت یک تعهد بین المللی شناخته نمی شود. قدرت اجرایی 
و نفوذ برجام امروز به پایین ترین حد خود رسیده به گونه ای که من 
بارها گفته ام که برجام مرده است. با توجه به اینکه ایالات متحده 
آمریکا در سال ۲۰۱۸ از برجام خارج شد و برای پیوستن ایران به 
مذاکرات در جهت اجرای برجام در وین نیز ایران در مقابل آمریکا و 
آمریکا در مقابل تهران به نتایج مورد نظر دست نیافتند و مذاکرات 
پایان یافت؛ احتجاج به برجام در هردو طرف بسیار ضعیف است. فلذا 
آنچه که اکنون از نظر علمی مطرح است رفتار و کنش های سیاسی 

طرف های درگیر نسبت به یکدیگر است. لذا اگر بخواهیم بگوییم که 
ایران به قواعد بین الملل عمل می کند از منظر تعریف و تفسیری که 
درباب عمل به قواعد بین المللی وجود دارد بیش ترین میزان اتهام از 
سوی افکار عمومی مردمان این کشورها و دولت های حاکم بر این 
کشورها به سمت تهران در ارتباط با پرونده هسته ای، پرونده حقوق 
بشر،اعراب و اسرائیل و مسائل مربوط به این پروندها و مسائل مطرح 
شده در این باب در ابعاد منطقه ای و بین المللی است. فلذا ایران نیز 
انگشت اتهام را به توسعه و ترفندی که کشورهای استکباری برای 
مقابله با گفتمان انقلابی با تهران دارند می گیرد. در چنین وضعیتی 
اثر توافقنامه ای به نام برجام که به تعهدی هم در جامعه بین المللی از 
سوی طرفین تبدیل نشده و یکی از طرفین مهم از آن خارج و دوباره 
برای ایجاد فضای صحبت در باب اقدام مشترک در زمینه های متمایز 
ولی پیوسته با پرونده هسته ای در ارتباط با ایران بوده است در یک 
وضعیت بسیار لغزنده قرار دارد. فلذا هر کدام از طرفین انگشت اتهام 
را به طرف دیگری قرار می دهند که در نتیجه نهایی آنکه اراده به 
استفاده از ابزار قدرت بیشتری را دارا باشد به پیروی از آن اهرم های 
فشار فرون تری نسبت به دیکری برای کنترل رفتار و کنش طرف 
مقابل داشته باشد در میدان موضع را مشخص می کند. حال آیا 
ایران با در دست داشتن این قواعد حقوقی یعنی غروب برجام خواهد 
توانست در اراده سیاسی که ایران را به حمایت از تروریسم، نقض 
حقوق بشر، ایجاد چالش ها و بحران های منطقه ای، دستیابی به 
سلاح های غیرمتعارف، مبارزه با اسرائیل و نابودی این رژیم متهم 
می کند با میزان قدرتی که اکنون از منظر نیروهای پیشران در تهران 
وجود دارد بر قدرت های بزرگ جهانی غلبه کند؟ آیا قدرت های بزرگ 
جهانی همسو با ایران در حمایت از ایران وارد عمل خواهند شد؟ آنچه 
روسیه و چین نشان داده اند آن است که همواره محافظه کارانه از برگ 
ایران به نفع پایتخت های خود استفاده کردند و هیچگاه نه چین و نه 
روسیه و نه سازمان های بین المللی مثل جنبش غیر متعهدها و دیگر 
سازمان هایی که در این زمینه ایران در عرصه بین المللی بارها به آنها 
اشاره و حتی تکیه کرده است برای ایران سرمایه گذاری خاصی را 
در دهه های گذشته انجام نداده اند. از طرف دیگر نزدیکی ایالات 
متحده آمریکا با اتحادیه اروپا در ارتباط با پرونده ایران و همچنین 
درباره پرونده های متفاوتی که در باب تهران مطرح است بیشتر شده 
است. به ویژه همگرایی میان واشنگتن و لندن در ارتباط با تهران رو به 
تزاید است. اکنون با توجه به بحران اوکراین و اتهاماتی که اروپاییها به 
تهران وارد کرده اند و همچین جنگ غزه ، به نظر می رسد که تهران 

کار آسانی نخواهد داشت. 

   با وجود اینکه بسیاری از تحلیلگران از عدم احیای برجام 
سخن می گویند؛ اما برخی اتفاقات مثل تبادل زندانیان یا 
اظهارات مقامات طرفین این احتمال را به میان می آورد که 
شاید ایران و آمریکا درصدد راهی برای بازیابی توافق باشند؛ 

تحلیل شما از این موضوع چگونه است؟
این تحلیل نوعی نگاه تقلیل گرایانه و آرزومندانه به دنیای سیاست 
است. دولت ایالات متحده آمریکا در واشنگتن وظیفه دارد که 
شهروندان تابع این کشور را در هر کجای جهان حمایت و در جهت 
آزادسازی آنها از زندان های کشورهای دیگر مورد توجه قرار دهد. 
تبادل زندانیان برای آمریکا یک وظیفه اساسی محسوب می شود. 
پس اینکه بگوییم آمریکا برای تبادل زندانیان اقدام می کند و این 
تبادل زندانیان نشان دهنده گرایش آمریکا برای ایجاد فضای دوستی 
با تهران است چه از سوی تحلیلگران بین المللی و حتی آمریکایی 
مطرح شود و چه از سوی تحلیلگران ارزش گرا در تهران یک تحلیل 
بسیار آرزومندانه و سرگرم کننده است. ایالات متحده آمریکا متعهد 
به حفظ جان شهروندان و حمایت از اتباع این کشور درسراسر جهان 
است. فلذا در کشوری که اینگونه به زندانیان به عنوان ابزار و اهرم 
فشاری بر روی دولت مستقر بر واشنگتن می نگرد برای آمریکایی ها 
یک رسالت مضاعف محسوب می شود. از طرف دیگر مذاکراتی با 
میانجی گری کشورها و پایتخت های کشورهای منطقه و حتی نظام 
بین الملل صورت گرفته که مساله ایران با آمریکا حل شود. دولت واقع 

گرا؛ پراگماتیست یا عملگرا همواره از این میانجی گری ها استقبال 
و با وجود شکست های گوناگون در نشست های مختلف باز هم سر 
میز مذاکره حاضر می شود. اما مهم این است که آیا مواضع خود را 
نادیده می انگارد، عقب می نشیند و امتیاز می دهد؟ به نظر می رسد 
که آمریکایی ها در هیچ کدام از این نشست ها از نشست های مذاکرات 
وین در دولت رئیسی و حتی قبل از آن و اکنون از مواضع خود نه تنها 
عدول نکرده اند بلکه سخت تر از گذشته تحریم های بیشتری را بر تهران 
تحمیل می کنند. حال در این میان آیا تبادل چند زندانی اثری بر کل 
موضوع دارد ؟ من می گویم خیر؛  فقط می تواند نوعی نسیم بسیار کوتاه 
بر این مسیر بنوازد، اما اثر غایی ندارد. همان گونه که پیش از این هم 

نداشت و بارها بر این نکته تاکید کردم. 

   آمریکایی ها در مقاطع مختلف بعضا از پایبندی به 
مذاکرات برای رسیدن به توافق جدید صحبت کرده اند و 
ایران نیز همواره بر احیای برجام تاکید داشته؛ این نوع نگرش 
اختلافی چقدر باعث می شود که طرفین سوم بخواهند از این 

مساله منافع خود را پی بگیرند؟
از مساله ایران و آمریکا نه تنها طرفین سوم بلکه طرف های متکثری 
بهره بردند. پکن از برگ ایران برای گرفتن امتیاز از آمریکا استفاده کرده 
همچنان که مسکو همین کار را کرده است. به همین گونه سه کشور 
بزرگ اروپایی نیز توانسته اند در فراز و نشیب هایی از تاریخ، با نزدیکی 
و دوری به تهران در بازی های سیاسی این چند دهه اخیر آورده هایی 
برای خود داشته باشند. لذا این امر بسیار مسجلی است که پرونده ایران 
در عرصه منطقه ای و بین المللی به عنوان یک پرونده نان و آب دار برای 
طرفین و کشورهای ثالث امروز چهره نشان می دهند و بر همگان ثابت 
شده است که حتی پکن که ایران آن را شریک استراتژیک می خواند 
و در پی امضای توافقنامه ۲۵ ساله استراتژیک با پکن یا ۲۰ ساله با 
روسیه بوده است هیچ گاه به عنوان یک شریک استراتژیک از تهران 
حمایت نکرده اند، همواره با بهره مندی از ایران و پرونده ایران در برابر 
آمریکا در نظام بین الملل سودهای خاص خود را از آن اخذ کرده اند و 
سپس ایران را باز در تحریم ها تنها گذاشته اند. فلذا چندین بار باید این 
مساله آزموده شود تا به این نتیجه برسیم که نظام بین الملل و الگوهای 
عمل در این نظام بین المللی تابع محض مفهوم قدرت و مکانیزم های 
پیچیده ارتباط های مبتنی بر این مفهوم میان پایتخت های کشورهای 

بزرگ در عرصه بین المللی است. 

    حضور ایران در پیمان هایی مثل شانگهای و بریکس به 
چه میزان می تواند خلأ وجودی برجام را برای ایران پوشش 

دهد؟
این مساله بیشتر نوعی پروپاگاندا است. نزدیکی تهران با کشورهای 
حوزه های گوناگون این توافقنامه ها برای گریز از انزوای سیاسی ناشی 
از فشارهای بین المللی علیه تهران است. ایران قبلا عضو ناظر شانگهای 
شد و سپس به عضویت دائم در آمد و امروز با عضو بودن در شانگهای 
یا بریکس چه چیزی می تواند از منظر عینی در عرصه عملی در جهت 
حمایت از تهران داشته باشد؟ اینها می تواند تیتر روزنامه های شما را 

پر کند ولی سفرهای مردم و خزانه های ملی را نه. 
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نگــره

اخبــار
پیام ولایتی به جوانان آماده 
برای نابودی رژیم صهیونیستی

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اسلامی 
در پیامی به جوانان آماده برای نابودی رژیم 
صهیونیستی گفت: »امروز جوانان برومند 
فلسطین جان خود را در طبق اخلاص گذاشته و 
بی ترس و بیم در مقابل صهیونیست ها می ایستند 
و دیر یا زود این دشمنان خدا را به شکست مذلت 
بار وادار خواهند کرد.« در پیام علی اکبر ولایتی، 
آمده است: چه کسی باور می کرد که عده ای 
خداجوی و مومن به رسالت محمدی )ص(، 
عاشقانه برای دفاع از اسلام عزیز و مرزهای 
مقدس آن، این چنین جان ، مال و فرزندان 
خود را در مقابل این کسانی که به هیچ آیین 
الهی معتقد نیستند و عملا در مقابل دستورات 
پیامبران بزرگ الهی چون حضرت ابراهیم، 
حضرت موسی و حضرت عیسی )ع( ایستاده اند 
به مجاهده برخیزند . تسلیت از این بابت که این 
از خدا بی خبران، بی دریغ بر مرد و زن و کودک 
و بیمار گلوله می بندند و بی رحمانه آنها را به قتل 
می رسانند و بر رنج فلسطینی های رنج کشیده 
می افزایند. با کمال تاسف، سردمداران بی رحم 
جهانی و حامی صهیونیزم نیز هر روز امکانات 
پیشرفته و اسلحه های کشنده و مخوف بیشتری 
در اختیار رژیم کودک کش صهیونیستی 
می گذارند و رسانه های آنها نیز بی شرمانه در 
خدمت این قداره بندانند . تظاهرات بسیار مهم 
و برخواسته از خشم توده های عظیم مسلمانان 
اعم از زن و مرد وپیر و جوان و غربی و شرقی در 
سراسر گیتی، سِیْلی خواهد شد و صهیونیزم را 
با خود به زباله دان تاریخ می برد و زمین پاک 
بیت المقدس و فلسطین، مَهبط پیامبران الهی 
از لوث وجود آنها را پاک خواهد کرد. أَلیَسَ 
بْحُ بقَِرِیبٍ ما به صهیونیست ها و حامیان آنها  الصُّ
اخطار می کنیم که از سرنوشت دیگر زورگویان 
و ظالمین تاریخ بشر پند گیرند و بیشتر از این با 
سرنوشت این مظلومین جهان اسلام بازی نکنند. 
مسلمانان نشان دادند که تحمل آنها حدی دارد 
و برای همیشه از روش ذلت بار بعضی از حکام 
خود تبعیت نخواهند کرد. امروز جوانان برومند 
فلسطین جان خود را در طبق اخلاص گذاشته و 
بی ترس و بیم در مقابل صهیونیست ها می ایستند 
و دیر یا زود این دشمنان خدا را به شکست مذلت 

بار وادار خواهند کرد.«

 اصرار سیاستمدار جنجالی
 بر استعفای بی بی

اگرچه نتانیاهو نخست وزیر رژیم اشغالگر 
قدس بدترین شکست تاریخ اراضی اشغالی را 
به ضرر خود و صهیونیست ها رقم زده است، اما 
قطعا اصرار ترامپ در خصوص استعفای وی به 
دلیل شکست در نبرد، ریشه در حقیقت طلبی 
یا حتی واقع بینی رئیس جمهور جنایتکار و 
سابق آمریکا ندارد! به نظر می رسد ترامپ پس از 
شکست مسلم اخیر صهیونیست ها و غافلگیری 
تلاویو در برابر عملیات طوفان الاقصی، بهترین 
فرصت زمانی را برای انتقام از نتانیاهو پیدا کرده 
است: کسی که در انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۲۰۲۰، حاضر نشد از ادعای رئیس جمهور 
سابق آمریکا علیه بایدن حمایت کند و حتی 
تلاشی نیز از طریق لابی صهیونیستی - 
آمریکایی آیپک جهت تغییر نتیجه انتخابات 
به سود جمهوریخواهان نکرد. دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور سابق آمریکا به هوادارانش 
می گوید که می خواهد بنیامین نتانیاهو، نخست 
وزیر رژیم اشغالگر قدس استعفا دهد. این نشریه 
به نقل از منابع نزدیک به این سیاستمدار 
می نویسد: در روزهای اخیر، ترامپ با حامیان 
و حامیان جمهوری خواه مکالمات تلفنی داشته 
است که می خواستند بدانند وی در صورت 
پیروزی در انتخابات، در وضعیت تشدید تنش 
پیرامون اسرائیل چگونه رفتار خواهد کرد. در این 
گزارش آمده است که ترامپ ایده هایی را درباره 
قطع هر گونه کمک به فلسطین مطرح کرده و 
از سایر کشورها نیز خواسته است که همین کار 
را انجام دهند. این روزنامه نوشت: اما در خلال 
این مکالمات خصوصی، ترامپ همچنین وقت 
بسیار زیادی را صرف سرزنش شدید نتانیاهو 
کرده است. پیشتر دونالد ترامپ در مصاحبه ای 
که با شبکه خبری فاکس نیوز داشته، از نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی به دلیل فقدان آمادگی 
برای حمله حماس که منجر به کشته شدن 
افزون بر یکهزار و ۵۰۰ صهیونیست شده است، 
انتقاد کرد. رئیس جمهوری سابق آمریکا تاکید 
کرده است که نتانیاهو برای حمله حماس آماده 
نبود و از این حمله به شدت آسیب دیده است. 
پس از عملیات موفقیت آمیز رزمندگان مقاومت 
فلسطین از نوار غزه به اراضی اشغالی و موشک 
باران این اراضی از سوی فلسطینیان، شوک 
شدیدی به تلاویو وارد شده است. حتی اصرار 
نتانیاهو به عملیات زمینی نیز از سوی بسیاری 
از ژنرال های ارتش اسرائیل رد شده و به مثابه 
نوعی خودزنی و خودکشی مورد تحلیل قرار 
گرفته است. حماس این حمله را پاسخی به 
جنایات متعدد و مستمر صهیونیست ها علیه 
مسجدالاقصی در بیت المقدس اعلام کرده 
است. به دنبال آن اسرائیل محاصره کامل نوار 
غزه را اعلام کرده و نسل کشی آشکار کودکان 
در این منطقه را در دستور کار قرار داده است. در 
چنین شرایطی اصرار ترامپ مبنی بر استعفای 
نتانیاهو، نوعی انتقامجویی آشکار علیه نخست 
وزیر رژیم اشغالگر قدس محسوب می شود. حتی 
ممکن است رئیس جمهور سابق آمریکا با برخی 
چهره های افراطی مانند بن گویر و اسموتریچ در 
کابینه رژیم اشغالگر قدس در خصوص حمایت 
خود از آنها برای جایگزینی نتانیاهو مذاکراتی را 

صورت داده باشد. 

سیدمحمد حسینی:
 دادگاهی برای بررسی جنایات جنگی

 رژیم صهیونیستی برگزار شود
معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره نحوه واکنش سازمان های 
بین المللی به جنایات صهیونیست ها در غزه، اظهار کرد: این 
سازمان ها  جنایات صهیونیست ها را محکوم می کنند ولی 
اقداماتشان در حدی نیست که بتواند مانع ادامه جنایات این رژیم 
بشود. آنها گاهی یک مساله را در کشورهایی که با سیاست های 
نظام غرب مخالفت دارند، بزرگ می کنند و دم از  حقوق بشر 
می زنند که مثلا یک فرد مجرم در این کشور مجازات شد و تمام 
رسانه ها را درباره یک نفر اختصاص داده و جنگ روانی به راه 
می اندازند، اما الان بیش از هزار نفر در یک بمباران وحشیانه شهید 
شدند و روزانه مقادیر زیادی بمب بر روی مردم غیرنظامی ریخته 
می شود ولی سازمان های بین المللی اقدامی جدی انجام نمی دهند. 
سیدمحمد حسینی تاکید کرد: در سازمان ملل و  شورای امنیت 
باید اقدام جدی برای توقف جنایات صهیونیست ها انجام شود 
و دولت ها را وادار کند تا اقدامی انجام دهند. باید دادگاهی برای 
رسیدگی به این جنابات جنگی تشکیل شود. اگر در گذشته 
تردیدی در خباثت و جنایت رژیم صهیونیستی وجود داشت، با 
جنایاتی که در این چند روز انجام داد، ماهیت این رژیم آشکار شد. 
حسینی با بیان اینکه بمباران و محاصره مردم غزه با اصول انسانی 
سازگاری ندارد، تصریح کرد: اگر سازمان های بین المللی خواهان 
حفظ جایگاه خود هستند باید اقدامی جدی برای مقابله با جنایات 

جنگی رژیم صهیونیستی در غزه انجام دهند.

دریــچه

آرمان ملی - حمید شجاعی: روز پنجشنبه بود که دبیرخانه شورای امنیت سازمان ملل با ارسال یادداشتی 
به کشورهای عضو سازمان ملل متحد، پایان رسمی مقررات بندهای ۳، 4 و ۶ ضمیمه ب قطعنامه 22۳۱، شامل 
آزمایش های موشکی، محدودیت صادرات و واردات اقلام موشکی به ایران و همچنین تحریم های مربوط به توقیف 
اموال و ارائه خدمات مالی به افراد و نهادهای ایرانی تحت تحریم شورای امنیت را به اطلاع کشورها رساند و به 
این ترتیب عملا تحریم های تسلیحاتی ایران در جهت خرید و فروش برداشته شد. این در حالی است که پیش 
از این در تاریخ مقرر غروب برجام ایالات متحده آمریکا و همچنین تروئیکای اروپایی تاکید داشتند که به رغم 
پایان یافتن زمان تحریم های تسلیحاتی ایران آنها تحریم های علیه ایران را حفظ خواهند کرد و گامی در جهت 
برداشتن این تحریم ها برنخواهند داشت. حال پرسش اینجا است که وقتی شورای امنیت رای به پایان تحریم های 
ایران می دهد چگونه برخی کشورها بر موضع خود بر عدم بر داشتن تحریم ها اصرار می ورزند؟ این مساله به لحاظ 
حقوقی نیز قابل پیگیری خواهد بود و ایران می تواند بدون هیچ گونه محدودیتی به تجارت تسلیحاتی بپردازد. 
هرچند که چین و روسیه نیز تلویحا از این موضوع حمایت کرده اند، اما باید دید اگر غرب بخواهد تحریم هایی 
را برای کشورهایی که به تجارت تسلیحاتی با ایران بپردازند اعمال کند آن زمان شرایط چگونه و به چه سمت و 
سویی پیش خواهد رفت. در این راستا برای بررسی شرایط پایان رسمی تحریم های تسلیحاتی ایران، نوع مواجهه 
غربی ها و احتمال احیای برجام »آرمان ملی« با مهدی مطهرنیا آینده پژوه سیاسی، رئیس اندیشکده سیمرغ و 

تحلیلگر مسائل بین الملل به گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

مهدی مطهرنیا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

رفع تحریم ها متوجه اراده سیاسی 
قدرت های بزرگ است

روسیه، چین و اروپا فقط منافع خود را از 
چالش ایران و آمریکا کسب کرده اند

 شانگهای و بریکس
  تیتر رسانه ها را پُر می کند؛ 

نه سفره های مردم را

آنچه روسیه و چین نشان داده اند 
آن است که همواره محافظه کارانه 
از برگ ایران به نفع پایتخت های 
خود استفاده کردند و هیچگاه نه 
چین و نه روسیه و نه سازمان های 
بین المللی مثل جنبش غیر متعهدها 
و دیگر سازمان هایی که در این 
زمینه ایران در عرصه بین المللی 
بارها به آنها اشاره و حتی تکیه 
سرمایه  ایران  برای  است  کرده 
گذاری خاصی را در دهه های گذشته 
دیگر  طرف  از  نداده اند.  انجام 
ایالات متحده آمریکا با  نزدیکی 
اتحادیه اروپا در ارتباط با پرونده 
ایران و همچنین درباره پرونده های 
متفاوتی که در باب تهران مطرح 
است بیشتر شده است. به ویژه 
همگرایی میان واشنگتن و لندن در 

ارتباط با تهران رو به تزاید است
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 حذف وعده های غذایی 
باعث بروز اضطراب می شود

یاد د اشــــت

ویــــژه
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

کدام سرطان پوستی خطرناک تر است؟علت شوره »سر« 
   یک متخصص پوست ومو گفت: در شوره های چرب، 
هدف ما، کنترل کردن و درمان آن است و فرد حتما 
باید به پزشک مراجعه کند. دکتر محمدرضا قاسمی، 
افزود: شوره سر، ماحصلِ رشد یک میکروب طبیعی 
پوست به اسم مالاسزیا است که روی پوست سر رشد 
می کند و مواد اسیدی تولید می نماید که باعث ایجاد 
قرمزی در پوست می گردد، از این بیماری به اسم 
درماتیت سبورئیک یاد می شود. این بیماری بیش تر 

در پوست سر ابروها و داخل گوش را درگیر می کند و 
بیشتر در سن بلوغ خودش را نشان می دهد. وی ادامه 
داد: آلرژی و حسایت می تواند ارثی باشد، پس در نتیجه 
می تواند شوره سر هم ارثی باشد. این متخصص پوست 
اظهارداشت: درماتیت سبورئیک چرب، پوست را درگیر 
می کند و داخل ابرو، خط خنده، شیار کنار بینی، و... این 
موراد همه یک نوع از شوره چرب هستند که درمان 

آن ها یکی است. 

  نتایج یک مطالعه  جدید نشان می دهد که »ملانوما« 
دیگر شایع ترین دلیل مرگ ومیر ناشی از سرطان پوست 
نیست و به گفته متخصصان، »سرطان پوست غیرملانوما« 
که معمولا تصور می شود اهمیت کمتری دارد، دلیل 
بیشتر مرگ ومیرهای ناشی از سرطان پوست در سراسر 
جهان است.  پروفسور »تیری پاسرون«، نویسنده اصلی 
می گوید: شیوع به  شدت بالای سرطان پوست غیرملانوما 
باعث افزایش مرگ ومیر شده است. پروفسور تیری 

پاسرون خاطرنشان کرد: سرطان پوست غیرملانوما اغلب 
در سیستم های ثبت این بیماری کمتر گزارش می شود. 
پاسرون افزود: باید این پیام را برسانیم که سرطان پوست 
ملانوما و غیرملانوما هردو ممکن است مرگبار باشند. باید 
بدانیم افرادی که دارای پوست غنی از ملانین  هستند نیز 
در معرض این خطر قرار دارند و به  دلیل ابتلا به سرطان 
پوست جانشان را از دست می دهند. ارتقای نقش پزشکان 

در این فرایند و تشخیص به  موقع مهم محسوب می شود.

 بهترین زمان  برای مصرف میوه
 میوه ها مواد مغذی مهمی مانند ویتامین ها و مواد معدنی 
را برای بدن فراهم می کنند که برای عملکرد بهتر بدنتان به 
آن نیاز دارید؛ اما چه زمانی بهترین زمان مصرف میوه است؟ 
یکی دیگر از شایعات مرتبط با سلامتی این است که میوه را 
فقط با معده خالی بخورید. یک بررسی در سپتامبر ۲۰۲۰ 
در مجله Nutrients، موضوع »توالی وعده های غذایی« را 
مطرح کرد که نشان می دهد چگونه ترتیب مصرف غذاهای 
پروتئین، چربی، فیبر و کربوهیدرات بر هورمون ها و قند 
خون پس از مصرف تأثیر می گذارد. در حالی که تحقیقات 
علمی بیشتری مورد نیاز است، نتایج اولیه حاکی از آن است 
که افراد مبتلا به دیابت در صورت مصرف غذاهای مبتنی بر 
پروتئین، چربی و فیبر قبل از کربوهیدرات، ممکن است پس 
از صرف غذا متوجه پاسخ ثابت تری به گلوکز خون شوند. 
لاورن ماناکر متخصص تغذیه در چارلستون، توضیح می دهد 
که اگرچه این در یک آزمایشگاه درست بود، اما این یافته ها 
همیشه به یک شکل عمل نمی کنند. ماناکر اشاره می کند 
که برای اکثر افراد مبتلا به دیابت توصیه می کند که میوه ها 
و سایر کربوهیدرات ها را بعد از سبزیجات، پروتئین و چربی 
بخورند تا از کنترل گلوکز خون حمایت کنند. با این حال، 
این را یک قانون سخت نمی دانیم، زیرا جنبه های دیگری از 
رژیم غذایی افراد وجود دارد که توجه به آن ها هنگام حمایت 
از قندخون سالم در مقایسه با ترتیب غذایی که می خوریم، 
بسیار مهم تر است. به عبارت دیگر، نتایج فردی در مصرف 
مواد غذایی متفاوت است، بنابراین خیلی زود است که 
بگوییم ترتیب وعده های غذایی در مورد میوه واقعاً تأثیر 

دارد یا خیر. 
 میوه حاوی موادمعدنی

یک مطالعه در سال ۲۰۱۹ در Nutrients نشان داد 
که شروع وعده های غذایی با غذاهای غنی از فیبر و آب به 
جای پروتئین یا غذاهای حاوی کربوهیدرات ممکن است به 
افزایش احساس رضایت کمک کند. همه میوه ها دو ویژگی 
فوق العاده دارند: فیبر و آب. اما این لزوما به این معنی نیست 
که باید آن عوامل را جدا کنید تا احساس سیری کنید. علاوه 
بر این، میوه ها تنها غذاهای حاوی مواد مغذی رضایت بخش 
و مفید برای بدن نیستند. در نظر داشته باشید که همه افراد 
مبتلا به دیابت تشخیص داده نشده اند و با توجه به اینکه 
داوران علمی هنوز در مورد بسیاری از جنبه های این موضوع 
 Shaw صحبت نمی کنند، الیزابت شاو، متخصص، موسس
Simple Swaps پیشنهاد می کند هر یک از اعضای این 
گروه غذایی را بخورید، زیرا شخصا از آن در کنار غذا لذت 
می برید. در هر مرحله از وعده های غذایی یا میان وعده تان، 
به جای تأکید بر اینکه هر کدام از مواد را با چه ترتیبی 
می خورید، آن را میل کنید. رعایت نکردن این ترتیب 
بر نحوه جذب مواد مغذی تأثیری ندارد. شاو می افزاید: 
»میوه ها مواد مغذی مهمی مانند ویتامین ها و مواد معدنی 
را برای بدن فراهم می کنند که برای عملکرد بهتر بدنتان به 
آن نیاز دارید.« اگر عاقلانه وعده های غذاییتان را با یکدیگر 
همراه کنید، در واقع دستاوردهای سلامتی بیشتری به دست 
خواهید آورد. شاو توضیح می دهد که برای مثال، میوه هایی 
مانند طالبی، انبه و زردآلو، همگی حاوی ویتامین های 
محلول در چربی هستند که باید همراه با منبع چربی مصرف 
شوند تا از مزایای سلامتی کامل این مواد مغذی بهره ببرند. 
ویتامین های A، D، E  و  K محلول در چربی هستند. هر 
میوه ای که حاوی هر یک از این ریزمغذی ها باشد بهتر 
است در کنار یک مشت آجیل یا به عنوان بخشی از اسموتی 

ساخته شده با آووکادو مصرف شود.
 چگونه میوه بیشتری بخوریم؟

 طبق داده های CDC  تنها ۱۲ درصد از بزرگسالان 
آمریکایی مقدار توصیه شده میوه را در روز مصرف می کنند. 
)آقایان باید ۲ فنجان را هدف بگیرند و خانم ها باید ۲/۱ 
فنجان در روز میوه مصرف کنند.( به عنوان یک قانون کلی، 
بهتر است سعی کنیم از اجرای قوانینی که خوردن میوه را 
برای مردم سخت تر یا استرس زاتر می کند، اجتناب کنیم، 
زیرا اکثر ما در حال حاضر به اندازه کافی از این گروه غذایی 
نمی خوریم. ماناکر می گوید: »خوردن میوه به عنوان بخشی 
از وعده غذایی بهتر از عدم مصرف میوه است.« برای افزایش 
مصرف فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی، میوه های تازه، 
منجمد، کنسرو شده یا خشک شده را به برنامه غذایی خود 
در طول روز اضافه کنید. یک وعده استاندارد تقریباً ۱ فنجان 
میوه تازه، منجمد یا کنسرو شده و ۴/۱ فنجان میوه خشک 
است. شاو اظهارکرد: »هنگام انتخاب میوه کنسروشده یا 
خشک شده، گزینه هایی را جست وجو کنید که حاوی قند 
اضافه شده نیستند، بنابراین به سادگی از تمام مواد مغذی 
میوه و قندهای طبیعی موجود در آنها لذت می برید، نه 
قندهای افزوده شده در طول پردازش.« یکی از ساده ترین 
راه ها برای خوردن میوه بیشتر، نوشیدن اسموتی  است. نگه 
داشتن میوه روی پیشخوانی که مکررا از کنار آن می گذرد 
یا برای مدت طولانی در یخچال قرار می گیرد، می تواند به 
راحتی در یک یا دو وعده اضافی اسموتی سرو شود. مهم 
نیست که چگونه میوه خود را مصرف کنید، میوه های خود 
را با پروتئین و چربی مصرف کنید تا به مدت طولانی تری 

احساس سیری کنید.
 در آخر

 بنابراین، آیا باید میوه را با معده خالی بخوریم؟ نیازی 
نیست در مورد آن استرس بگیریم. در هرزمانی از روز که 
دوست دارید، میوه بخورید؛ در حالت ایده آل، ۱ و نیم تا ۲ 
فنجان در روز. اطمینان از مصرف کافی فیبر، ویتامین ها و 
مواد معدنی بسیار مهمتر از نگرانی در مورد زمان مصرف 

آن است.

 عمــود ی  افقــی

   سردبودن بدن به خودی خود نمی تواند 
شما را بیمار کند، اما سرد و خیس شدن بدن 
می تواند موجب فعال شدن یک ویروس خفته 
یعنی ویروسی که در حال حاضر در سیستم بدن 
شما وجود دارد، بشود و باعث شروع علامت های 
بیماری شود. محققان معتقدند که سرد شدن 
بدن باعث می شود رگ های خونی موجود در 
بینی منقبض شوند و این اتفاق، رسیدن خون 
گرم تأمین کننده گلبول های سفید را که با 
عفونت مبارزه می کنند، قطع می کند. بسیاری از 
مردم حامل میکروب های سرماخوردگی هستند، 
اما سردشدن بدن می تواند دفاع در مقابل اثرات 
قرارگیری در معرض میکروب را دشوارتر کند، 
بنابراین به مقدار معمول لباس بپوشید، خود 
را خشک نگه دارید و سایر توصیه های افراطی 
را کنار بگذارید. افراد صددرصد سالم هم 
تسلیم ویروس های سرماخوردگی می شوند، 
در یک پژوهش انجام شده، حدود ۹۵ درصد از 
داوطلبانی که ویروس سرماخوردگی وارد بینی 
آنها شد، به ویروس آلوده شدند. با این حال، 
تمام کسانی که به یک ویروس سرماخوردگی 
آلوده می شوند، در عمل سرما نمی خورند و فقط 
حدود ۷۵ درصد از داوطلبانی که آلوده شدند، 
علامت های سرماخوردگی را نشان دادند. برخی 
پژوهش ها نشان می دهد که ایمنی کمتر بدن، 
برای مثال به علت داشتن یک بیماری مزمن 
یا استرس می تواند علامت های سرماخوردگی 
را بدتر کند، اما یک کودک سالم هم به راحتی 
می تواند به یکی از حداقل ۲۰۰ ویروس مختلفی 

که باعث سرماخوردگی می شود، آلوده شود.

   طولانی شدن زمان بین وعده های غذایی 
می تواند عواقب جدی برای بدن ما داشته باشد. 
غذا به تقویت هر سیستم بدن ما کمک می کند، 
بنابراین تقریبا هر قسمت از بدن شما با حذف یک 
وعده غذایی یا ناشتا تحت تأثیر قرار می گیرد. حذف 
یک وعده غذایی )یا به طور کلی طولانی گرسنگی 
طولانی مدت( می تواند تأثیر جدی بر سلامت روان 
شما داشته باشد. یک مطالعه نشان داد که حذف 
صبحانه با خطر بیشتری برای تجربه استرس و 
افسردگی در نوجوانان نسبت به خوردن صبحانه 
منظم مرتبط است. به گفته متخصصان تغذیه وقتی 
بیش از حد طولانی بدون غذا می مانید، قندخون 
شما کاهش می یابد و به بدن شما سیگنال می دهد 
که شروع به تولید کورتیزول کند. کورتیزول برای 
کمک به تنظیم این افت قندخون ترشح می شود، 
اما همچنین واکنش استرس را در بدن ایجاد 
می کند که می تواند نه تنها شما را مضطرب یا 
افسرده کند، بلکه باعث بدخلقی، تحریک پذیری 

و گیجی می شود.

افشین منیری
متخصص عفونی 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
انجیر برای سلامت بدن بسیار مفید است. گفته 
می شود خوردن انجیر خیسانده شده پیش از 

صبحانه حتی منافع بیشتری برای سلامت بدن نیز 
دارد. انجیر از میوه هایی محسوب می شود که برای 
تقویت و بهبود عملکرد سیستم ایمنی بدن بسیار 

مفید است. با قوی شدن سیستم ایمنی بدن، 
احتمال ابتلا به بیماری های ویروسی کاهش می یابد 
و سلامت بدن حفظ می شود. انجیر حاوی انواع مواد 
معدنی و ویتامین های مورد احتیاج بدن است، علاوه 
بر این خواص آنتی اکسیدانی موجود در انجیر برای 

حفظ سلامتی بدن و تقویت سیستم ایمنی بدن 
بسیار مفید و کاربردی هستند. در ادامه با خواص 

انجیر بیشتر آشنا می شوید.

از کاهش وزن تا تقویت مو با مصرف »انجیر«

    ۱- نام یکی از شیرینی های اتریشی است- گیتاشناسی 
۲- مقابــل کمتر- حیــوان شــیرده- رشــته های  نخی 
۳- محل ورود- موادریز حاصل از خردشــدن ســنگ ها- 
خوشحال- باران اندک ۴- از ماه های میلادی- پیرنیست- 
ازضمایرانگلیسی- نوعی وســیله بازی  قدیمی ۵- فراوانی 
نعمت و مال- نظرکــردن به چیزی- کتابی از شــریعتی 
۶- پس گرفتن- فرهنگ  انگلیسی ۷- برج فرانسه- آزادورها- 
جذاب- جمله قرآنی ۸- بیان وکلام- دیرنیست- طعم نمک 
۹- بعدازغذامی خورند- بیهــوده- غنی وثروتمند- مخفف 
مگابایت ۱۰- معادل شیفتی- بازیگراهل ایرلندشمالی که 
در فیلم های ادوارد دوم بازی کرده ۱۱- آب حاصل از یخ- از 
توابع  تهران-  الهه عشق وزیبایی ۱۲- ماده بیهوشی قدیمی- 
می دهندتارسواکنند- وزیرافراســیاب- مقابل ۱۳- حرف 
انتخاب- ماه چهارم  میلادی- ســوغات گجرات- مساوی 
۱۴- گلابی- پدرآذری- پایکوبی سنتی برزیلی ۱۵- از آثار 

استان قم- باغ انار

    ۱- شهری در استان ایلام- فیلمی از کوین رینولد ۲- فیلمی از آرش معیریان- معادل فارسی کاربراتور 
۳- مخفف آتش- از نگارخانه های بریتانیا- طفیلی وباعث زحمت- گلسرخ ۴- چسبیدن به چیزی- نام 
دیگر ســیاره بهرام- حرارت بالای   بدن- نغمه وبانگ ۵- زیاده گو وپرحرف- فیلمی ازامیرقویدل- نوعی 
ماشین راهسازی ۶- نارساوکم ارتفاع- سایه زنی در نقاشــی ۷- رنج وزحمت- مقابل رفت- گروه- اسب 
چاپار ۸- امانتداران- حقه وفریب- نوعی شیرینی خامه ای ۹- دانه های ریزپوست- سخت ومحکم- رقیب 
کارتونی تام!- اشاره به دور ۱۰- ایلات  قبایل- ضروری ولازم ۱۱- روایت کننده- شهر حمام فین- شریک 
زندگی ۱۲- حرف اول فارسی- مرتجع لاســتیکی- فیلمی از ران هاوارد- واحدشمارش گاو ۱۳- قیمت 
 بازاری- رادارزیردریایی- شــهری در آلمان- هم بازی پت ۱۴- تاکتیکي در فوتبال- فیلمی از فریدون 

حسن پور ۱۵- سلسله نادرشاه- شهری در کهگیلویه وبویراحمد

مناسب برای کاهش وزن
انجیر سرشار از فیبر است و خوردن 

آن  پس از خیساندن، شما را برای مدتی 
طولانی سیر نگه می دارد و به کاهش 

وزن تان کمک می کند.

تقویت سلامت موها
انجیر خشک به عنوان یک ماده  غذایی غنی از 
آنتی اکسیدان  و دیگر مواد مغذی، باعث تقویت 

سلامت موهای شما می شود. زینک و آهن، به عنوان 
دو ماده  معدنی اصلی موجود در انجیر نیز باعث 

بهبود رشد موها و جلوگیری از ریزش مو می شوند.

استحکام استخوان ها
انجیر مملو از پتاسیم و کلسیم است و 
اجازه نمی دهد که کلسیم از بدن دفع 

شود. در مجموع انجیر به دلیل این 
ویژگی ها در تقویت و استحکام استخوان ها 

موثر است.

پوست سالم
میزان بالای ویتامین C در انجیر به 
بهبود رنگ صورت و سلامت پوست 
کمک می کند. انجیر همچنین در 

درمان زخم، سوختگی پوست و آکنه 
موثر است.

کنترل  قندخون
انجیر حاوی اسیدکلروژنیک، پتاسیم و 

امگا۳ و ۶ اسید چرب است که به تنظیم قند 
خون کمک می کنند.

حفظ سلامت قلب
مصرف منظم انجیر خیسانده شده به 
کاهش ذرات چربی یا تری گلیسیریدها 
در خون کمک می کند که منجر به بهبود 

عملکرد قلب می شود.



 

 آغاز فرآیند تشکیل پرونده قبول شدگان 
آزمون »دبیری« و »هنرآموزی« برای 

جاگیری در مدارس
 نتایج نهایی آزمون استخدامی وزارت آموزش و 
پرورش ویژه رشته شغلی دبیری و هنرآموزی بعد از 
ظهر چهارشنبه ۲۶ مهرماه اعلام شد. به گزارش ایسنا، 
پذیرفته شدگان نهایی آزمون »دبیری« و »هنرآموزی« به 
منظور ساماندهی شدن در مدارس باید از امروز به عنوان 
اولین روز کاری بعد از اعلام نتایج این آزمون، برای تشکیل 
پرونده اقدام کنند و در غیر این صورت به منزله انصراف از 
آزمون تلقی می شود. پذیرفته شدگان نهایی برای تشکیل 
پرونده استخدامی، انجام معاینات پزشکی تکمیلی نظیر 
آزمایش های پاراکلینیکی و اخذ معرفینامه برای گواهی 
عدم سوءپیشینه و نیز اطلاع از سایر مراحل و مدارک لازم، 
باید دو روز بعد از اعلام نتایج یعنی امروز شنبه ۲۹ مهرماه 
به اداره کل آموزش و پرورش استان  سهمیه خدمتی 

مراجعه کنند. 
 تدریس از کی آغاز می شود؟

از سوی دیگر پذیرفته شدگان نهایی این آزمون، به منظور 
ساماندهی در مدارس باید در اولین روز کاری بعد از اعلام 
نتایج از سوی سازمان سنجش آموزش کشور، یعنی امروز 
شنبه ۲۹ مهرماه به اداره کل آموزش و پرورش استان و منطقه 
خدمتی قبول شده مندرج در دفترچه آزمون مراجعه کنند. 
صدور حکم استخدام پیمانی این معلمان به شرط صدور 
تاییدیه انفرادی گزینش برای داوطلب، داشتن ابلاغ تدریس 

و با رعایت سایر ضوابط و مقررات استخدامی مربوط است. 
 نحوه برگزاری دوره مهارت آموزی 

بر اساس برنامه ریزی های انجام گرفته و زمان بندی 
تعیین شده، دوره مهارت آموزی قبول شدگان آزمون 
دبیری و هنرآموزی همزمان با انجام سایر مراحل 
استخدامی از طریق دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی و 
دانشگاه فرهنگیان به عنوان مجری دوره انجام می شود. 
بخشی از هزینه برگزاری این دوره یک ساله مهارت آموزی 
که شامل خدمات آموزشی و رفاهی می شود، بر عهده 

داوطلب است. 
 داوطلبانی که قبول نشده و معترضند چه کنند؟

داوطلبانی که در ردیف قبول شده های نهایی آزمون 
دبیری و هنرآموزی قرار نگرفته اند و نسبت به نتایج اعتراض 
دارند؛ بعد از ۲۴ ساعت از اعلام نتایج نهایی این آزمون 
یعنی از بعداز ظهر روز پنجشنبه ۲۷ مهرماه به مدت پنج 
 روز می توانند با مراجعه به سامانه ارزیابی تکمیلی به نشانی 
https: //jazb. sru. ac. ir/auth/login نسبت به ثبت 
اعتراض خود اقدام کنند. مهلت ثبت اعتراض پنج روز است 
و داوطلبان معترض نسبت به نتیجه آزمون خود تا دوشنبه 
اول آبان وقت دارند تا اعتراض خود را در سامانه یاد شده 
ثبت کنند. پس از پایان مهلت، درخواست های رسیدگی به 

اعتراضات دیگر پذیرفته نیست. 
 داوطلبان »کد ۱9« چه کنند؟

داوطلبانی که صلاحیت عمومی یا همان گزینش آنها 
مورد تایید قرار نگرفته و در ستون وضعیت قبولی کارنامه 
اعلام نتایج نهایی آنها کد ۱۹ درج شده است، باید از ششم 
آبان تا ششم دی سال جاری ضمن مراجعه حضوری به 
هسته گزینش استان محل ارزیابی شده خود، نسبت به ارائه 
درخواست کتبی تجدید نظر اقدام و مراحل بررسی پرونده 
خود در فرآیند تجدید نظر را از هسته مزبور پیگیری کنند. 

 شلوغی دادگاه
مسئولان چنانچه سری به دادگاه های خانواده بزنند، پی 
خواهند برد که ازدحام مراجعین به منظور دادخواست برای 
دریافت نفقه، حضانت از فرزند و طلاق باعث شده ساعت ها وقت 
آنها هدر رود. پیشنهاد می شود برای رسیدگی وسهولت در کار 

مردم، شعبه های بیشتری دایر شود. 
محبی از اسلامشهر

بوفه مدارس
در بعضی از بوفه های مدارس اقدام به فروش غذای گرم از 
قبیل ماکارونی، عدسی و کوکو می کنند. از مسئولان وزارت 
بهداشت می خواستم بپرسم آیا به بوفه های مدارس سرکشی 
می کنند که از لحاظ بهداشتی بودن این غذاها مطمئن باشیم. 
صمدی از تهران

روشنایی
جاده فیروزکوه روشنایی مناسب ندارد. تقاضا دارم به منظور 
امنیت بیشتر تردد در این جاده مسئولین مربوطه نسبت به رفع 

آن اقدام کنند. 
موحدی از فیروزکوه

بوی بد جوی آب
بوی بد جوی آب در میدان بازاردوم نازی آباد خیابان پارس 
جنب پاساژ بسیار آزاردهنده است. با توجه به اینکه این جوی در 
نزدیکی مرکز خرید واقع شده است و شهروندان باید بوی بد را 
استشمام کنند. در بعضی از مواقع که این بود از فاضلاب خانه ها 
هم در محدوده نازی آباد استشمام می شود از شهرداری منطقه 

تقاضای رسیدگی دارم. 
شاکر از تهران 

مسکن
خانه ای اجاره کرده بودم که در حال حاضر برای تمدید 
آن صاحبخانه گفته است که باید ۱۰۰میلیون به پول پیش و 
مبلغ۳میلیون تومان هم به کرایه خانه اضافه کنم. نمی دانم بر 
پایه چه مبنایی این صاحب خانه ها اجاره خانه ها را زیاد می کنند 
که کمر مستاجر ها واقعا زیر بار این گرانی ها شکسته شده است. 
سلیمی از تهران 

   آرمان ملی: در روزهای گذشته بحث بالا بودن قیمت 
خدمات مشاوره و از سوی دیگر بالا رفتن آمار اختلالات روانی 
در جامعه مطرح شد و این رسانه هم به جنبه هایی از آن 
پرداخت. از جمله اینکه خدمات مشاوره از سوی کارشناسان و 
مشاوران را مدرک تحصیلی متفاوت کم و زیاد می شد. اما بحث 
کیفیت مشاوره در حال حاضر با خبری که از سوی سازمان 
بهزیستی منتشر شده بار دیگر هم مطرح می شود: »مشاوره 
رایگان به افراد بی بضاعت در قالب یاری برگ«. به همین علت 
این سوال مطرح است در شرایطی که با بالا رفتن قیمت این 
خدمات و عدم تناسب آن با تعرفه های اعلام شده، مواجهیم، 
مشاوره رایگان از چه کیفیتی برخوردار است و اصولا تاثیری 

خواهد داشت؟ 
 برگ هایی برای یاری!

معاونت  روان شناختی  امور  و  مشاوره  دفتر  دبیرکل 
سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور از ارائه بیش از 
۵۶ هزار »یاری برگ« به افراد بی بضاعت برای دریافت خدمات 
روان شناسی و مشاوره رایگان طی سال گذشته خبر داده است.

رکنا از زبان معصومه توکلی، توضیح داده: در کنار فعالیت 
مراکز مشاوره دولتی و غیردولتی، به دلیل اینکه برخی افراد 
جامعه به دلیل مسائل مالی، امکان دسترسی به خدمات این 
مراکز را ندارند، یارانه هایی تحت عنوان یارانه مشاوره و خدمات 
روانشناسی )یاری برگ( برای افراد بی بضاعت طراحی شده 
است. توکلی درخصوص نحوه استفاده از یاری برگ ها هم گفته: 
نحوه استفاده از این یاری برگ ها به این صورت است که خدمات 
مشاوره به این افراد از طریق مراکز مشاوره غیر دولتی ارائه 
می شود و هزینه آن توسط سازمان بهزیستی به مرکز پرداخت 
خواهد شد. همچنین به گفته او: طی سال گذشته بیش از 
۵۶ هزار نفر و طی ۶ ماهه ابتدایی سال جاری ۲۵ هزار نفر از 
یارانه مشاوره و خدمات روانشناسی بهره مند شده اند. توکلی 
در بخش دیگری از صحبت های خود به ارائه خدمات مشاوره 
غیرحضوری در قالب سامانه ۱۴۸۰ هم اشاره کرده و گفته: 
بسیاری از افراد ممکن است تمایل به مراجعه به مراکز مشاوره 
به صورت حضوری یا بضاعت مالی برای دریافت خدمات 
مشاوره را نداشته باشند، برای این افراد نیز خط ۱۴۸۰ در 
سراسر کشور به صورت »رایگان« به تماس گیرندگان خدمات 
مشاوره ارائه می کند. مدیرکل دفتر مشاوره و امور روانشناختی 

معاونت سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد 
که بر اساس پژوهش های انجام شده هر یک دلار هزینه در 
حوزه سلامت روان، ۴ دلار صرفه اقتصادی برای جامعه به دنبال 
دارد لذا زمانی که مردم در سطح بالایی از نظر سلامت روان 
باشند، نیروی کار بهتر و قوی تری به جامعه عرضه می شود، 
کیفیت کار بالاتر و نزاع، درگیری و آسیب های اجتماعی در 
جامعه کاهش می یابد. بنابراین باید به تقویت اعتبار و برنامه های 
حوزه سلامت روان بیشتر توجه داشته باشیم. توکلی به خدمات 
حمایتی و عملکرد از دیدگاه خود، مثبت این سازمان در این 
زمینه اشاره کرده و با اشاره به اینکه سازمان بهزیستی به عنوان 
سازمان حمایتی تخصصی از بیش از سه دهه پیش در حوزه 
سلامت روان فعالیت می کند، گفته: این فعالیت ها براساس 
وظایف و تکالیف قانونی انجام شده است؛ به گونه ای که پس از 
راه اندازی مراکز مشاوره دولتی به دلیل پایین بودن ظرفیت ها 
و همچنین مسائل مربوط به تامین نیروی انسانی و اعتباری، 
از دهه ۷۰ برای ارتقای سلامت روان در سطح جامعه و ارائه 
خدمات با کیفیت، مراکز مشاوره غیردولتی نیز راه اندازی شدند. 

او با بیان اینکه در حال حاضر سازمان بهزیستی متولی قانونی 
صدور مجوز مراکز مشاوره غیردولتی است، افزوده: از آن سال ها 
تاکنون، بالغ بر ۳۰ هزار و ۳۰۰ مرکز مشاوره و روانشناسی در 
سطح کشور با مجوز سازمان بهزیستی راه اندازی شده و تحت 
نظارت سازمان بهزیستی فعالیت می کنند. ساختار سازمان 
بهزیستی به نحوی است که بر عملکرد دورافتاده ترین مراکز 
مشاوره در کوچک ترین شهرها نیز نظارت، ارزیابی و بررسی 
مستمر دارد. همان طور که گفته شد، تعرفه خدمات مشاوره 
اعلام شده از سوی سازمان های رسمی و دولتی با آنچه در 
جامعه وجود دارد متفاوت است؛ تعرفه ای که با نرخ کمتر از 
۳۰۰ هزار تومان برای ۴۵ دقیقه و البته با نرخ متفاوت با توجه 
به تخصص مشاور، اعلام شده اما بنا به گزارش ها در برخی 
کلینیک ها تا ۵ میلیون تومان هم بالا رفته است. با توجه به اینکه 
همین نرخ های اعلام شده و رسمی هم ارقام بالایی هستند و 
بسیاری را از بهره گیری از خدمات مشاوره منصرف کرده اند باید 
دید که میزان استقبال مردم از مشاوره رایگان و یاری برگ ها 

چه میزان است و کیفیت این مشاوره های چگونه خواهند بود!
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آموزش و پـــرورش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« با توجه به تفاوت کیفیتی خدمات مشاوره به نسبت تفاوت هزینه، اخبار سازمان بهزیستی را در این زمینه بررسی کرده است؛ 

مشاوره رایگان با چه کیفیتی؟
   سازمان بهزیستی گفته بیش از ۵۶ هزار »یاری برگ« به افراد بی بضاعت برای دریافت خدمات روان شناسی و مشاوره ارائه داده است

   رئیس پژوهشگاه علوم غدد و متابولیسم 
دانشگاه علوم پزشکی تهران ضمن ارائه آمار 
زنان مبتلا به پوکی استخوان در ایران گفته که 
این یک بیماری خاموش است که در آن تراکم 
معدنی استخوان با افزایش سن به تدریج کاهش 
می یابد به شکلی که استخوان ترد و شکننده 
می شود؛ پوکی استخوان باعث می شود ضربه ای 
که به طور معمول باعث بروز شکستگی در افراد 
سالم نمی شود؛ باعث شکستگی استخوان های 
فرد شود. به گفته افشین استوار، ۳۷ درصد 
زنان بالای ۵۰ سال ایرانی به بیماری پوکی 
استخوان، مبتلا هستند. او همچنین درباره 
راهکارهای پیشگیری، تشخیص و درمان 
بیماری با خبرگزاری تسنیم صحبت کرده 

است. 
 زنان بیش از مردان در معرض خطر 

ابتلا به پوکی استخوان
استوار گفته است: در دوران کودکی و 
نوجوانی و جوانی، تراکم استخوان تا حدود 
۳۰ سالگی افزایش پیدا می کند. پس از آن با 
افزایش سن، توده و تراکم استخوانی کاهش 
پیدا می کند. او با اشاره به شیوع بالاتر پوکی 
استخوان در زنان نسبت به مردان افزود: در 
زنان بعد از سنین یائسگی به دلیل کاهش 
ترشح هورمون های استروژن و پروژسترون 
)هورمون های جنسی زنانه( که روی سلامت 
استخوان اثر حفاظتی دارند؛ کاهش توده 
استخوانی تسریع می شود و بنابراین احتمال 

پوکی استخوان و شکستگی آن پس از سن 
افزایش می یابد. رئیس  یائسگی در زنان 
پژوهشگاه علوم غدد و متابولیسم دانشگاه 
علوم پزشکی تهران درباره میزان ابتلای زنان 
به پوکی استخوان گفته: یک پیمایش پوکی 
استخوان اخیراً در کشور انجام شده که نشان 
می دهد در سنین بالای ۵۰ سال در ایران، 
حدود ۳۷ درصد زنان دچار پوکی استخوان 
هستند و ۸۰ درصد زنان بالای ۷۵ سال مبتلا 
به این بیماری هستند به عبارت دیگر از هر 
۵ زن بالای ۷۵ سال، ۴ نفر مبتلا به پوکی 

استخوان هستند. 
 یک چهارم مردان بالای ۵0 سال 

پوکی استخوان دارند
استوار گفته است: البته پوکی استخوان یک 
بیماری صرفاً زنانه نیست و مردان نیز به پوکی 
استخوان مبتلا می شوند اما به دلیل وجود دوره 
یائسگی، زنان در معرض خطر بالاتری نسبت 
به ابتلا به پوکی استخوان قرار دارند. او اعلام 
کرده که »از هر ۴ مرد بالای ۵۰ سال نیز یک نفر 
پوکی استخوان دارد بنابراین این باور که برخی 
تصور می کنند پوکی استخوان یک بیماری 

مختص زنان است؛ صحیح نیست.«
 علائم، روش های تشخیص و توصیه ها

این پزشک درباره علائم پوکی استخوان 
گفته: پوکی استخوان یک بیماری خاموش 
است به عبارت دیگر علائم اختصاصی که 
با استفاده از آن ها بتوان پوکی استخوان را 

تشخیص داد وجود ندارد بنابراین فرد از روی 
علائم بالینی متوجه بیماری خود نمی شود و 
در بسیاری از موارد بروز شکستگی و مراجعه 
به پزشک باعث پی بردن فرد به ابتلای خود 
به پوکی استخوان می شود. او درباره روش های 
تشخیص پوکی استخوان توضیح داده: بیماری 
با معاینه بالینی و روش های رادیولوژی قابل 
تشخیص نیست و باید سنجش تراکم استخوان 
صورت بگیرد؛ البته ممکن است در آزمایشات 
و رادیولوژی نیز شواهدی مبنی بر بروز پوکی 
استخوان وجود داشته باشد اما تشخیص 
قطعی بیماری صرفاً با سنجش تراکم استخوان 

انجام پذیر است. 
درمان  استخوان  پوکی  آیا  اما   

می شود؟ 
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران 
درباره درمان بیماری هم گفته: خوشبختانه 
درمان های مؤثری برای پوکی استخوان وجود 
دارد و برای درمان فرد حتماً باید به پزشک 
مراجعه کند و پزشک باتوجه به دلیل بروز این 
بیماری، سن و جنس و وضعیت بیمار اقدام 
به تجویز دارو می کند. در افرادی که پوکی 
استخوان دارند کلسیم و ویتامین دی نیز 
تجویز می شود. کلسیم و ویتامین دی درمان 
پوکی استخوان نیستند اما به درمان کمک 
می کنند. به گفته استوار: برخی روش ها نیز 
به بیماران پوکی استخوان توصیه می شود که 
از جمله مهم ترین آن ها، اصلاح سبک زندگی 

است. ورزش کردن و داشتن فعالیت بدنی 
منظم و روزانه هم باعث پیشگیری از بیماری 
و هم باعث کمک به درمان می شود. ترک 
مصرف سیگار و الکل که از عوامل خطر ابتلا 
به پوکی استخوان هستند نیز بسیار به بهبود 
وضعیت فرد کمک می کند. رئیس پژوهشگاه 
علوم غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی 
تهران افزوده: افراد باید به میزان کافی در رژیم 
غذایی خود از کلسیم استفاده کنند بنابراین 
توصیه می شود فرد از غذاهایی مانند لبنیات 
استفاده کند که سرشار از کلسیم هستند. 
همچنین در افراد دچار کمبود ویتامین دی، 
مصرف مکمل ویتامین دی توصیه می شود. به 
گفته او، ویتامین دی با تابش آفتاب به پوست 
ساخته می شود اما به دلایل مختلف بسیاری 
از مردم مواجهه کافی با نور آفتاب ندارند و 
بنابراین نیاز است که در افراد دچار کمبود این 
ویتامین، تجویز مکمل ویتامین دی صورت 
بگیرد. استوار با اشاره به این که افرادی که 
دچار کمبود ویتامین دی نیستند نیازی به 
مصرف مکمل ندارند؛ تاکید کرد: برای تشخیص 
کمبود ویتامین دی با انجام آزمایش خون 
می توان سطح ویتامین دی موجود در خون 
را بررسی کرد. این کارشناس به زنان و مردان 
بالای ۵۰ سال توصیه کرد که برای سنجش 
تراکم استخوان حتماً به پزشک مراجعه کنند 
زیرا تشخیص این بیماری فقط با این روش، 

قطعی است. 

  آرمان ملی: در پی زمین لرزه چهار 
و ۹ دهم ریشتری ساعت ۲ و ۱۳ دقیقه 
بامداد روز جمعه ۲۸ مهرماه ۱۴۰۲ مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری فارس گفت: زلزله 
چهار و ۹ دهم ریشتری بامداد جمعه در 
منطقه خان زنیان شیراز تاکنون هفت نفر 
مصدوم داشته است که این افراد اغلب به 
دلیل ترس ناشی از زلزله و حین فرار دچار 
مصدومیت شده اند. به گفته فرهاد سعدی، 
مصدومان این حادثه بصورت سرپایی مداوا 
و از مراکز درمانی مرخص شدند.مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری فارس توضیح 
داد که »پس از وقوع این زمین لرزه تیم 
مدیریت بحران استانداری و مسئولان 
مربوطه از منطقه بازدید کردند که در پی 
بررسی های اولیه تخریب و خسارات مالی 
این زمین لرزه شدید نبوده و چند ترک 

خوردگی دیوار و سقف منازل مسکونی 
مشاهده شده است.«سعدی همچنین تاکید 
کرد که کماکان تیم های امدادی و ارزیاب 
در حال بازدید میدانی از مناطق روستایی 
و شهری خان زنیان هستند.گفتنی ست 
شدت این زلزله به حدی بود که در سطح 
کلانشهر شیراز نیز احساس شد. خان زنیان 
در ۳۹کیلومتری جنوب غربی شیراز مرکز 
استان فارس قرار دارد.اما نگاهی می اندازیم 
به عامل رخداد زلزله ای در ۳۶ کیلومتری 
شیراز؛ رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی با بیان اینکه زلزله 
روز  جمعه خانه زنیان در ۳۶ کیلومتری 
شهر شیراز بوده است، گفته: این منطقه در 
۱۷ سال اخیر ۲۳۰۳ زلزله را تجربه کرده 
که ۱۰ زمینلرزه آن با بزرگای ۵ و بالاتر 
بوده است.علی بیت اللهی با اشاره به زلزله 

بامداد امروز اطراف شهر شیراز در خانه زنیان 
استان فارس با بزرگای ۴.۹ ادامه داده: طبق 
گزارش مرکز لرزه نگاری مؤسسه ژئوفیزیک 
دانشگاه تهران زلزله ۴.۹ خانه زنیان استان 
فارس، در عمق ۱۰ کیلومتری و به فاصله 
یک کیلومتری خانه زنیان، ۳۶ کیلومتری 
شهرصدرا و ۳۶ کیلومتری شیراز بوده است.

رکنا نوشت: گسل مسبب زلزله ۴.۹ خانه 
زنیان استان فارس بر روی نقشه گسل های 
ایران برهمنهی شد و بر این اساس گسل 
احتمالی مسبب زلزله حدس زده شده 
است. برآورد شد که سگمنت شمالی گسل 
»کره بس« با راستای شمالی – جنوبی در 
مجاورت رومرکز زلزله امتداد دارد و احتمال 
جنبایی آن قطعه گسلی موجب رخداد زلزله 
۴.۹ خانه زنیان استان فارس شده است.

بیت اللهی یادآور شده: پسلرزه های زلزله 

۴.۹ خانه زنیان استان فارس از زمان وقوع 
زلزله تا زمان تدوین این خبر، تعداد ۲ پسلرزه 
در محدوده رومرکز زلزله رخ داده است که 
بزرگی بزرگترین آن ۳.۱ است.رئیس بخش 
زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
با اشاره به سابقه لرزه زایی این منطقه، گفته: 
برای تعیین لرزه خیزی محدوده رومرکز 
زلزله ۴.۹ خانه زنیان استان فارس بر اساس 
داده های نوین لرزه خیزی ایران از اوایل سال 
۱۳۸۵ و در شعاع یک درجه از رومرکز زلزله، 
زمینلرزه های ۱۷ سال اخیر جمع آوری شده 
است که معرف لرزه خیزی گستره رومرکز 
زلزله هستند.او افزوده: بر اساس داده های 
جمع آوری شده در این مدت تعداد ۲۳۰۳ 
زلزله با بزرگی ۲.۵ و بالاتر در گستره اطراف 
رومرکز از سال ۲۰۰۶ میلادی تا زمان وقوع 
زلزله ۴.۹ خانه زنیان استان فارس )مدت 
۱۷ ساله( ثبت شده است. از این تعداد ۱۰ 
زمینلرزه با بزرگای ۵ و بالاتر و ۹۵ زلزله با 
بزرگی ۴ تا ۵ و بقیه زمینلرزه ها کوچکتر از 
بزرگای ۴ در اطراف رومرکز گسترده شده اند.

رئیس پژوهشگاه علوم غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی تهران خبر داد: 

آمار بالای پوکی استخوان در زنان ایرانی
۳۷ درصد زنان بالای ۵0 سال و ۸0 درصد بالای ۷۵ سال پوکی استخوان دارند

حرکت گسل »کره بس« عامل رخداد زلزله ای در منطقه خان زنیان بوده؛

زلزله ۴.۹ ریشتری شیراز را لرزاند

  پرداخت جرایم رانندگی 
آسان می شود

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی از اضافه 
شدن لینک پرداخت جرائم رانندگی به 
پیامک های جریمه خبر داد. به گزارش 
تسنیم، سردار کمال هادیانفر از اضافه شدن 
لینک پرداخت جرائم رانندگی به پیامک های 
جریمه خبر داد و گفت: به دلیل نبود لینک 
پیامک های جریمه  انتهای  پرداخت در 
رانندگی، صاحبان خودرو مجبور به پرداخت 
مبلغ ۵۵۰۰ تومان بابت استعلام مجدد 
مبلغ جریمه بودند. رئیس پلیس راهنمایی 
و رانندگی با اشاره به اینکه اپلیکیشن پلیس 
من امکان پرداخت جرائم را ندارد، گفت: 
در حال حاضر تنها می توان جرائم را از 
روی اپلیکیشن پلیس من مشاهده کرد، 
اما به دنبال اضافه کردن امکان پرداخت 
در این اپلیکیشن هستیم. او تاکید کرد: 
هیچ اپلیکیشنی جز اپلیکیشن تهران من 
مورد تایید پلیس برای مشاهده یا پرداخت 

جریمه های رانندگی نیست. 

اعتراض به ساختِ سومین 
کارخانه سیمان

خرقان  منطقه  ساکنان  از  جمعی 
شهرستان زرندیه در استان مرکزی در 
تماس با خبرگزاری کار ایران، از اعتراض خود 
برای ساخت سومین کارخانه سیمان در این 
منطقه خبر دادند. آن ها گفت: ما اهالی منطقه 
خرقان به ویژه روستای »ویدر« با احداث 
کارخانه هایی که به صورت غیر کارشناسی 
قرار است برای ایجاد شغل احداث شوند، 
موافق نیستیم چراکه در این منطقه نسبتا 
کوچک دو کارخانه سیمان دیگر در نزدیکی 
یکدیگر احداث شده و عواقب زیست محیطی 
فعالیت این دو کارخانه را مردم محلی تحمل 
می کنند. به گفته  آن ها؛ اهالی منطقه نسبت 
به عواقب زیست محیطی و اقلیمی ساخت 
سومین کارخانه بارها اعتراض کرده اند اما 
گویا مجوز ها صادر شده و گوش شنوایی به 
نظر مردم نیست. آن ها می گویند: به دنبال 
اعتراض مردم محلی، زمستان سال پیش 
رئیس سازمان محیط زیست با بازدید از 
منطقه محل احداث کارخانه، دستور بازنگری 
در این طرح عمرانی را صادر کرد. اهالی 
منطقه خرقان شهرستان زرندیه خواستار 
رسیدگی به این موضوع و متوقف کردنِ این 
پروژه شدند. آن ها می گویند: به جز احداث 
تعدادی کارخانه سیمان، این منطقه سرشار از 
استعدادهای صنعتی دیگر و کشاورزی و دامی 
است. چرا در یک منطقه روستایی محروم 
فقط به دنبال ساخت کارخانه سیمان هستند 

و اهمیتی به محیط زیست داده نمی شود. 

 کمبود شدید معلم 
و تجهیزات مدرسه

 بیش از ۹۰ دانش آموز دبستان شهید 
بهبود شهبازی سرگز در شهرستان حاجی 
آباد هرمزگان به رغم گذشت تقریبا یک ماه از 
آغاز سال تحصیلی همچنان با کمبود امکانات 
آموزشی از جمله سرمایشی، گرمایشی، 
بهداشتی و نبود معلم روبه رو هستند و انگار 
پروژه مهر مشمول این واحد آموزشی نشده 
است. به گزارش ایلنا از هرمرگان، رئیس 
شورای شهر سرگز احمدی در تشریح روند 
جابه جایی دانش آموزان از آموزشگاه قبلی 
به این واحد آموزشی گفت: قبل از این دانش 
آموزان مقطع ابتدایی در مدرسه دیگری 
مختلط بودند که بنا به درخواست اولیا و البته 
مسئولین شهرستان حاجی آباد دبستان 
مذکور تفکیک شد و در دو شیفت مجزا 
تحصیل می کردند. اما به دلیل شیفت عصر 
و نگرانی از تاریکی هوا تصمیم گرفته شد 
شیفت پسران به این واحد آموزشی منتقل 
شود. مسعود شهبازی افزود: از سال گذشته 
پیگیری های مجدانه برای تأمین امکانات و 
تجهیزات آموزشی، سرمایشی، گرمایشی 
و رفع نواقص موجود را در دستور کار قرار 
دادیم اما متاسفانه مسئولین به رغم وعده های 
که برای تأمین امکانات داده بودند عمل 
نکردند و ما با مشکل روبه رو شدیم. رئیس 
شورای اسلامی شهر سرگز احمدی از متولیان 
آموزش و پرورش خواست نگاه عادلانه تری 
نسبت به توزیع امکانات، تجهیزات، نیروی 
انسانی و حمایت های مالی از مدارس خصوصاً 

مدارس روستایی داشته باشند. 

هشدار یک متخصص درباره 
افزایش این بیماری

ایسنا نوشت: رئیس اورژانس بیمارستان 
مسیح دانشوری گفت: ما معمولاً اوایل پاییز 
و اواخر شهریور ماه شاهد افزایش شیوع 
بیماران عفونت تنفسی هستیم و الان هم 
مراجعه سرپایی و بستری به این علت افزایش 
پیدا کرده است. عاطفه عابدینی عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
فوق تخصص ریه باشاره به افزایش مراجعه به 
مراکز درمانی با علائم کرونا و آنفلوآنزا توصیه  
کرد که همچنان افراد در اماکن پرازدحام و 
شلوغ از ماسک استفاده کنند و اگر احساس 
تنگی نفس و سرفه و علائم سرماخوردگی را 
دارند حتماً موارد بهداشتی را رعایت کنند تا 

به دیگران منتقل نشود. 
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یک تصادف و  ۷ کشته 
روابط عمومی اورژانس جیرفت اعلام کرد: تصادف در 
محور کهنوج- قلعه گنج، ۷ کشته و شش مصدوم بر جای 
گذاشت. بر اساس آنچه روابط عمومی اورژانس پیش 
بیمارستانی جیرفت اعلام کرده است: شامگاه ۲۷ مهرماه 
طی تماس دریافتی با مرکز ارتباطات اورژانس خبر حادثه 
برخورد دو خودرو پراید و سمند در محور کهنوج به قلعه گنج 
حوالی منطقه پلگی داده شد که آمبولانس های شهری 
کهنوج، سرخ قلعه و قلعه گنج در کمترین زمان ممکن به 
محل حادثه اعزام شدند که متاسفانه پنج نفر از مصدومان 
این حادثه در دم فوت جان باختند و دو مصدوم دیگر در 
بیمارستان فوت کردند. بر اساس این خبر، این حادثه 
مجموعا هفت فوتی و  شش مصدوم برجای گذاشت که 
درمیان فوتی ها نوزادی بود که به تازگی از بیمارستان 
ترخیص شده بود. همه مصدومان این حادثه برای مداوا 
به بیمارستان ۱۲ فروردین کهنوج منتقل شدند. سرهنگ 
خوبیار مشایخی فرمانده پلیس راه کهنوج درباره علت حادثه 
مرگبار در محور کهنوج - قلعه گنج، گفت: این حادثه در 
کیلومتر ۱۸ جاده کهنوج به قلعه گنج به وقوع پیوسته است. 
وی  انحراف به چپ خودروی سمند را  باعث وقوع تصادف 

شاخ به شاخ با پراید اعلام کرد.

قاتل فراری دستگیر شد
فرمانده انتظامی هرمزگان از اشرافیت اطلاعاتی نیروهای 
پلیس این استان در شناسایی و دستگیری یک قاتل 
فراری در شهرستان بندرلنگه خبر داد. سردار علی اکبر 
جاویدان، گفت: در پی دریافت گزارشی از پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی ایرانشهر سیستان و بلوچستان مبنی 
بر وقوع یک فقره قتل عمد و احتمال متواری شدن قاتل به 
یکی از شهرهای هرمزگان، پیگیری موضوع در دستورکار 
کارآگاهان پلیس آگاهی بندرلنگه قرار گرفت. وی بیان 
کرد: مأموران پلیس آگاهی بندرلنگه در بررسی های اولیه 
و اظهارات خانواده مقتول دریافتند که علت و انگیزه قاتل 
مشاجره لفظی با مقتول بوده که منجر به درگیری فیزیکی 
شده و در نهایت قاتل وی را به قتل رسانده و از محل متواری 
شده است. این مقام ارشد انتظامی هرمزگان تصریح کرد: 
ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی و بهره گیری از تجهیزات 
نوین پلیسی موفق شدند مخفیگاه قاتل متواری را در یکی 
از محلات شهرستان بندرلنگه شناسایی و منطقه یادشده را 
به صورت پوششی و نامحسوس تحت نظر قرار دهند. سردار 
جاویدان اذعان داشت: کارآگاهان پلیس آگاهی بندرلنگه 
با شناسایی قطعی مخفیگاه متهم و طی هماهنگی با مقام 
قضائی در قالب چند اکیپ به محل یادشده اعزام و طی یک 
عملیات هوشمندانه و غافلگیرانه، قاتل را در مخفیگاهش 

دستگیر و به پلیس آگاهی منتقل کردند.

عامل قتل 5 نفر به دام افتاد
فرمانده انتظامی استان کرمانشاه گفت: فردی که با 
استفاده از سلاح گرم ۵ نفر از جمله ۴ نفر از اعضای خانواده 
خود و یکی از دوستانش را در شهر هرسین به قتل رسانده 
بود، در کمتر از ۲۴ ساعت دستگیر شد. سردار مهدی 
حاجیان بیان داشت: در پی اطلاع از به قتل رسیدن ۵ نفر 
از شهروندان در هرسین با استفاده از سلاح گرم، نظر به 
اهمیت و حساسیت موضوع بلافاصله تیم های تخصصی از 
انتظامی شهرستان، پلیس های آگاهی و اطلاعات و امنیت 
عمومی استان پیگیری موضوع و شناسایی و دستگیری 
قاتل را در دستور کار خود قرار دادند . وی افزود: در این راستا 
ضمن تشکیل اتاق وضعیت؛ با استفاده از کلیه امکانات فنی، 
اطلاعاتی و تخصصی موجود، تلاش و پیگیری مستمر و بدون 
وقفه شبانه روزی تیم های انتظامی حاضر و همچنین همکاری 
فنی یکی از دستگاه های امنیتی استان، در کمتر از ۲۴ ساعت 
هویت قاتل و مخفیگاه وی در یکی از مناطق روستایی اطراف 
شهرستان هرسین شناسایی شد. این مقام انتظامی ادامه 
داد: سرانجام طی یک عملیات منسجم و مقتدرانه قاتل در 
مخفیگاهش دستگیر و یک قبضه سلاح کلت به همراه تعداد 
۷ عدد فشنگ جنگی از وی کشف شد. فرمانده انتظامی استان 
کرمانشاه با اشاره به اعتراف صریح متهم به ارتکاب قتل ۴ نفر 
از اعضای خانواده و یکی از دوستان خود، گفت: علت و انگیزه 
متهم از ارتکاب قتل ها در دست بررسی است. سردار حاجیان 
در خاتمه با بیان اینکه امنیت و آرامش شهروندان خط قرمز 
پلیس است، خاطرنشان کرد: کارکنان فراجا برای حفاظت 
از جان، مال و آبروی شهروندان با تمام وجود ایستاده اند و 

در این راه حتی از فداکردن جان خود نیز هیچ ابایی ندارند.

عاملان قتل مسلحانه دستگیر شدند
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان از دستگیری 
عاملان قتل مسلحانه شهروند ایرانشهری پس از ۸ ماه فرار 
و زندگی مخفیانه خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان گفت: 
در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر قتل 
مسلحانه شهروندی در شهر ایرانشهر، بلافاصله اکیپی مجرب 
از کارآگاهان پلیس با حضور در صحنه جرم، بررسی موضوع 
را به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. وی در ادامه 
افزود: در بررسی اولیه کارآگاهان پلیس و طی تحقیقات 
میدانی در محل مشخص شد که مقتول با خودروی ۴۰۵ 
خود در حال تردد در خیابان بوده که توسط افرادی با یک 
قبضه سلاح کلاش از ناحیه سر به قتل رسیده و قاتلان از 
صحنه جرم متواری شده اند. این مقام ارشد انتظامی تصریح 
کرد: کارآگاهان پلیس با جمع آوری سرنخ های موجود، 
متهمان مورد نظر را شناسایی و تحقیقات تخصصی خود 
را برای دستگیری آنها آغاز کردند. فرمانده انتظامی استان 
سیستان وبلوچستان بیان داشت: با توجه به متواری بودن 
قاتلان، تلاش پلیس برای دستگیری آنها ادامه داشت تا 
اینکه، با اشراف اطلاعاتی سرنخ هایی از محل اختفاء متهمان 
به دست آورده که در نهایت با تلاش پلیس مخفیگاه قاتلان 
فراری شناسایی و در این خصوص ۵ متهم در عملیاتی ضربتی 
دستگیر که ۲ نفر از متهمان طی بازجویی انجام شده به قتل 
انجام شده اعتراف نمودند. سردار جلیلیان با اشاره به اعترافات 
متهمان به قتل و با توجه به روبه رو شدن با ادله و مستندات 
پلیسی، افزود: متهمان علت و انگیزه قتل را اختلافات 

خانوادگی عنوان نمودند.

کــوتــاه

کلاهبردار میلیاردی  دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان آذربایجان غربی از 
دستگیری کلاهبردار حرفه ای در سلماس به 
مبلغ بیش از ۶۰۰ میلیارد ریال کلاهبرداری 
خبر داد. سردار رحیم جهانبخش گفت: در پي 
مراجعه چند نفر از شهروندان به پلیس آگاهي 
شهرستان سلماس و اظهار شکایت مبني بر 
اینکه از سوي شخصی به هویت معلوم مورد 
کلاهبرداري قرار گرفته اند، پیگیري موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: 
با بررسی های تخصصی کارآگاهان، مشخص شد 
شخصی به هویت معلوم با شیوه مشارکت در 
کار و اعطای سود بیشتر، مالباختگان را تطمیع 
و با اخذ مبالغی هنگفت از عده کثیری،  اقدام به 
کلاهبرداری به مبلغ بیش از ۶۰۰ میلیارد ریال 
کرده است. فرمانده انتظامی استان در ادامه 
بیان داشت: بلافاصله اقدامات پلیس جهت 
شناسایي و دستگیري فرد کلاهبردار آغاز و 
پس از شناسایي مخفیگاه متهم در یک عملیات 
ضربتی وی را دستگیر که پس از تشکیل پرونده 
تحویل مراجع قضائی شد. سردار جهانبخش در 
پایان خاطرنشان کرد: شهروندان در صورت وقوع 
سرقت، جعل و یا کلاهبرداری با حفظ خونسردی 
و آرامش، می توانند مراتب را از طریق سامانه ۱۱۰ 
به اطلاع پلیس رسانده و همکاری لازم را جهت 
شناسایی و دستگیری مجرمان با خدمتگزاران 

خود در مجموعه انتظامی داشته باشند.

دستگیری عامل گروگانگیری 
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان 
گفت: با سرعت عمل کارآگاهان پلیس در 
کمتر از ۴۸ ساعت گروگان ها آزاد و عامل اصلی 
گروگانگیری دستگیر شد. سردار دوستعلی 
جلیلیان اظهار داشت: در پی مراجعه حضوری 
فردی به هویت معلوم به کلانتری ۱۱ شهرستان 
بمپور خبر وقوع یک فقره گروگانگیری در محور 
بمپور را گزارش نموده؛ با توجه به حساسیت 
موضوع؛ با تشکیل تیم مجرب از کارآگاهان پلیس 
بررسی به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت. 
این مقام ارشد انتظامی بیان داشت: کارآگاهان 
پلیس سریعا به محل اعلامی عزیمت و مشاهده 
کردند، کامیون ها در محور بمپور به سمت دلگان 
کنار جاده پارک و رانندگان توسط افرادی مسلح و 
ناشناس با تهدید سلاح ربوده شده اند و آدم ربایان 
طی تماس تلفنی از مالک خودورها درخواست 
وجه نقد به مبلغ ۱۵۰ میلیون تومان را داشته اند. 
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان 
تصریح کرد: بررسی های اولیه ماموران حاکی از 
آن بود که آدم ربایان با انگیزه مالی اقدام به ربایش 
رانندگان ترانزیتی نموده اند که تیم رسیدگی کننده 
شناسایی و دستگیری عاملان این اقدام شرارت آمیز 
را آغاز کردند. سردار جلیلیان در پایان خاطرنشان 
کرد: در این رابطه طی یک عملیات پلیسی عامل 
اصلی گروگانگیری در مخفیگاهش در شهرستان 
ایرانشهر دستگیر و تلاش برای دستگیری سایر 

همدستان نیز ادامه دارد.

بعد از ظهر پنجشنبه بیست وهفتم مهرماه، 
بازسازی صحنه قتل داریوش مهرجویی و 
همسرش وحیده محمدی فر در ویلای آنها 
در مجتمع مسکونی زیبادشت انجام شد. در 
این بازسازی صحنه قتل سردار قنبری رئیس 
پلیس آگاهی فراجا، سردار هداوند فرمانده 
انتظامی کل استان البرز، تیم تشخیص هویت 
و کارآگاهان جنایی پلیس آگاهی به همراه 
متهمان پرونده حضور داشتند. سخنگوی فراجا 
اختلافات مالی را علت قتل داریوش مهرجویی 
اعلام کرد. سعید منتظرالمهدی افزود: در تعاقب 
شناسایی قاتل اصلی و همراهانش ، فرد دیگری 
که آلات قتاله، گوشی موبایل و مقداری از وسایل 
مرحومه وحیده محمدی فر  را در دست داشت 
دستگیر شد. وی گفت: بازسازی صحنه جرم 
با حضور سردار قنبری رئیس پلیس آگاهی 
فراجا ، سردار هداوند فرمانده انتظامی استان 
البرز انجام و قاتلان صراحتا به ارتکاب جنایت 
اعتراف نمودند. سخنگوی فراجا اظهارکرد: با 
توجه به اینکه افراد دیگری به عنوان مظنون در 
این پرونده احتمالا نقش داشته  باشند کماکان 
سیر مراحل تحقیقات پلیسی در حال انجام 
است. به گفته وی، علت قتل بنابر اظهار قاتلان 
تاکنون اختلافات شخصی و مالی بوده و پرونده  
مجرمان در اختیار قوه قضائیه قرار گرفته است. 
منتظرالمهدی بیان داشت: گمانه زنی ها در 
خصوص اختلافات خانوادگی فعلا رد شده 
است و درخواست داریم تا رسانه های دیداری و 
شنیداری از شائبه افکنی در مباحثی که نیاز به 

تخصص و  دارد حتما پرهیز نمایند.

   جزئیات نحوه بازداشت قاتلان
رئیس کل دادگستری استان البرز گفت: 
به محض اطلاع از قتل مرحوم مهرجویی و 
همسرش، بازپرس کشیک و دادستان فردیس 

در محل حاضر شدند دستورات لازم برای 
شناسایی و بازداشت سریع قاتل یا قاتلان 
صادر شد. حسین فاضلی هریکندی؛ رئیس کل 
دادگستری استان البرز درباره آخرین وضعیت 
پرونده داریوش مهرجویی و همسرش اظهار 
کرد: به محض اطلاع از قتل مرحوم مهرجویی و 
همسرش، مراتب به رئیس قوه قضاییه گزارش 
داده و در دستورات تلفنی به پیگیری سریع با 
استفاده از همه ظرفیت ها جهت شناسایی و 
دستگیری قاتل تأکید شد. وی افزود: همچنین 
رئیس قوه قضائیه در تماس تلفنی دستور 
پیگیری این پرونده را صادر کرد و در جلسه 
شورای عالی قوه قضاییه نیز دستور دادند تا با 
بهره گیری از تمامی امکانات، هر چه سریع تر 
قاتل یا قاتلان شناسایی شوند و پرونده آن ها با 
سرعت و دقت رسیدگی و منتهی به صدور حکم 
شود تا خدای ناکرده امنیت روانی مردم مورد 
خدشه قرار نگیرد. رئیس کل دادگستری استان 

البرز اظهارکرد: این قبیل موضوعات چنانچه با 
سرعت و دقت در رسیدگی همراه باشد موجب 
تزریق احساس امنیت هر چه بیشتر به مردم و 
شهروندان می شود و در نقطه مقابل چنانچه در 
بررسی ها و رسیدگی ها به این قبیل موضوعات، 
تعلل صورت گیرد، افراد منافق و سودجو شروع 
به تحریک و انتشار مطالب کذب و القای ترس 
و ناامنی می کنند. فاضلی هریکندی گفت: 
در راستای اجرای دستور رئیس قوه قضائیه، 
دستورات لازم جهت استفاده از همه ظرفیت ها 
برای تسریع در کشف جنایت و شناسایی و 
بازداشت قاتل یا قاتلین صادر شد و به بازپرس 
ویژه قتل دادسرای فردیس جهت انجام فرایند 
تحقیقات مقدماتی و همچنین به دادستان 
فردیس و نیز معاون پیگیری پرونده های خاص 
دادگستری کل استان البرز جهت اعمال نظارت 
قانونی و پیگیری های لازم مأموریت داده شد 
که در پلیس آگاهی استان البرز مستقر شوند 

و با اقدامات اطلاعاتی و فنی همه اشخاصی که 
به نحوی می توانستند که انگیزه قتل را داشته 
باشند شناسایی و از آن ها تحقیق کنند. رئیس 
کل دادگستری استان البرز افزود: با تلاش و 
حضور شبانه روزی مقامات قضایی مربوطه و 
مأموران پلیس آگاهی استان البرز حدود ۲۰ 
مظنون شناسایی و از آن ها توسط بازپرس پرونده 
و کارآگاهان ویژه قتل پلیس آگاهی استان البرز 
تحقیق شد. فاضلی هریکندی بیان کرد: همزمان 
آثار به جا مانده در صحنه قتل مرحوم داریوش 
مهرجویی جهت بررسی به آزمایشگاه تشخیص 
هویت پلیس آگاهی فراجا ارسال شد. وی ادامه 
داد: همچنین در بازجویی های فنی و تخصصی 
صورت گرفته، چند نفر از مظنونان که بازداشت 
شده بودند اقاریری در خصوص قتل و نحوه آن 
داشتند. رئیس کل دادگستری استان البرز 
گفت: علاوه بر اقرار متهمان، حسب تأیید و اعلام 
آزمایشگاه تشخیص هویت پلیس آگاهی فراجا 
برخی از آثار به جامانده از صحنه قتل از قبیل 
نمونه خون و بزاق نیز که قبلا جهت بررسی به 
آزمایشگاه ارسال شده بود با نمونه خون و بزاق  
تعدادی از متهمان مطابقت دارد؛ لذا در خصوص 
برخی از متهمان علاوه بر اقرار، ادله و قرائن 
دیگر از جمله مطابقت نمونه آثار به جامانده و 
برداشت شده از صحنه قتل و منزل مقتولان 
با متهمان بازداشت شده وجود دارد. وی بیان 
کرد: تحقیقات انجام و تاکنون حکایت از آن دارد 
که علت و انگیزه قتل به جهت وجود اختلافات 
شخصی مابین متهمان و مقتولان بوده است. 
رئیس کل دادگستری استان البرز افزود: به این 
ترتیب در کمتر از ۵ روز از وقوع قتل و کمتر از سه 
روز از صدور دستور ویژه رئیس قوه قضائیه جهت 
شناسایی و دستگیری سریع قاتل یا قاتلان 
مرحوم داریوش مهرجویی و همسرش وحیده 

محمدی فر، متهمان شناسایی شدند.

بازسازی صحنه قتل داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر انجام شد

اختلافات شخصی و مالی؛ علت قتل آقای کارگردان 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی 
انتظامی استان اصفهان از کشف محموله ۴۹ کیلو 
و ۳۰۰ گرمی شیشه در عملیات ویژه ماموران این 
پلیس طی بازرسی از یکدستگاه خودرو سواری 
پژو ۴۰۵ خبر داد. سرهنگ احمد نیکبخت بیان 
داشت: در راستاي اجراي طرح برخورد با قاچاقچیان 
موادمخدر، ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر 
فرماندهی انتظامی استان با انجام کار دقیق پلیسی 
از حمل و جابه جایی محموله ای از مواد افیونی با 

یکدستگاه خودرو سواری پژو در یکی از محورهای 
مواصلاتی شهرستان شهرضا مطلع شده و وارد عمل 
شدند. وی در ادامه گفت: با حضور به موقع پلیس و 
رصد گسترده میدانی محور مورد نظر سرانجام خودرو 
پژو حامل مواد مخدر در ایست و بازرسی شهید امامی 
شناسایی و در یک اقدام ضربتی و هماهنگ خودرو 
توقیف شد. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان 
افزود: پس از توقیف خودرو و هماهنگی  قضائی و 
در بازرسی دقیق ماموران پلیس از آن مقدار  ۴۹ 

کیلو و ۳۰۰گرم موادافیونی از نوع شیشه که به طرز 
ماهرانه ای در داخل خودرو جاساز شده بود کشف 
شد. سرهنگ نیکبخت با اشاره به اینکه در این رابطه 
یک متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده برای انجام 
اقدامات قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شد، 
خاطر نشان کرد: مبارزه با پدیده شوم موادمخدر 
همواره و با جدیت از سوي پلیس دنبال مي شود و 
سوداگران مرگ بدانند پلیس بدون هیچ مماشاتي 

با قاطعیت با آن ها برخورد مي کند.

کشف 
محموله 
49 کیلویی 
شیشه



Luka        Modrić

   تمدید قرارداد 
اوایل تیرماه گذشته  باشگاه رئال مادرید به طور رسمی از توافق 
خود با لوکا مودریچ برای تمدید یک ساله قرارداد این بازیکن تا پایان 
ماه ژوئن ۲۰۲۴ خبر داد. این هافبک کروات که در سال ۲۰۱۲ 
از تاتنهام به رئال مادرید ملحق شد،  در ۴۸۸ بازی برای این تیم 
به میدان رفته و آمار ۳۷ گل زده و ۷۷ پاس گل را از خود برجای 
گذاشته است. مودریچ ۳۷ ساله که اخیراً پیشنهادهایی از عربستان 
را به منظور ماندن در رئال مادرید رده کرده بود، در ۱۱ فصل اخیر به 
کهکشانی ها برای کسب ۲۳ جام مختلف کمک کرده که از آن جمله 
می توان به پنج قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا، سه قهرمانی در لالیگا 

و دو قهرمانی در جام حذفی اسپانیا اشاره کرد.

   تمجید توتی 
فرانچسکو توتی که در مراسم تالار مشاهیر فوتبال پاچوکا در 
مکزیک حضور پیدا کرده بود، در گفت وگو با روزنامه اسپانیایی 
»مارکا« در تمجید از هافبک کروات کهکشانی ها اظهار داشت: از 
دید من، مودریچ هنوز هم یکی از پنج بازیکن برتر جهان است، حتی 
اگر ۳۸ ساله باشد. او حداقل یکی از پنج هافبک برتر جهان است. 
لوکا دیدگاهی نسبت به بازی دارد که کمتر کسی در جهان شبیه به 

اوست و  یکیا دو ثانیه قبل از دیگران تصمیم می گیرد.

   پاسخ کارلتو به نارضایتی مودریچ 
به گزارش اسپورت، لوکا مودریچ در طول دوران حضورش در 
رئال مادرید همواره از بازیکنان کلیدی و تاثیر گذار تیم بوده است 
.این هافبک کروات در تابستان پیشنهادهای خوبی به ویژه از لیگ 
عربستان و آمریکا داشت اما تصمیم گرفت که قراردادش را یک فصل 
دیگر تمدید کند و در جمع کهکشانی ها باقی بماند. ماندن مودریچ در 
رئال مادرید اصلا به سود او نبوده است، چراکه در فصل جاری همواره 
نیمکت نشین بوده و به ندرت فرصت بازی کردن پیدا کرده است و 
این باعث ناراحتی و عصبانیت این بازیکن شده است.خوزه فلیکس 
دیاز، خبرنگار سرشناس اسپانیایی اعلام کرد که کارلو آنچلوتی 
جلسه ای را با مودریچ برگزار کرده است و به این بازیکن اعلام کرده 
به او نیاز دارد و در دیدارهای بعدی بیشتر از او استفاده خواهد کرد 
که این باعث شده تا این هافبک باتجربه آرام تر از قبل شود. سرمربی 
ایتالیایی رئال مادرید درباره احتمال جدایی هافبک کرواتش و 
اینکه آیا ممکن است او در پنجره زمستانی از جمع کهکشانی ها 
جدا شود، خاطرنشان کرد: قطعا این اتفاق نخواهد افتاد. مودریچ 
فکر می کند که بازیکن مهمی برای رئال مادرید است و ما هم اینطور 
فکر می کنیم. لوکا بازیکن خیلی مهمی برای ماست و او قصدی برای 
ترک رئال ندارد و ما هم از این بابت خیلی خوشحالیم. کارلتو تصریح 

کرد: هر روز با مودریچ صحبت می کنم. او قطعا از شرایط فعلی اش 
)نیمکت نشینی( ناراضی است، اما همچنان بسیار باانگیزه است. 
هیچ کس در رختکن رئال مثل لوکا نیست. او یک رهبر است. من 
عاشق مودریچ هستم و همه ما او را خیلی دوست داریم. واقعیت این 
است که بازی نکردن مودریچ روی همه ما تأثیر می گذارد، اما انگیزه 

او تغییری نکرده و هنوز هم بازیکن مهمی برای ماست.  

   جدایی؟
مودریچ پس از شکست غیرمنتظره ۰-۱ تیم ملی کشورش برابر 
ترکیه در دیدارهای انتخابی یورو ۲۰۲۴ در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات آنچلوتی گفت: »دوست ندارم در حال حاضر درباره این 
موضوع خیلی صحبت کنم. هنوز فرصت زیادی تا پایان سال میلادی 
و رسیدن به زمستان وجود دارد. پیش از این بارها گفته ام که در سن 
من نمی توانید هیچ برنامه از پیش تعیین شده ای داشته باشید، باید 
روز به روز پیش بروید و بازی به بازی شرایط را بسنجید. باید ببینیم 
که در آینده چه اتفاقاتی رخ خواهد داد.« مطرح شدن این اظهارات 
از سوی مودریچ که ادعای آنچلوتی را تایید نکرد باعث شده است که 
بسیاری از هواداران رئال به شدت نگران جدایی این بازیکن از این 

باشگاه در ماه ژانویه باشند.

   بازگشت به کرواسی؟
ولاتکا پراس که رئیس هیئت مدیره دیناموزاگرب است، گفت 
چقدر واقع بینانه است که لوکا مودریچ، هافبک رئال مادرید به دوران 
حرفه ای خود در این باشگاه کروات پایان دهد. پراس گفت: مودریچ 
در آخرین سال قراردادش است، در زمستان با او در تماس خواهم 
بود. چگونه دینامو نمی خواهد مودریچ را برگرداند؟ نمی توانم بگویم 
که دائما با او در ارتباط هستم، اما اعضای خانواده اش را می شناسم. 
بازگشت او به دینامو پیش از بازنشستگی منطقی است، چرا که نه؟ 
دینامو مطمئنا هر کاری که ممکن است برای بازگرداندن مودریچ 

انجام خواهد داد.

   پیشنهاد منچستر
صحبت های اخیر لوکا مودریچ که خبر از جدی بودن اختلاف نظر 
او با مدیران و کادر فنی رئال مادرید دارد باعث شده موجی از شایعات 
درباره احتمال جدایی قریب الوقوع او مطرح شود. در اسپانیا برنامه 
ال چیرینگیتو مدعی شد منچستریونایتد اولین باشگاهی است که 
این درگیری مودریچ با رئال را فرصتی عالی دیده و برنامه ای جدی 
طراحی کرده تا با استفاده از این تنش ها ستاره کروات را راضی کند 
تا همین امسال زمستان چمدان هایش را ببندد و راهی الدترافورد 
شود.در این برنامه ادعا شد که چند باشگاه غیر اسپانیایی در تماس 

با رئال مادرید از احتمال معامله با رئال مادرید برای جذب ستاره 
کروات پرسیده اند، اما جدی ترین تلاش ها تا این لحظه از طرف 
منچستریونایتد بوده است. مودریچ تا تابستان ۲۰۲۴ با رئال قرارداد 
دارد، اما یکی از مشکلات منچستریونایتد برای راضی کردن مودریچ 
این است که آنها در حال حاضر در مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا 
وضعیت خوبی ندارند و ممکن است نتوانند به مراحل حذفی صعود 
کنند. در چنین شرایطی بعید است مودریچ علاقه ای برای پیوستن 

به شیاطین سرخ داشته باشد.

   عربستان 
عربستان بعد از ریخت و پاش در نقل و انتقالات تابستانی و جذب 
بیش از ۳۰ فوتبالیست سرشناس دوباره در زمستان دست به کار 
شده است.فلیکس دیاز سردبیر نشریه مارکا اسپانیا خبر داد لوکا 
مودریچ هاف کروات رئال همچنان مورد توجه عربستان قرار دارد. 
ستاره رئال تابستان گذشته پیشنهاد سعودی ها را رد کرد و خواهان 
ماندن در رئال شد اما این بار تصمیم گرفته زمستان راهی لیگ 
عربستان شود. الهلال، النصر، الاهلی و الاتحاد مقاصد مودریچ در 
عربستان است که باید یکی از این چهار تیم  را انتخاب کند. شنیده 
شده تیم الاهلی عربستان در نقل و انتقالات تابستانی به مودریچ 
پیشنهاد قراردادی دوساله با دستمزد سالانه ۸۰ میلیون یورو داده 

بود که از سوی هافبک کروات رئال مادرید رد شد.
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یادداشت

گفت وگو

در نقل و انتقالات زمستان رخ می دهد: 

لوکا در عربستان؟!

  داخلی 
تسنیم: صادق ورمزیار درباره برتری ۴ بر صفر تیم ملی 
فوتبال ایران مقابل قطر و قهرمانی اش در تورنمنت اردن، 
اظهار داشت: هر دو تیم در نیمه نخست بااحتیاط بازی کردند 
و اگر ایران به گل می رسید بیشتر از چهار گل به این تیم می زد. 
در نیمه دوم، ایران باهوش بازی کرد و پس از اینکه گل اول را 
به ثمر رساند، قطری ها مجبور شدند جلو بکشند. همین اتفاق 
باعث شد اسیر ضدحملات ایران شوند و در چند دقیقه چند 
گل دریافت کنند. وی در واکنش به اینکه برخی  اعتقاد دارند 
تیم ملی باید در تورنمنت یا بازی های سختی محک بخورد، 
تصریح کرد: وقتی بازیکنان دور هم جمع شده اند تنها چیزی 
که به روند پیشرفت تیم کمک می کند، همین بازی های 
تدارکاتی است، حالا ممکن است بازی ها سخت باشد یا 
آسان تر. مهمتر از هر چیزی کنار هم بازی کردن ملی پوشان 

کنار یکدیگر است تا هماهنگی و هارمونی تیم بالا برود. 

بیــن المــلل 
 به گزارش L’Avenir، ادن هازارد تصمیم غیرمنتظره ای 
گرفت. در حالیکه این بازیکن پیشنهادهای خوبی داشت، اما 
تصمیم گرفت که در ۳۲ سالگی از دنیای فوتبال خداحافظی 
کند. هازارد درباره این تصمیم عجیب و غافلگیر کننده خود 
گفت: من همواره گفتم که هر زمانی که احساس کنم دیگر 
از بازی کردن لذت نمی برم از فوتبال خداحافظی خواهم کرد. 
دوست نداشتم که به خاطر پول بازی کردن در هر تیم و مکانی 
را انتخاب کنم. دیگر از بازی کردن لذت نمی بردم. او ادامه داد: 
تصمیم ساده ای بود. من فرصت بازی کردن پیدا نمی کردم و 
به همین خاطر تصمیم به خداحافظی گرفتم. هازارد روزهای 
درخشانی را با پیراهن چلسی 
در لیگ برتر انگلیس رقم زد 
و یکی از بهترین بازیکنان 
تاریخ این باشگاه لندنی لقب 
گرفت. او در سال ۲۰۱۹ راهی 
رئال مادرید شد و قرار بود که 
جایگزین کریستیانو رونالدو در 
این تیم شود اما روزهای کابوس 
واری را رقم زد و آسیب 
دیدگی های پیاپی اجازه نداد 
تا او در رئال بدرخشد. هازارد 
سرانجام تصمیم گرفت که 
در سن ۳۲ سالگی از فوتبال 
خداحافظی کند این درحالی 
بود که طبق اعلام فابریزو 
رومانو از لیگ آمریکا و 
پیشنهاد  عربستان 

داشت. 

 
 دبیر: به آدم های بی ربط

 باج نمی دهم
تسنیم:رئیس فدراسیون کشتی گفت: روحیات 
من هم به گونه ای است که به آدم های بی ربط باج 
نمی دهم. علیرضا دبیر درباره رأی ابطال انتخابات 
فدراسیون کشتی اظهار داشت: دادگاه عمومی 
ورود پیدا کرده و حکمی داده است. قوه قضائیه 
محترم است و حتما کار را دنبال و اعتراض می کنیم. 
روحیات من هم به گونه ای است که به آدم های 
بی ربط باج نمی دهم، اما رأی قوه قضائیه را حتما 
دنبال و از آنها هم تشکر می کنم. اینها می خواستند 
بازی را شروع و به اتحادیه جهانی بکشانند و حواس 
ما هم جمع است و اجازه ندادیم. با همان اساسنامه 
سه انتخابات برگزار و دوستان خودشان و من در 
دوره قبل با همین اساسنامه انتخاب شدند. همین 
دوستان با هم صفر رای نداشتند و هیچ کدام شان در 
مجمع نبودند و کسی که در مجمع نبوده است حق 
اعتراض ندارد. اصلاً صبح انتخابات بگذارند و بگویند 
صبح نباش دست آنها را می بوسم و می گویم خدا 
خیرتان دهد. آن چیزی را که تکلیف من است، 
عمل می کنم. این اساسنامه شش هفت سال مرجع 
تصمیم گیری فدراسیون کشتی بوده و اگر این جور 

است، همه چیز اشتباه بوده است.

خارج ازمستطیل سبز

النصر چگونه پسر ۱۳ ساله رونالدو  
را جذب کرد؟

یکی از مدیران النصر درباره جذب پسر ۱۳ 
ساله کریستیانو رونالدو اظهارنظر کرد. کریستیانو 
جونیور پسر کریستیانو رونالدو پس از پایان 
بازی های ملی بین المللی و  بازگشت با پدرش 
به ریاض از پرتغال تصمیم گرفت تا برای النصر 
در رده های پایه ای بازی کند. روزنامه الریاضیه 
عربستان با اعلام این خبر نوشت: النصر با توجه 
به سیستم جدید مصوب در فدراسیون فوتبال 
عربستان با جونیور رونالدو قرارداد امضا کرد.

عبدالرحمن الشهرانی، مدیر تیم های پایه ای باشگاه 
النصر درباره جذب جونیور رونالدو گفت: ثبت این 
بازیکن طبق سیستم جدید فدراسیون فوتبال 
عربستان که ماه گذشته اعلام شد، صورت گرفت. 
توسعه فوتبال همواره از سطح پایه ای شروع می شود 
و ما در باشگاه النصر قدردان تصمیم فدراسیون 
فوتبال هستیم که امکان جذب استعدادها از جمله 

پسر کریستیانو رونالدو را فراهم کردند.

خبـــــر

میانگین بالای سن تیم ملی 

درباره بازی تیم ملی مقابل قطر باید بگویم همان طور که 
گزارشگر بازی هم به صدا در آمده بود نیمه اول این بازی خیلی 
حوصله سر بر بود و دو تیم چیزی برای گفتن نداشتند اما نیمه 
دوم وضعیت تیم ملی بهتر شد. قطر همیشه جزو کشورهای 
درجه دو یا سه در فوتبال بوده و تازه کمی ژاوی توانست 
فوتبال این کشور را پیشرفت دهد. در همه ادوار تیم ملی ما 
توانسته قطر را شکست دهد. ما مقابل قطر اگر صاحب ضربات 
ایستگاهی نمی شدیم شاید نمی توانستیم به گل برسیم. همه 
می دانیم وقتی تیمی یک یا دو گل می خورد برای اینکه جبران 
کند بازیکنانش در زمین از هم باز می شوند و همین کار را برای 
حریف راحت می کند تا گل های بعدی را بزند. در زمانی که 
من سرمربی تیم ملی بودم با اندونزی بازی داشتیم تا دقیقه ۸۵ 
بازی بدون گل در جریان بود، اما در عرض ۵ دقیقه ما ۵ گل 
به آنها زدیم. من معتقدم بازیکنان تیم ملی اگر می خواستند 
می توانستند گل های بیشتری هم به قطر بزنند. میانگین 
سنی تیم  ملی بالاست. این مهم ترین نقطه ضعف تیم ملی 
است. البته امیر قلعه نویی کارش را بلد است. او کشف خود من 
است و می داند با جوان ها چطور کار کند اما صحبتم با مهدی 
تاج است. آقای تاج اگر روزی که تیم ملی در مالزی باخت 
تحت تاثیر انتقادات قلعه نویی را برکنار نمی کردی تیم ملی 
می توانست موفق تر شود و الان به او می گویم اگر تیم ملی در 
جام ملت ها نتیجه نگرفت دوباره دنبال تغییر نباشد و بگذارد 
امیر قلعه نویی به صورت ریشه ای تیم ملی را درست کند. 
متاسفانه در فوتبال ما هر موقع شکستی می شود اول و آخر 
فقط یقه مربی گرفته می شود. در مورد تیم امید هم همین کار 
را می کنند. همه به عنایتی تاختند درحالی که آیا مشکل تیم 
امید سرمربی بود؟ یعنی اگر الان فرگوسن سرمربی تیم ملی 
ایران شود می تواند آن را قهرمان دنیا کند؟ ما اصلا چه ساختار 
و زیرساختی داریم؟ در تیمی مثل پرسپولیس چند بازیکن 
تهرانی حضور دارند؟ چه کار مفیدی برای پایه ها انجام شده 
است. من به امیر قلعه نویی تبریک می گویم که تاکنون با 
تیم ملی شکست نداشته است اما باید نقطه ضعف ها را ببیند و 
آنها را برنامه اصلاح کند. مدام می گوییم حرف اول را در فوتبال 
آسیا می زنیم اما چطور اولیم که قهرمان نشدیم؟ در واقع باید 
بگوییم می توانیم جزو ۵ تیم برتر آسیا باشیم اما اول نیستیم. 
فوتبال ما چند بعد دارد. اول وزارت ورزش است که در مورد 
شرایط فوتبالی تصمیم می گیرد. یک زمانی استعدادها خوب 
دیده می شدند. همین مهدی طارمی وقتی نوجوان بود به 
پدرش گفتم او پیشرفت می کند و اکنون هم می بینید که در 
لیگ پرتغال می درخشد. ما در لیگ دسته اول استعداد زیاد 
داریم اما کسی برای کشف آنها اقدامی نمی کند. متاسفانه 
جوانگرایی در فوتبال از بین رفته است. وقتی هم تیمی 
شکست می خورد به سرمربی گیر می دهند. مگر عنایتی و قلعه 
نویی در میدان بازی می کنند که باید جوابگوی همه ناکامی ها 
باشند؟ مثلا مربی مثل کی روش که ۱۰ سال در فوتبال ما بود 
برای این فوتبال چه کرد؟ قهرمانی آورد؟ امثال کی روش ها 
دنبال پول هستند و مطمئن باشید روزی از تیم ملی قطر هم 

برود تا قران آخر پولش را می گیرد. 

حمید درخشان پیشکسوت پرسپولیس و 
کارشناس فوتبال در خصوص برد شاگردان 
گل محمدی در لیگ برتر و مقابل تیم پیکان 
صحبت کرد. وی در مورد شهاب زاهدی اعتقاد 
دارد او آقای گلی را نشان کند تا انگیزه اش بیشتر 

شود و حتما می تواند آقای گل لیگ برتر شود.
   در مورد  برتری ۳ بر یک پرسپولیس 
مقابل پیکان در ورزشگاه سردار آزادگان 

قزوین چه نظری دارید؟
 بازی خوبی بود و پیکان بازی شجاعانه ای 
انجام داد اما این پرسپولیس بود که مزد 
برتری اش را گرفت و می توانست با سرعت 
دادن به بازی بیش از سه گل به پیکان بزند. بعد 
از گل دوم که به ثمر رسید، تمرکز پیکان که یک 
بار موفق شده بود بازی را به تساوی بکشاند به 
هم ریخت و از به هم ریختگی حریف امکان 
استفاده بیشتری وجود داشت. در مجموع 
آنچه بیش از همه ارزش داشت کسب امتیازات 
کامل مسابقه بود که نصیب پرسپولیس شد 
تا این تیم همچنان در بالای جدول بماند و 
به تکرار عنوان قهرمانی در پایان فصل امیدوار 
باشد. در بازی با پیکان مصدومان زیادی در تیم 
پرسپولیس بودند و بازیکنان ذخیره و جوان که 
کمتر به آنها بازی رسیده بود به میدان رفتند. در 
چنین فرصت هایی بازیکنان باید بتوانند اعتماد 
سرمربی را جلب کنند و به همین منظور باید 
تلاش بیشتری از خود نشان دهند. ضمن اینکه 
فرشاد فرجی فکر نکند در یک تیم معمولی بازی 
می کند. او باید هشیارتر از این ها بازی کند. دو 
اشتباه فاجعه بار داشت که یکی از آنها گل شد و 
دومی هم توسط بیرانوند مهار شد. جبران کردن 
یک اشتباه بزرگ کار آسانی نیست و زحمات 
دیگر اعضای تیم را از بین می برد. فرجی بداند 
در تیم بزرگ پرسپولیس بازی می کند و همانند 
یک بازیکن مبتدی اشتباهاتی نکند که باعث 
شود کل تیم تنبیه شوند. او از فرصتی که به خاطر 
پارگی رباط صلیبی پورعلی گنجی و خستگی 
کنعانی زادگان به دست آورده بود استفاده نکرد.

   شهاب زاهدی زننده هر سه گل 
سرخپوشان مقابل پیکان بود!

در گذشته هم گفته بودم اگر زاهدی خوب 
تغذیه شود و به او توپ های خوبی برسد، 
می تواند به تیم برای کسب پیروزی کمک 
کند. زاهدی شرایط فیزیکی خوبی دارد و از قد 
بلندی برخوردار است. وقتی در شرایط گلزنی 
قرار بگیرد به بهترین شکل استفاده می کند و 
چارچوب شناسی خوبی دارد. زدن اولین گل 
برای پرسپولیس اهمیت زیادی داشت و در بازی 
قبلی گل برتری را زد تا فشار از روی دوشش 
برداشته شود. در بازی با پیکان هم سه گل زد تا 
دو پیروزی تیم با گل های او به دست آید. نکته 
بسیار مهمی که زاهدی باید به خاطر داشته باشد 
اقناع نشدن است. گلزنی های او باید تداوم داشته 
باشد و هر هفته برای پرسپولیس گل بزند. او 
آقای گلی را نشان کند تا انگیزه اش بیشتر شود و 

حتماً می تواند آقای گل لیگ برتر شود.

حمید  درخشان: 
 زاهدی می تواند

 آقای گل لیگ برتر شود

گئورگی گولسیانی نمایش 
خوبی مقابل پیکان داشت. 
مدافع گرجستانی پرسپولیس 
که بعد از مدت ها در ترکیب 
اصلی سرخپوشان قرار گرفته 
بود، عملکرد خوبی داشت و 
پراشتباه  نمایش  باوجود 
فرشاد فرجی، تلاش کرد تا 
نظم و انسجام را به خط دفاعی 

پرسپولیس بیاورد. 

ناآمادگی زمین چمن دستگردی 
باعث شد تا دیدار تیم های 
پرسپولیس و پیکان به خارج 
از تهران و استادیوم سردار 
آزادگان قزوین منتقل شود. 
هواداران پرسپولیس حضور 
پرشوری در ورزشگاه سردار 
آزادگان قزوین داشتند و حدود 
۱0 هزار صندلی این ورزشگاه را 

پر از تماشاگر کردند.

سهیل مهدی، رئیس کمیته 
مسابقات سازمان لیگ، روز 
پنجشنبه در سفری کوتاه به 
شهر رفسنجان از قسمت های 
مختلف ورزشگاه شماره یک 
شهدای مس بازدید کرد. در 
این بازدید حسین پورمحمدی 
مدیرعامل و سعید فتاحی قائم 
مقام باشگاه مس رفسنجان 
سهیل مهدی را همراهی کردند. 

ـت
وشـ

س ن
        بازدید  عملکرد خوب هوادارانعک

شهبازیان: خروجی حضور تیم  ملی در اردن چه بود؟

پاکو خمس، سرمربی اسپانیایی تراکتور با انتقاد از 
وضعیت چمن ورزشگاه های ایران و ورزشگاه خانگی 
تیم خود گفت: بعضی وقت ها فکرش را می کنم که آیا 
ارزش را دارد من با این وضعیت نامطلوب چمن در 

ایران بمانم یا نه؟
   دیدار با شمس آذر

پاکو خمس، سرمربی تراکتور در نشست خبری 
دیدار تیمش با شمس آذر که در چارچوب هفته 
ششم لیگ برتر در تبریز برگزار خواهد شد، درباره 
تعطیلی های پرتعداد مسابقات لیگ برتر ایران 
گفت: پیش از این نظرم را راجع تعطیلی ها گفتم و 
فدراسیون باید برنامه ریزی را بهتر کند. هیچ وقت 
از تمرین و بازی خبردار نیستیم و این برنامه ریزی ها 
باعث می شود که هیچ وقت لیگ ایران حرفه ای 
نباشد. برنامه ریزی سازمان لیگ یک بحران است که 
باید هرچه سریع تر حل شود. او در واکنش به دیدار 
تیمش با شمس آذر قزوین، تیم تازه لیگ برتری شده 
گفت: برای تیم حریف احترام قائل هستم. تیم بهتری 
هستند از چیزی که جدول نشان می دهد. بازی 
راحت نیست. می توانیم پنجمین برد مان را کسب 
کنیم که تیم های کمی به این مهم دست پیدا کردند. 

شمس آذر تیمی است که ضد حمله های خیلی سریع 
دارد. برنامه مان این است که توپ ها را نزدیک دروازه 

خودی از دست ندهیم و مطمئن تر بازی کنیم. 
   رکورد ها 

خمس درباره رکوردشکنی در تراکتور در صورت 
شکست دادن شمس آذر و رسیدن به پنجمین 
برد متوالی نیز خاطرنشان کرد: رکوردهای فردی 
را دوست دارم ولی آنقدر برای من مهم نیست و 
موفقیت تیم اهمیت دارد امیدوارم روزی که از ایران 
می روم من را به خاطر ۵ برد متوالی نه، بلکه به خاطر 
موفقیت های مهم تر به یاد بیاورید. او درباره عملکرد 
مهدی عبدی، بازیکن جدید تیمش که از پرسپولیس 
خریداری شده گفت: عبدی بازیکنی است که باید 
بهتر شود. او از تیمی آمده که به خواسته های ما عادت 
ندارد. بازیکنانی که تلاش می کنند برای من ارزشمند 

هستند. انتظار دارم عبدی خیلی بیشتر گل بزند. 
   رشد فوتبال ایران 

خمس در خصوص رشد فوتبال فوتبال ایران گفت: 
همه ما می خواهیم لیگ ایران هر دفعه بهتر شود. 
فوتبال ایران ظرفیت پیشرفت خیلی خوبی دارد. 
مثلا در قضیه زمین های بازی می تواند پیشرفت کند 

و تماشاگران بیشتری جذب فوتبال ایران شوند. حتی 
ما خارجی ها باید کمک کنیم لیگ ایران حرفه ای تر 
شود. سرمربی تراکتور در خصوص استفاده از بازیکنان 
تیم های پایه افزود: یکی دو بازیکن از تیم امید می توانند 
از هفته دیگر با ما تمرین کنند و با شرایط تیم بزرگسال 
آشناتر شوند. وی در خصوص غایبان بازی تراکتور و 
شمس آذر از جمله شجاع خلیل زاده گفت: باید اول به 
بازیکنانم بگویم که چه کسی بازی خواهد کرد و فردا 

متوجه می شوید که چه کسی بازی خواهد کرد. 
   زمین یادگار 

او در خصوص تمرین روز چهارشنبه تیمش در 
یادگار امام گفت: احساس کردم زمین نرم شده و از 
کیفیت خوبی برخوردار نیست. سال گذشته هم گفتم 
که باید این چمن عوض شود. بعضی وقت ها فکرش 
را می کنم که آیا ارزش را دارد من با این وضعیت 
نامطلوب چمن در ایران بمانم یا نه؟ زمستان امسال 
هم مشکل سال گذشته را خواهیم داشت. خمس 
درباره اینکه بازی در روز غیر تعطیل برگزار می شود 
گفت: بازی برای ما مهم و سخت است. بازی روزی 
تعطیل نیست ولی خواهش می کنم هواداران بیایند 

و از تیم حمایت کنند. 

مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: باید این 
سؤال را از کادرفنی تیم ملی پرسید که خروجی حضور 
در تورنمنت اردن چه چیزی بوده است. سبو شهبازیان 
در گفت وگو با تسنیم، در خصوص قهرمانی تیم ملی 
ایران در تورنمنت چهارجانبه اردن با شکست 4 بر صفر 
قطر گفت: در نیمه اول، قطر نسبت به ایران محتاط تر 
بازی می کرد. طبق شناخت از کارلوس کی روش، کارهای 
دفاعی بیشتری از قطری ها می دیدیم و به نظر می رسید 
هدف شان این بود که مساوی بگیرند و بازی به ضربات 
پنالتی کشیده شود. ایران با توجه به حضور قدرتمند در 
تورنمنت، دنبال قهرمانی بود و راحت توانست در نیمه 
دوم 4 گل بزند. شهبازیان ادامه داد: سوای این بازی، 
می خواهم بدانم خروجی این دو بازی چه چیزی بود؟ 

قطر را تیم جانداری ندیدم که بازیکنان محک بخورند. 
بازیکنان ما خیلی راحت بازی کردند و هیچ فشاری 
روی دروازه ما نبود. به غیر از یکی دو اشتباه که علیرضا 
بیرانوند مرتکب شد، قطری ها خطری روی دروازه ایران 
ایجاد نکردند. اگر می خواهیم قهرمانی آسیا را بگیریم 
باید در تورنمنت های قوی تری شرکت کنیم. تیم هایی 
مثل ژاپن، کره جنوبی، عربستان و... دچار تغییر و تحول 
شده اند. ژاپنی ها با آلمان بازی می کنند و پرگل برنده 
می شوند. آیا دفاع تیم ملی می تواند مقابل بازیکنان 
سرعتی ژاپن ایستادگی کند؟»تورنمنتی که شرکت 
کردیم خیلی قوی نبود.« وی با بیان این جمله خاطرنشان 
کرد: باید ببینیم افکار امیر قلعه نویی و برداشتی که از 
بازی ها داشته، چه چیزی بوده است. آیا نقاط قوت و 

ضعف تیم ملی را پیدا کرده است؟ باید شناخت  از نقاط 
ضعف مان را به حداکثر برسانیم چون در جام ملت ها 
تیم ها شوخی نداشته و مسابقات نیز جنبه بازی تدارکاتی 
ندارد. لژیونرهای بسیار قوی داریم و اگر بازیکنان 
هماهنگ تر شوند می توانیم حرف هایی برای قهرمانی 
آسیا داشته باشیم اما از آن طرف پاشنه آشیل هایی داریم 
که قلعه نویی باید به آنها رسیدگی کند. سرمربی تیم 
فوتبال نوجوانان استقلال در خصوص کنار گذاشتنش از 
این تیم توسط اصغر حاجیلو مدیرآکادمی استقلال گفت: 
آقای حاجیلو از من خواستند در تمرین شرکت نکنم و 
نمی دانم ماجرا چیست. خطیر در تهران حضور نداشت 
و منتظر برگزاری جلسه هستیم. بحث درگیری نبود و تا 

چند روز دیگر همه چیز مشخص می شود. 

ناصر ابراهیمی
کارشناس فوتبال

آرمان ملی: لوکا مودریچ هافبک تیم رئال مادرید که 
دقایق زیادی در این فصل روی نیمکت نشسته است 
پیشنهاد خوبی دارد و بعید نیست مانند دیگر ستارگان 

در نقل و انتقالات زمستانی راهی عربستان شود. 

 خمس: 
گاهی فکر می کنم 
ارزشش را دارد که 
در ایران ماندم؟ 
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 شماره 
1673 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
 پاسخ دندان شکن مجری هندی

 به مهمان اسرائیلی
یــک مجــری زن هنــدی در واکنش بــه اظهارات 
مهمان رژیم صهیونیســتی برنامه زنده تلویزیونی خود از 
ســرزمین های اشغالی که نســبت به نحوه انتخاب رنگ 
ساری )لباس ملی زنان هند( به رنگ پرچم فلسطین انتقاد 
کرده بود، اظهار داشــت: حتی مادر بزرگ من نیز قبل از 
مرگش ساری بر تن می کرد و اگر الان زنده بود دست کم 
۱۰۵ سال سن داشــت و اصلا درکی از منازعه حماس و 
اسرائیل نداشــت. وی در ادامه افزود این لباس ربطی به 
آنچه تو بیان کردی ندارد و از نگاه همگان این کشتار غیر 

نظامیان در بیمارستان هاست که جرم انگاشته می شود. 
 دستگیری مدیران کانال ضد انقلاب 

 در بابل
مدیــران و گردانندگان کانال ضــد انقلاب با عنوان 
»جوانــان محلات بابــل« با پیگیری و رصد ســربازان 
گمنام امام زمان)عج( دستگیر شدند. با پیگیری و رصد 
ســربازان گمنام امام زمان)عج( مدیران و گردانندگان 
کانال ضد انقــلاب و معاند »جوانان محــلات بابل« و 
»دفاع مشــروع« شناسایی و دســتگیر و این کانال ها 
مسدود شــده اســت. همچنین دســتگاه اطلاعات و 
امنیت مازندران در اطلاعیه ای با اشــاره به دستگیری 
تمامی مدیــران و عوامل گروه های معاند و گردانندگان 
کانال های ذکر شده و شناسایی مرتبطین این کانال ها، 
به هموطنان گرامی توصیه شده از هر گونه ارتباطات با 
رســانه ها و گروه های معاند پرهیز کرده و گزارش های 

امنیتی را به دستگاه های اطلاعاتی در میان گذارند. 
 لغو کنسرت امیر تتلو به خاطر 

 توهین به ایرانی 
کنسرت تتلو در آلمان به خاطر توهین به مردم، زنان 
و دختران ایرانی لغو شــد. کنسرت »امیر تتلو« به خاطر 
توهیــن به مردم، زنان و دختــران ایرانی پس از کارزار 
بزرگی که در آلمان راه افتاد، لغو شــد. پیش تر تتلو به 
دلیل درخواست رابطه جنسی از افرادی زیر سن قانونی، 
از فعالیت در شــبکه های اجتماعی مِتا بن منع شــده 
بود. لغو کنســرت این خواننده در آلمان پس از جنجال 
فــروش ۱۳ هزار بلیت برای این کنســرت به ایرانی ها، 

واکنش های فراوانی را باعث شده است. 
 

 بازداشت ۲ متهم به فساد
 در شهرداری شوشتر

دادستان عمومی و انقلاب شوشتر از بازداشت یکی از 
مدیران شهرداری و پیمانکار این سازمان به اتهام فساد 
مالی خبر داد. مهدی امیری گفت: حسب بررسی صورت 
گرفته، مدیر یکی از بخش های شــهرداری با همکاری 
یکی از پیمانکاران مربوطه اقدام به قطع درختان سطح 
شــهر به صورت غیر قانونی کرده و وجوه حاصل از آن 
را به نفــع خود تحصیل می کردنــد. وی افزود: پس از 
تحقیقات اولیه، هر دو به اتهــام اختلاس و معاونت در 
اختلاس بازداشــت و با قرار تامین مناسب روانه زندان 
شــدند. دادســتان عمومی و انقلاب شوشتر با تاکید بر 
برخــورد قاطع با هرگونه فســاد اداری و مالی در اموال 
بیت المال، اظهار داشت: پرونده قضائی در این خصوص 

تشکیل و تحقیقات ادامه دارد. 

 

 

خبر آخـــــر                       
 معرفی نامزدهای جایزه  

»آسترید لیندگرن«
مجموع ۲۴۵ نویسنده، تصویرگر، مروج کتابخوانی 
و نهاد ادبی از ۶۸ کشور جهان به عنوان نامزدهای 
جایزه یابود »آسترید لیندگرن« در سال ۲۰۲۴ 

انتخاب شدند.
به گزارش سایت رسمی جایزه سالانه »آسترید 
لیندگرن«، در میان نامزدهای امسال این جایزه ادبی 
از ایران ۹ چهره و نهاد ادبی نامزد دریافت جایزه معرفی 
شده اند که شامل جمال الدین اکرمی )نویسنده(، 
رضا دالوند )نویسنده و تصویرگر(، عیرضا گلدوزیان 
)تصویرگر(، فرهاد حسن زاده )نویسنده(، عباس 
جهانگیریان )نویسنده(، فرمهر منجزی )مروج 
کتابخوانی(، هوشنگ مرادی کرمانی )نویسنده(، با 
من بخوان )نهاد ادبی( و علی اصغر سیدآیادی )مروج 

کتابخوانی( می شوند. 
جایزه  »آسترید لیندگرن« از سال ۲۰۰۲ از سوی 
دولت سوئد برای بزرگداشت »آسترید لیندگرن« 
نویسنده شهیر این کشور بنیان نهاده  شد. این جایزه 
به اشخاص یا سازمان هایی اهدا می شود که نقش 
برجسته ای در خلق ادبیات کودک و نوجوان یا ترویج 
آن داشته باشند. در هر سال بیش از ۲۵۰ فرد یا نهاد از 
سراسر جهان برای این جایزه نامزد می شوند. انجمن 
نویسندگان، شورای کتاب کودک، کانون پرورش 
کودکان و نوجوانان و موسسه  پژوهشی کودکان دنیا  
چهار نهاد ایرانی هستند که می توانند برای این جایزه 
نامزدهایی را معرفی کنند. نامزدی در این جایزه نه 
تنها می تواند توجه جهانی را به نویسنده و ترویج گر 
معرفی شده جلب کند، بلکه در مطرح شدن ادبیات و 
فعالیت های فرهنگی کشور در سطح جهانی نیز نقش 

بسزایی دارد.
 این جایزه ادبی به ارزش پنج میلیون کرون سوئد، 
به عنوان بزرگ ترین و گران ترین جایزه ادبیات کودکان 
و نوجوانان و دومین جایزه بزرگ ادبیات کودک و 
نوجوان پس از جایزه هانس کریستین اندرسن در 

جهان مطرح است.
برنده جایزه آسترید لیندگرن در تاریخ ۹ آوریل 

۲۰۲۴ )۲۱ فروردین ۱۴۰۳( معرفی می شود.

میراث فرهنگی

کندوان، در استان آذربایجان شرقی در فهرست بهترین 
دهکده های جهانی گردشگری در سازمان جهانی گردشگری 

ثبت شد.
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی گفت: از میان هشت پرونده ای که از روستاهای 
UNWTO( ارائه  ایران به سازمان جهانی گردشگری )
شده بود، »کندوان« در استان آذربایجان شرقی به عنوان 
نخستین روستای ایران در فهرست بهترین دهکده های جهانی 

گردشگری ثبت شد.
علی اصغر شالبافیان با حضور در مراسم اعلام بهترین 
دهکده های گردشگری در حاشیه بیست وپنجمین مجمع 
عمومی سازمان جهانی گردشگری که در شهر سمرقند 
ازبکستان در حال برگزاری است، گفت: روستای کندوان 
استان آذربایجان شرقی در رقابت با بیش از ۲۰۰ روستا از 
کشورهای مختلف توانست در فهرست دهکده های جهانی 

سازمان جهانی گردشگری جای بگیرد.
به گفته معاون گردشگری، هشت روستای ایران از جمله 
کندوان آذربایجان شرقی، بیشه لرستان، میمند کرمان، 
سهیلی قشم، پالنگان کردستان، قاسم آباد گیلان، کندلوس 
مازندران و ابیانه اصفهان برای شرکت در این رقابت به سازمان 

جهانی گردشگری معرفی شده بودند که از این بین، روستای 
کندوان توانست با کسب امتیازها و شاخصه های لازم در 

جایگاه روستاهای جهانی ثبت شود.  
انتخاب بهترین دهکده گردشگری از سال ۲۰۲۱ توسط 
سازمان جهانی گردشگری )UNWTO( دنبال می شود و 
هدف از این اقدام تبدیل گردشگری به محرک توسعه روستایی 
و رفاه روستاییان است. ایران سال گذشته نیز تعداد دیگری از 

روستاها را معرفی کرده بود که موفق به ثبت آن ها نشد.
براساس آنچه معاون گردشگری توضیح داده است: سازمان 

جهانی گردشگری ۹ شاخصه از جمله دارا بودن منابع فرهنگی، 
ترویج و حفاظت از آن، پایداری اقتصادی، محیطی، اجتماعی، 
پتانسیل گردشگری و توسعه و یکپارچگی زنجیره ارزش، 
حاکمیت و اولویت بندی گردشگری و نیز امور بهداشت، ایمنی 
و امنیت را به عنوان معیارهای انتخاب روستاهای جهانی اعلام 
کرده است که روستای کندوان توانست امتیاز قابل قبولی را از 

این موارد کسب کند.
به گفته شالبافیان، تا امروز ۷۶ روستا از ۴۰ کشور به عنوان 
بهترین دهکده های جهانی گردشگری معرفی شده اند که 
جمهوری اسلامی ایران نیز با ثبت کندوان به این مجموعه 

اضافه شده است.
براساس اعلام وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، از مزایای انتخاب شدن به عنوان روستای جهانی 
می توان به معرفی در سطح بین المللی به عنوان نمونه ای 
برجسته از یک مقصد گردشگری روستایی، ارائه گواهی 
امضا شده توسط دبیرکل سازمان جهانی گردشگری، دارا 
شدن فضایی برای تبادل تجربیات و آموزش، امکان شرکت 
در رویدادهای مرتبط با توسعه روستایی و گردشگری و در 
نهایت معرفی کشور صاحب روستا در ابعاد و زوایای مختلف 

گردشگری اشاره کرد.

ثبت »کندوان« در فهرست بهترین دهکده جهانی گردشگری 
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]رئیس مرکز  سجادی،  ]محمودرضا[  آقای 
از  جمعی  و  نوآوری[  و  همکاری های فناوری 
همکارانش در دفتر جذب تکنولوژی آمدند؛ خودم 
در نهاد ریاست جمهوری تأسیس کردم. ]۱[ گزارش 
خوبی از توفیقات جذب تکنولوژی های ارزشمند داد. 
تحلیلی از راه درست توسعه و عوامل اصلی توسعه ارائه 
دادکه در نقاط مختلف دنیا، روی موارد گوناگون تکیه 
می کرده اند؛ مثلًا نیروی انسانی، نیروی کار، ذخایر 
طبیعی، اطلاع رسانی و صنایع. آخرین نظریه ها، 
روی تکنولوژی های حساس متمرکز شده است. به 
خاطر تأسیس این دفتر و حمایت ها تشکرکردند و 
امید دارند، دولت جدید هم کار را ادامه دهد. من هم 

تشویق شان کردم. 
آقای ]سیدعباس[ پاک نژاد، نماینده یزد آمد. به 
خاطر توجه به یزد و عمران کشور تشکر کرد و برای 
برادرش که تز دکترایش را در مورد »مجمع تشخیص 
مصلحت نظام« انتخاب کرده، راهنمایی گرفت. از شروع 
مخالفت ها در مجلس با دولت جدید که امروز آقای 
]محمد[ فرهادی، ]وزیر بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی[، تحت سوال بوده، اظهار نگرانی کرد. 
آقای ]رضا[ عبدا...ی، نماینده ماه نشان آمد. مثل 
همیشه بر ضرورت حذف یارانه ها و به خصوص یارانه 
نان تأکید داشت و از سیاست تعدیل و سازندگی تقدیر 
نمود و از عدم ادامه آن سیاست در دولت جدید اظهار 
نگرانی کرد. بخشی از مطالب جلسه شورای عالی 
اقتصاد را نقل کرد که آقای خاتمی، ]رئیس جمهور[، 
از عدم کارآیی و کارشناسی مؤثر همکارانش گله کرده 
و گفته، اگر این وضع ادامه یابد، ممکن است با مردم 
در میان بگذارد. از من خواست که کمک کنم. گفت، در 

مجلس هم مخالفت ها دارد شکل می گیرد. 
آقای ]محمد[ اصغری آمد. از آقای خاتمی، به 
خاطرعدم ارجاع پسُت به ایشان، گله کرد؛ با اینکه 
در انتخابات از ایشان حمایت کرده و از من برای کار 
از اخوی محمد، ]معاون اجرایی رئیس جمهور[ کمک 
خواست. عصر آقای ]غلامرضا[ فروزش آمد. از عدم 
کارآیی مدیریت جدید در جهاد ]سازندگی[، اظهار 
نگرانی کرد و از آقای ]علی[ شمخانی، ]وزیر دفاع[، 
مطالبی در ضعف مدیریت دولت جدید نقل نمود و 
گفت، برای مدیریت اتکا ]= اتحادیه تأمین کالای 

ارتش[، دعوت شده؛ گفتم بپذیرد. 
آقای ]محسن[ رضایی آمد. برای رفتار درست 
در سمت دبیری مجمع ]تشخیص مصلحت نظام[ 
توجیهش کردم. آقای ]مهدی[ صفری، سفیرمان در 
روسیه آمد. گزارش همکاری ها را در امور ویژه داد. 
برای سفرم به روسیه برنامه ای آورد که گفتم، اگر 

بتوانم در سال آینده سفر می کنیم. 
کتاب»انتقال قدرت«

 خاطرات  آیت ا...

گفت وگو درباره فیلم های کوتاه ژانر اردوی فیلمسازی همدان در 
اولین نشست از دومین روز جشنواره چهلم فیلم کوتاه تهران صبح 
جمعه )۲۸ مهر ماه( با حضور علی ملاقلی پور و حسن حسینی در 

پردیس سینمایی ملت تهران برگزار شد. 
در ابتدا، حسن حسینی توضیحاتی درباره آثار تولید شده در این 
اردوی فیلمسازی ارائه کرد و بابیان ویژگی فیلمی که به سرپرستی 
علی ملاقلی پور در اردوی همدان تولید شده است، گفت: موضوع 
مصرف در تولید کالاهای فرهنگی یک مسئله ی مهم است که مورد 

اقبال عموم باشد و این اتفاق درباره این فیلم صورت گرفته بود. 
در ادامه، علی ملاقلی پور به  دشواری تولید فیلم کمدی اشاره 
کرد و گفت: تولید کمدی یک ماجرای دشوار است و اگر مسیر تولید 
آن به درستی محقق نشده باشد می تواند کارگردان و نویسنده را 
زمین گیر کند و اصلا کمدی نباشد. به نظرم دشواری این ژانر با تمام 
ژانرها فرق دارد و اگر بمب خنده ای که قرار است از مخاطب خنده 

بگیرد عمل نکند، کار لوس می شود. 
وی طراحی موقعیت برای خنده را دشوار دانست و افزود: طراحی 
چنین صحنه هایی بسیار خطرناک است چون بسیاری از صحنه ها 
وجود داشته است که نتوانسته نتیجه مطلوب را حاصل کند به خاطر 

همین دقت در فیلمنامه و تمام مراحل تولید مهم است. 
کارگردان فیلم »قندون جهیزیه« به تشریح علت موفقیت 
فیلم های کمدی پرداخت و تاکید کرد: علت خنده گرفتن در فیلم 
کمدی به دلیل آن است که قهرمان با جدیت به دنبال رفع یک 
مشکل است ولی سطح فکری او مقداری از سطح فکری عموم 
جامعه پایین تر است و به خاطر همین رفتاری را نشان می دهد که 
برای مخاطب خنده آور است.  ملاقلی پور موفقیت رضا عطاران و 
جواد عزتی در آثار کمدی را به دلیل جدیت در بازیگری دانست و 
تاکید کرد: برخی فکر می کنند حرکت های چیپ خنده آور است که 
چنین نیست؛ حرکت چیپ در کمدی خنده نمی آورد بلکه جدی 
بازی کردن و فعل و انفعالاتی که نوعی از بی شعوری در آن وجود 
داشته باشد علت خنده می شود. معتقدم اگر بازیگر آگاه باشد که قرار 
است در فیلم ابلهانه بازی کند، سوخت می شود.  او درباره خروجی 

اردوی همدان که به همت انجمن سینمای جوانان ایران با حضور 
فیلمسازان جوان صورت گرفته است، گفت: فکر می کنم فیلم ما در 
این اردو به اندازه لازم و در حد یک فیلم کوتاه خنده گرفته و اتفاقی که 
قرار بوده، رخ داده است.  این کارگردان سینما مراحل تولید این فیلم 
کوتاه را تشریح کرد و گفت: ما در فرایند تولید فیلم اردوی همدان 
تقسیم کار درستی انجام دادیم و فیلم را به نوعی در یک همکاری 
مشترک تولید کردیم.  ملاقلی پور با تاکید براینکه نباید رسالت 
فیلم کمدی را صرفا خنده  گرفتن دانست بلکه باید قصه درست 
داشته باشد و گره گشایی کند، گفت: در زمینه فیلم کمدی باید 
آثار نقادانه تولید شود چراکه یکی از کارکردهای کمدی نقد کردن 
است.  او فیلم »اجاره نشین ها« از زنده یاد داریوش مهرجویی را یک 
الگوی موفق از کمدی نام برد و افزود: یکی از دلایل موفقیت فیلم 
اجاره نشین ها استاد مهرجویی به خاطر نقد درستی بود که داشت؛ 
این فیلم در یک جایگاه درست نقد می کند و همین باعث شده است 
کمتر فیلمی بتواند از حیث محتوا به آن نزدیک شود.  این کارگردان 
خاطرنشان کرد: یکی از آفت های کمدی این است که در فیلمنامه ها 
هیچ چیزی برای ارائه نداریم. مرحوم استاد مهرجویی در شرایطی 
»اجاره نشین ها« را می سازد که خودشان استاد فلسفه بوده است 
و با اهل فکر و افرادی مثل احمد فردید در ارتباط است و همین ها 
موجب موفقیت ایشان است.  ملاقلی پور با طرح این پرسش که چرا 
اندیشمند شاخصی نداریم، گفت: آیا دوران کنونی، دوران فقدان 
اندیشمند است؟ باید ارتباط فیلمساز و اندیشمندان شکل بگیرد 
و در این صورت آثار سینمایی شاخص و ماندگاری شکل می گیرد. 

او روند تولید فیلم اردوی همدان را شرح داد و گفت: ما به همراه 
اعضای گروه تمام قدم هایی که در سینمای کلاسیک وجود داشت 
را در این فیلم کوتاه اجرا کردیم. من تجربه  اجرای این فرمول ها را 
در فیلم »قندون جهیزیه« داشتم و جواب گرفتم به همین دلیل 
یقین داشتم موفق خواهیم شد.  این کارگردان چگونگی استفاده 
از رنگ، نور و طراحی صحنه در فیلم کمدی را تشریح کرد و گفت: 
رنگ در کمدی باید شادتر از ملودرام باشد چراکه رنگ در مخاطب 

و تماشاچی اثر مثبت می گذارد. 

علی ملاقلی پور تشریح کرد

 چرا رضا عطاران و جواد عزتی
 در کمدی موفق اند؟

گـپ


